
 

هربامداد در سراسر کشور

3
۳ شوال 1444   | سال 25 | شماره 6557 24 April 2023 دوشنبه 4 اردیبهشت 1402   | 

کشته های جاده ای 
تعطیلات عید فطر 116 نفر!

این آمار حیرت انگیز است

۲

اســفند۱۴۰۱ بیش از۹۳۰ هزار نفر در فراخوان 
خودروســازان ثبت نام نمودند که به ازای هر فرد 
مبلغ۱۰۰ میلیون تومان برای مدت زمانی بیش از 
یک ماه در حساب های وکالتی آنان بلوکه گردید. با 
یک محاسبه ساده می توان بهره بانکی این مبالغ برای 
مدت یک ماه را چیزی نزدیک به دو هزار میلیارد 
تومان تخمین زد. گذشــته از این، افتتاح حساب 
وکالتی، بلوکه پول برای مدتی نامشخص، تحویل 
خودرو چند ماه یا حتی چند سال پس از ثبت نام و 
با قیمتی نامشخص، عجایبی است که فقط در کشور 
ما اتفــاق افتاده و قابل ثبت در کتاب رکوردهای 

جهانی گینس خواهد بود.
کاهش قیمت خودرو و پایان دادن به قرعه کشی 
اصلی تریــن وعده وزیر فعلــی صنعت از زمان 
شــروع مدیریتش در این وزارتخانه بود. طی این 
مدت، قیمت خودرو نه تنهــا کاهش پیدا نکرد 
بلکه بازاردست کم رشد۱۰۰ درصدی را در مورد 
این محصول تجربه نمود. فاطمی امین وعده داد 
مجموعه تحت مدیریتش سه میلیون دستگاه خودرو 
در سال تولید و از این تعداد یک میلیون دستگاه را 
صادر نماید. اکنون باید از ایشان پرسید سه میلیون 
دستگاه را تولید نمودید یا یک میلیون دستگاه را 
صادر کردید؟ در همین راســتا، ۱۰ آبان ۱۴۰۱ 
خبرآنلاین تیترزد: »صادرات حبابی یک میلیون 

خودرو به ناکجا«.
البته تردیدی وجود ندارد که حل مشکلات صنعت 
خودرو، از حوزه اختیارات یک وزیر و چند مسئول 
خارج است. مسئله خودرو اکنون به یک بحران 
حاکمیتی تبدیــل گردیده و مثل بحران آب، حل 
آن مستلزم وجود اراده در بدنه حاکمیت می باشد. 
اختیارات وزیر صنعت نیز مثل سایر وزرای دولت 
محدود بوده و برای سامان دادن به وضعیت آشفته 
بازار خودرو، ناکافی می باشد. با وجود این واقعیت، 
ناکارآمدی های مدیریتی ســبب گردیده امروز به 
نام حمایت از صنعت خودروسازی، سرمایه مردم 

نصیب دلالان و واسطه گران حوزه خودرو شود.
چرا باید بین قیمت بازار و کارخانه یک محصول 
این میزان اختلاف وجود داشــته باشد که منبع 
بی نظیری برای تولید رانت باشــد؟ تا زمانی که 
مردم نتوانند خــودروی دلخواه خود را با قیمتی 
متعارف، بدون رانت و معطلی خریداری نمایند به 
هیچ ابتکاری نمی توان نمره قبولی داد. وقتی کمبود 
عرضه، باعث چند نرخی شدن خودرو گردیده و 
رشد سرســام آورقیمت آن در بازار آزاد را در پی 
داشته باشد، همه گناه این آشفتگی را باید به پای 
تصمیم سازان و متولیانی نوشت که از عهده مدیریت 
بازار برنیامده اند. مردم سالهاست تصور می کنند که 
اراده ای جهت اصلاح وجود ندارد. نه اینکه کسی 
نمی داند مشکلات چگونه حل می شود، بلکه وجود 
تعارضِ منافع و کاســبان تحریم اجازه اصلاح 

سیاست ها را نمی دهند.
به گفته یکی از اعضای تشخیص مصلحت نظام؛ 
وقتی با ۵ هزار دلار در کشورهای همسایه می توان 
بهترین ماشین را خرید، چه کسی پراید را می خرد؟ 
چرا باید خودروی مورد استفاده توسط شهروندان 
دیگر کشورها را حتی با دو برابر قیمت واقعی نیز 
نتوان خریــداری نمود؟ به گزارش خبرآنلاین، با 
پولی که مصرف کننده بابت خرید خودروی شاهین 
پرداخت می کند در خارج از کشور می تواند تویوتا 
کرولا خریداری نمایــد و با وجه پرداختی برای 
یک دنا پلاس توربوی معمولی، قادر خواهد بود 

هیوندای النترا خریداری نماید.
چرا به نام حمایت از تولید داخل، تیشه به ریشه 
رفاه، ســرمایه و اعتماد مردم زده می شــود؟ با 
این حمایت های بی قید وشرط هیچگاه مملکت 
سروسامان نخواهد گرفت. حمایت از تولید داخل 
آداب می خواهد. حمایت از تولید داخل اخلاق، 
اصول و حسابگری می خواهد. حمایت از تولید 
داخل باید مشــروط باشد. نمی توان تا ابد و با هر 
عملکردی دست از حمایت تام خودروسازهای 
داخلی نکشید. نمی توان به قیمتِ بازی با جان مردم 
و فشار بر گٌرده آنان، منابع مملکت را به پای انحصار 

و بی کیفیتی ریخت.
انحصار همیشه هم نسخه شفابخشی نبوده و ظن 
وجود تبعیض و اندک ســالاری میان صاحبان 
قدرت را تقویت می کند. مشکلات جامعه ما، با این 
سبک های مدیریتی نه تنها حل نگردیده که همواره 
بیش ازپیش، چالشی تر می شود. معنای این ادعا آن 
است که حتی اگر امیرکبیر هم زنده شود و در قامت 
یک وزیر، سعی در اصلاح امور حوزه ریاستش را 
داشته باشد با این شرایط توفیقی نخواهد داشت. 
معروف اســت که »قدرت یک زنجیر به  اندازه 
قدرت ضعیف ترین حلقه آن است«. وقتی بدنه نظام 
حکمرانی منفعل، ضعیف و واکنش محور عمل 
می کند، معدود مدیران برنامه محور و آینده  نگر نیز 

توان موفقیت در پیشبرد اهداف را ندارند.

گینس را برای ثبت ابتکاراتتان
در حوزه خودرو به ایران فرا بخوانید

حمیدرضا بوستانی
دکترای مدیریت دولتی

سرمقاله

همدلی و هم افزایی قوای سه گانه 
تمرکز بر حل مسئله و پرهیز از حواشی، 
اتحاد مردم

8چراغ سبز به تاکسی ها برای افزایش 6۰ درصدی کرایه ها!

از عمر روابط عمومی در ایران حدود ۷۰ سال 
میگذرد و بیــش از نیم قرن نیــز از آموزش 
دانشگاهی روابط عمومی در ایران سپری شده 
اســت. برای نامگذاری روز روابط عمومی در 
ایران توسط انجمن ها و دلسوزان روابط عمومی 
سال ها زحمت کشیده شده است. در طی این 
سال ها همایش ها، کنفرانس ها، سمپوزیوم های 
ملی و بین المللی، نمایشــگاه، جشــنواره و 
همایش های سازمانی متعددی برگزار گردیده 
 و عنوان های کتاب های تخصصی روابط عمومی 
از مــرز ۱۵۰ عنــوان نیز عبور کرده اســت؛ 
همچنین نشــریات تخصصی روابط عمومی و 
سایت های مربوطه نیز در طول این مدت رشد 

چشمگیری داشتند.
دلایل توســعه پیدا نکردن روابط عمومی در 

ایران میتواند موارد زیر باشد:
آیا در طول این سال ها ساختار سازمانی روابط 
عمومی در بخش دولتی و خصوصی ارتقاء یافته 

و تحولی در آن ایجاد شده است یا خیر؟
آیــا در انتخاب مدیــران روابــط عمومی به 

شایسته سالاری توجه شده است؟
آیا مدیران سازمانها به روابط عمومی های خود 

بهایی میدهند یا فقط ارتباط دستوری دارند؟
آیا در بخــش آموزش روابط عمومی در مراکز 
دانشــگاهی معیار و استاندارد هایی وجود دارد 
و منابع درسی به روز هستند؟ همچنین برای 
تربیت مدرسان چه کرده ایم؟ آینده این رشته 

چگونه خواهد بود؟

توسعه نیافتگی 
روابط عمومی ایران

قربانعلی تنگ شیر
عضو هیئت مدیره انجمن متخصصان روابط عمومی

یادداشت-1

ادامه در صفحه ۳

مشــخصه و مشــکل اقتصاد ایران، انحصار 
تمامی حوزه های اقتصادی در دستان افراد و 
سازمان ها و موسساتی است که عملا کسب و 
کار مردم را به شرایط دشواری رسانده اند. به 
عبارتی حضور چشمگیر آن ها در بخش تولید 
و خدمات مالی و معادن و نفت و گاز و... است. 
ایران رتبه دوم ذخایر گاز طبیعی و چهارمین 
ذخایر اثبات شده نفت خام را در جهان دارد. 
در حالــی که برای یک کشــور صادرکننده 
نفــت که تحریم اســت، فعالیت اقتصادی و 
درآمدهای دولتی که همچنان به درآمدهای 
نفتی متکی است و بنابراین، نوساناتی که در 
بازار نفت وجود دارد و شرایط سخت تحریم 
و حضور چشمگیر انحصار طلبان در اقتصاد، 
طبیعی بنظر می رسد که رشد اقتصادی صفر 
باشد. شوک های خارجی، از جمله تحریم ها 
و نوسانات قیمت کالاها و نبود طرح و برنامه 
و ناکارآمدی، باعث رکودی در کشــور شده 
اســت که بنظر نمی رســد به این زودی ها 
به پایان برســد. انقباض بــزرگ در صادرات 
نفت فشــار قابل توجهی بر امور مالی دولت 
وارد کــرده و تورم را بــه بیش از ۴۰ درصد 
رسانده است. تداوم تورم بالا منجر به کاهش 
قابل توجهی در قدرت خرید خانوارها شــده 
و در عین حــال، ایجاد شــغل برای جذب 
تعــداد زیادی از تازه واردان جوان و تحصیل 
 کرده به بــازار کار را منتفــی و غیر ممکن 

ساخته است. 

چشم انداز 
اقتصاد

رامین نخستین انصاری

یادداشت-2

ادامه در صفحه 5

یکی از ســوالاتی که ذهن خوانندگان را به 
خود معطــوف می کند این اســت که، چرا 
علیرغم اینکــه روزی به عنوان روز مهندس 
داریــم )پنجــم اســفند روز تولــد خواجه 
نصیرالدین طوسی(، چرا سوم اردیبهشت به 
عنوان تولد شیخ بهایی به عنوان روز معمار 
انتخاب شده است؟ مگر معماری چه تفاوتی 
با مهندســی دارد؟ چرا حتــی در خارج از 
ایران نیــز واژه معمار )Architect( با واژه 
مهنــدس )Engineer( متفاوت اســت؟ و 

سوالاتی از این قبیل.
نگارنده به عنوان یک معمار که از قضا، نویسنده 
 و کارگردان نیز می باشــد موارد زیر را لازم 

به توضیح می دانم:
۱- معماری یک هنر-مهندســی اســت، به 
این معنا که ورای مســائل فنی و مهندسی، 
اســتانداردها و ضوابط اجرایی، هنر و سلیقه 
معمار نیز در معمــاری دخیل بوده و ورای 
همه این موارد، شخصیت و سلیقه معمار نیز 

در خروجی طراحی دخیل می باشد.
شــما یک پروژه یکسان را به چندین معمار 
بدهیــد، نهایتا خروجی آن هــا ورای رعایت 
ضوابط قانونی و اســتانداردها متفاوت و غیر 

یکسان خواهد بود.
۲- معمــاری یک میان رشــته اســت، به 
این معنا کــه در زمینه طراحــی معماری، 

علی الخصوص شهرسازی... 

چرا 
روز معمار داریم؟

صادق رشیدی فرد
معمار

یادداشت-۳

مــرگ سرنوشــت قطعــی و اصلــی همه ما 
انسان هاست که هیچ شک و شبهه ای در وقوع 
آن نیست. اولیای الهی، دانشمندان، هنرمندان، 
ورزشکاران، صاحبان عناوین علمی و ورزشی، 
اندیشمند، متخصص، کارگرو کارمند و ثروتمند 
و فقیر همه در جاده نوبت به سوی عالم مرگ 
هســتیم. در این جاده قطعی، مرگ بعضی از 
انســان ها آثار غم انگیزتر بر ذهــن و روح افراد 
می گذارد کــه برخی از آن ها قابل فراموشــی 
و جبران نیســت. مثلا اســطوره ها و نخبگان 
عرصه های علم و هنر انسان های نادری هستند 
که مرگ شــان همانند حضورشــان در جامعه 
اثرگذار اســت. اینجا دیگر معیــار ارزش و آثار 
ماندگار آن عزیز از دســت رفته است و رانت و 
رانتخواری اثری در صعود و رشــد آن نداشته 
اســت. در این که همه ما روزی طعم مرگ را 
خواهیم چشید، شکی نیست اما نکته ارزشمند 
و مهم این است که بودن یا رفتن ما چه اثری بر 
زندگی دیگران از نسل های آینده و حاضر خواهد 
داشت. گاهی در میان اخبار رسانه ها، خبر تلخ 
هجرت یک چهره در مسیرهای مختلف ملاحظه 
می شود. ولی متاسفانه با ظهور و گسترش فضای 
مجازی دیگر نمی توان به راســت و دروغ بودن 
تمام یا قسمتی از این اخبار تکیه کنیم. وقتی 
مــرد یا زنی که بخش قابــل توجهی از عمر و 
جوانی اش را برای هدف مطلوبش صرف نموده و 
با دانش و توانایی ذهنی و جسمی اش به جامعه 

رنگ و بوی دلپذیر زده است و یا... 

مرگ غم انگیز 
اسطوره ها

مجید ابهری
رفتار شناس

یادداشت-4
طبق مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی

توقیف خودروهای دولتی
که سرنشینان آن شئونات اسلامی را

رعایت نمی کنند
آفتاب یزد: ماده ۱ ســند تحول شورای عالی 
انقلاب فرهنگی مقرر می دارد: »به موجب اصل 
پنجاه و هفتم قانون اساسی و بر اساس احکام 
صادره توسط امام خمینی )ره( و مقام معظم 
رهبری )مدظله العالی(؛ شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی، قــرارگاه مرکزی فرهنگی کشــور، 
ســتاد عالی فرهنگ و علم نظام و مرجع عالی 
سیاست گذاری، طراحی و برنامه ریزی کلان، 
ساماندهی، راهبری، هدایت، نظارت و ارزیابی 
راهبردی در حوزه های فرهنگ و علم کشــور 
اســت که با بهره گیری حداکثری از ظرفیت 
دستگاه های عضو و موظف، نخبگان و فعالان 
مردمی قلمرو فرهنگ و دانش به ویژه عناصر 
فرهیخته و جهادی انقلاب اســلامی فعالیت 
می نماید. مصوبات این شــورا به عنوان اسناد 
بالادستی در فرایند تصمیم گیری های کلان و 
اجرایی متناظر در حوزه فرهنگ و دانش برای 
نهادها و دســتگاه ها؛ لازم الاتباع و لازم الاجرا 

می باشد.«
منصور مظفــری درباره این ماده قانونی گفت: 
یک زمانی اختلاف شــده بود که این شــورا 
نمی توانــد قانونگذاری کند و مرجع رســمی 
قانونگذاری مجلس شــورای اسلامی است. در 
مواردی شورای نگهبان در موضوعات فرهنگی 
که این شــورا مصوبه داشته، مصوبات مجلس 

شورای اسلامی را رد کرده است.
ایــن وکیل پایه یک دادگســتری گفت: رویه 
در حال حاضر به اینصورت اســت که چنانچه 
در موضوعات فرهنگی شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی مصوبه داشــته باشد مجلس در این 
موضوع ورود ندارد و همچنین چنانچه مجلس 
شورای اسلامی مصوبه ای داشته که تبدیل به 
قانون شده باشد شورای عالی انقلاب فرهنگی 

مصوبه ای در آن موضوع نخواهد داشت.
اینکه بگوییم مصوبات شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی قانونی نیســت و قابل اجرا نمی باشد 
حرف درســتی نیســت. تاکنون این شورا در 
موضوعــات فرهنگی از جملــه بحث حجاب 
مصوبه داشــته واین مصوبات نیز پس از تایید 

لازم الاتباع و لازم الاجرا می باشد.
مصوبه شورا در مورد حجاب بدین شرح است:

مقدمه:
»حجــاب« از ارزنده ترین نمودهای فرهنگی، 
اجتماعی در تمدن ایرانی - اسلامی می باشد، 
که پیشینه آن به قبل از ورود اسلام می رسد، 
اما در فرهنگ اسلامی به اوج تعالی و منتهای 

ارزش و اعتبار خود می رسد.

گزارش

ادامه در صفحه ۳ادامه در صفحه 4

ادامه در صفحه 7

رهبر انقلاب اسلامی در خطبه های 
نماز عید سعید فطر 
بر سه راهبرد اساسی تأکید کردند

آفتاب یزد در گفتگو با کارشناسان بررسی کرد

تقویت دلالی در کشور چه مصائبی دارد؟
وزیر کار: سال گذشته یک میلیون 

فرصت شغلی ایجاد کردیم

درباره سینمایی که 
مخاطب از آن استقبال نمی کند

وزیر ارتباطات دولت از یکسو اعلام کرد 
موافق تداوم فیلتر واتس اپ و تلگرام است 

و از سوی دیگر تاکید نمود 
رفع برخی اختلالات آنتن دهی از اراده 

این وزارتخانه خارج است!

دولت رئیسی 
رسما اعلام کرد 

موافق فیلترینگ است

هر فعالیتی 
شغل محسوب می شود؟

زوال!

8

محمد صدوقی:

باید از لجبازی 
بین نسلی 

جلوگیری کنیم
۷

8

۵

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

دربی 1۰۳ امتیازی پایتخت

ساپینتو 
حریف یحیی نشد!

هادی حق شناس: اقتصاد وقتی که پیش بینی پذیر نباشد، درآمدهای دلالی 
هم زیاد خواهد شد. برای مثال وقتی در سال 1402 می خواهیم اقتصاد ایران 
را تحلیل کنیم اما نمی دانیم امســال نرخ تورم به چه میزان است، طبیعتا 

نمی توانیم پیش بینی دقیقی از اقتصاد داشته باشیم

ایرج ندیمی: در نظام دلالی همه مردم متضرر می شــوند چرا که این نظام با 
تعدد و بیش خواهی خود باعث ایجاد آسیب های متعدد برای مردم می شود. 
از سوی دیگر در رابطه با نظام تولید و مصرف این موضوع باعث می شود که 

سود تولیدکننده کم شود

صفحه 8

صفحه ۳
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۱۸۲۱- برخی افراد رسانه ای یا تریبون دار سعی 
کنند به گونه ای حرف بزنند که باعث دلگرمی 
مردم بشوند نه اینکه طوری حرف بزنند که باعث 
ایجاد اختلاف در جامعه و ایجاد فضای دو قطبی 

بشوند. 
۲۰۱۱- بالاخره یک هیئت از عربستان هم داخل 
کشور شد. روابط در حال احیاست. اما یاد کسانی 
می افتیم که با رفتار تند افراطی سال ها روابط دو 
کشور را تیره و تار کردند و هزینه های سنگین به 

کشور تحمیل کردند. 
۲۰۲۱- چرا با وجود اینکه مدت زیادی می گذرد 
هنوز موضوع مسمومیت دانش آموزان در برخی 
مدارس وجــود دارد؟ چرا این داســتان پایان 

نمی یابد؟ 
۲۰۳۱- متاســفانه روند ابتلا بــه کرونا و آمار 
فوتی های حاصل از آن رو به افزایش است. آیا این 
زنگ خطر نیست؟ چرا کمتر کسی پروتکل ها را 

رعایت می کند؟ 
۲۰۴۱- دختران فوتبالیســت ایران با صعود به 
مرحله انتخابی المپیک نشــان دادند که از چه 
قابلیت هایی برخوردار هستند. باید به تیم های 
ورزشــی بانوان هم توجه جدی شود. تا شاهد 

موفقیت آنان باشیم. 
۲۰۵۱- برخی از روانشناسان از احتمال افزایش 
آمار خودکشی در پی افزایش مشکلات زندگی 
افراد خبر می دهند. جامعــه نباید دچار یأس، 
نومیدی و رخوت شود. جامعه ما جامعه شادی 

نیست. گرفتاری ها هم زیاد است. 
۱۰۴۵- یک نماینــده مجلس می گوید زنی 
ســگ خود را در بغل بگیرد و بگوید مادر کجا 
بودی این آزادی است؟ واقعا حیرت انگیز است 
برخی افراد سگ خود را چنین خطاب می کنند 

انگار فرزند آنهاست. 
۱۱۲۱- وزیــر محترم ارشــاد گفته اند برای 
آنها که اظهار پشــیمانی کرده اند فضای کار را 
فراهم می کنیم. اما آنها که سر ناسازگاری دارند 
قصه شان متفاوت است. سخنان جالبی گفتند. 

۱۱۳۵- این طرح مجلس مبنی بر ممنوعیت 
بازداشت داوطلبان مجرم تا بعد از انتخابات واقعا 
به چه درد می خورد و چه ضرورتی داشت که 

مجلس دنبال این طرح ها باشد؟ 
۱۱۴۵- روزنامه کیهان عنوان داشــته: زنان و 
دختران ایرانی به درخواســت های ضدانقلاب 
پاسخ منفی دادند. آنها با حجاب و دارای پوشش 
مناسب هستند. پس روزنامه کیهان قبول دارد 

جامعه ما دارای پوشش مناسب است. 
۱۱۵۶- روزنامه جوان در یادداشتی به مطالب 
خاصی اشــاره کرده و نوشته تعداد زنان بدون 
روســری در ســطح شهر بیشتر شــده. آنان 

عصیانگری را به نمایش می گذارند! 
۱۲۰۱- رئیس جمهور محترم خیلی خوب و به 
جا گفته اند گره های ذهنی جوانان رفع شود تا 
یک شبه تبدیل به یک مسئله لاینحل نشود. 
با توجه به سخنان رئیس جمهور باید به سوالات 
جوانان هم پاسخ گفت در حل مسائل به آنها 

کمک کرد. با آنها تعامل کرد. 
۱۲۲۰- طالبان در افغانستان در ادعایی عجیب 
گفته جلوگیری از کار زنان موضوعی ارزشــی 
است. همه احترام بگذارند. یعنی جلوگیری از 

تحصیل یا کار زنان یک کار ارزشی است؟ 
۱۲۲۷- دشــمنان قســم خورده مــا حالا با 
اســتفاده از موضوع حجاب دنبال لطمه زدن 
به نظام هستند اما مثل همیشه ناکام حوادث 
 مختلف دشمنان هستند و تیرشان به سنگ

 خواهد خورد. 
۱۳۰۵-هزارجور حرف و خبر مختلف در مورد 
تیم فوتبال استقلال و حذف یا حذف نشدن آن 
از مسابقات آسیا شنیدیم هنوز مشخص نیست 

امیدوار باشیم یا نه؟ 
۱۳۱۰- یکی از آقایان مداح با انتقاد از نمایندگان 
مجلس می گوید: کجا رفته آن شفافیت آراء واقعا 
موضوع شفافیت آرا در مجلس به کجا انجامید؟ 
۱۳۲۰- ســفارتخانه های ایران و عربستان در 
اردیبهشت طبق گزارش ها بازگشایی می شوند. 
بعد از سال ها قطع روابط شاهد احیای روابط با 
عربستان هستیم. ولی چه ضررهایی که به خاطر 

قطعی این روابط بر کشور حاصل نشد؟ 
۱۳۴۱- شــاید اگــر طبــق اعــلان برخی 
خبرگزاری ها قرار است استان جدیدی اطراف 
تهران تشکیل شود این بتواند تا حدود زیادی 
از حجم تراکم و بار ترافیکی شهر تهران بکاهد. 

۱۴۰۱- آقای دبیر رئیس فدراســیون کشتی 
گفته است: به خاطر نماز خواندن مسخره شدم. 

ضد انقلاب برای زدن من حقوق می گیرد. 
۱۴۲۱- متاسفانه روز دوشنبه ۲۸ فروردین یک 
مورد اسیدپاشی در محدوده خیابان دامپزشکی 
رخ داده. و خانمی توسط یکی از بستگان همسر 
خود مورد اسیدپاشی قرار گرفته. هرچند متهم 
حادثه دستگیر شده اما وقایع اسیدپاشی واقعا 

تلخ و جبران ناپذیر است. 
۱۶۰۲-امیدواریم همانطور که مدیر ســامانه 
هوشمند سوخت گفته اند هیچ جایگاهی بدون 
کارت ســوخت آزاد نباشــد. چون اگر برخی 
جایگاهها کارت سوخت آزاد نداشته باشند برای 
کسانی که فاقد کارت سوخت هستند مشکلات 

زیادی ایجاد می شود. 
۱۶۲۱- با توجه به اخباری در مورد فردی که 
قصد ترور آقای سیدمحمد خاتمی را داشته واقعا 
این سوال مطرح است وی چه دشمنی با ایشان 

داشته؟ چه نیت و غرض هایی داشته؟ 
پیامهای مردمی در صفحات 4-2
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 < مجتبــی یوســفی، نماینده مردم اهواز: همفکــری و هم افزایی بین ســه قوه باید در 

تصمیم سازی ها خود را نشان دهد
یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: باید با تلاش 
مضاعف و همفکری بین ســه قوه سعی کرد تا مشکلات زندگی مردم به 
ویژه مسائل اقتصادی انباشت شده در حوزه اقتصادی مرتفع گردد. مجتبی 
یوســفی تصریح کرد: با همدلی و همفکری بین سه قوه می توان خیلی از 
مشکلات و مسائل مردم را حل کرد. اگر این همفکری و هم افزایی صرفا در 
حد سخنرانی بماند نتیجه بخش نخواهد بود. امروز قطعا حوزه معیشت و اشتغال از مطالبات 
اصلی مردم است.به نظر می رسد همدلی و همراهی این است که ما باید مشکلات مردم را 

مسئله محور پیگیری کنیم.
یوســفی با بیان این اعتقاد که حتی استیضاح و طرح ســوال از وزرا نیز کمک می کند تا 
تصمیمات آتی پخته تر شود، افزود: البته منظور بنده موافقت یا مخالفت با استیضاح هایی 
که مطرح است، نمی باشد. بحث بنده این است که قانون گذار برای پیگیری مشکلات مردم 
ابزارهای نظارتی را پیش بینی کرده است. باید همدلی فرای سه قوه شکل بگیرد. وضعیت بازار 
خودرو امروز گله مردم است. مجلس تلاش کرد برای جبران فاصله ایجاد شده برای واردات 
و صادرات خودرو در چند سال گذشته به سراغ واردات خودرو برود. مجلس برای دغدغه به 
حق مردم سه سال وقت گذاشت. اما مجمع در برخی از موضوعات ورود کرد و کار را بی نتیجه 
گذاشت. همدلی و همفکری باید اینجا خود را نشان دهد. بحث واردات خودروهای کار کرده 
نیز تدبیری بود اما مجمع آن را حذف کرد. همه باید برای حل مشکلات مردم مسئله محور 

با وحدت و همفکری گام برداریم./ایسنا
< محمدتقی نقدعلی، نماینده مردم خمینی شهر: هم افزایی و تعامل بین قوا 

باید تقویت شود
یک عضو هیئت رئیسه کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: همه مسئولان باید برای پیشبرد مصالح مردم مسئولیت قبول 
کنند و لازم است هر سه قوه با هم افزایی و همفکری در جهت خدمت رسانی 
به مردم گام بردارند. محمد تقی نقدعلی ادامه داد: پیرامون استیضاح هایی 
که در حال اتفاق افتادن است باید بگویم این استیضاح ها به دنبال مطالباتی 
است که مردم دارند. از یک طرف مردم زمانی که در ابتدای سال شاهد هستند که اتفاقاتی 
درحال رخ دادن بوده که با شعار سال در تناسب ندارد و از یک طرف هم می بینند که اتفاقاتی 
 خلاف شــعار سال در حال رقم خوردن است، از نمایندگان خود سوال می پرسند. نماینده 
مردم خمینی شهر تصریح کرد:هرچند که باید سنجید که اگر کار با استیضاح و کنار رفتن 
وزیر حل می شود نباید درنگ صورت گیرد بلکه حتی خود دولت هم باید اگر احساس کند 
که با کنار رفتن مسئولی اتفاق بهتری رقم می خورد سریعتر این کار را انجام دهد. ما شخص 
محور نیستیم. همه باید برای مصالح مردم مسئولیت قبول کنند. مجلس استیضاح ها را در 

دستور کار قرار داده و بنده معتقد هستم که باید تعامل بیش از گذشته صورت گیرد./ایسنا
< محمد صفایی: سکوت در برابر نارسایی ها منجر به عقب گرد می شود 

یک عضو کمیســوین اقتصادی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: قطعا 
مجلس و دولت باید با هم افزایی در مســیر خدمت به مردم گام برداشته 
و باید به این نکته توجه داشــت که استیضاح وزیر صمت به بهانه قیمت 
خودرو توجیه منطقی ندارد. محمد صفایی بیان کرد: هر آنچه که رهبری 
فرزانه انقلاب اسلامی می فرمایند چراغ راه جامعه است. همین طور چراغ 
راه مسئولان نظام است. حتما هرجا که اصطکاک ایجاد شود ما رو به تحلیل می رویم. البته 
این بدان معنا نیســت که اگر نارسایی دیدیم در بخش هایی نسبت به آن نارسایی سکوت 
اختیار کنیم. این سکوت هم خودش منجر به عقب گرد می شود. وی در ادامه اظهار کرد: 
آنجایی اشکال دارد که ما نارسایی نبینیم و بی جهت به دنبال ایجاد اشکال و مانع بر سر راه 
یکدیگر باشیم. بنده خودم با وزیر سابق جهاد کشاورزی بر سر مفاسد گسترده درگیر شدم. 
نمی شود بر روی مفاسد مسئولان چشم ببندیم چراکه می خواهیم هم افزایی کنیم. قطعا این 
برگشت به عقب است. به طور قطع باید مجلس و دولت در راستای هم افزایی با یکدیگر برای 

خدمت رسانی به مردم گام بردارند./ایسنا
< علی جدی: نباید سایر عملکردهای وزارت صمت را نادیده گرفت 

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن در مجلس شورای اسلامی با تاکید 
بر ضرورت بهره گیری دولت از فرصت های ایجاد شده توسط مجلس برای 
خدمت رســانی به مردم تاکید کرد که نباید در بحث خودرو صرفا وزارت 
صمت را متهم کرد و سایر عملکردها و مسئولیت های این وزارتخانه را نادیده 
گرفت. علی جدی اظهار کرد: مجلس تلاش کرده در هر موردی به دولت 
کمک کرده و برای آن فرصت ایجاد کند. دولت هم باید از این فرصت ها استفاده کرده و متقابلا 
همکاری خوبی با مجلس داشته باشد. اگر این همدلی و هم افزایی تقویت شود برای مجموعه 
کشور اتفاقات بهتری رقم خواهد خورد. در بحث استیضاح ها به خصوص استیضاح وزیر صمت 

بنده چندان موافق نیستم. به دلیل اینکه ما نباید وزارت صمت را صرفا در یک خودرو خلاصه 
کنیم که حتی تصمیمات آن فراوزارتخانه ای گرفته می شود.

< حجت الله فیروزی، نماینده مردم فسا: اگر احزاب در کشور قدرت داشتند
 پاسخگویی به مردم بهتر انجام می شد

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه شاید 
یکی از مشــکلاتی که در کشــور ما همچنان وجود دارد ضعف و قدرت 
نگرفتن احزاب در کشور است، گفت: اگر احزاب در کشور فعالیت داشتند 
قطعا امروز نحوه مطالبه از مسئولین و پاسخگویی به مردم متفاوت بود و 
احزاب می توانستند نقش بهتری را در رویارویی و پاسخگویی به مردم ایفا 
کنند. حجت الله فیروزی بیان کرد: قانون اساسی حق انتخاب را برای مردم مشخص کرده 
است و سازوکار انتخابات نیز در قانون مشخص شده و قطعا احزابی هم که در کشور کار 
می کنند در چهارچوب همین قانون اساسی در حال فعالیت هستند. فیروزی ضمن اشاره 
به اینکه شاید یکی از مشکلاتی که در کشور ما همچنان وجود دارد ضعف و قدرت نگرفتن 
احزاب در کشور است، گفت: اگر احزاب امروز در کشور فعالیت داشتند قطعا پاسخگویی 
به مردم و نحوه مطالبه مردم از مسئولین متفاوت بود و احزاب می توانستند نقش بهتری 
را در رویارویی و پاســخگویی به مردم داشته باشند. وی در ادامه خاطرنشان کرد: اینکه 
رهبری با شــروع ســال جدید در خصوص انتخابات و بر حضور مشارکت بیشتر سلائق 
مختلف و مشارکت مردم تأکید داشتند، نشان از اهمیت دو انتخابات پیش رو دارد. اگر به 
تاریخچه انتخابات گذشته نگاه کنیم تلاش بسیاری از مسئولان نظام و خصوصا مسئولان 
عالی نظام این بوده که از ماه ها پیش فضا را انتخاباتی نکنند تا کشــور به واسطه فضای 
انتخاباتی صدمه ای نبیند. اما اینکه ۱۱ ماه قبل از برگزاری انتخابات این تأکیدات رهبری 
در خصوص انتخابات وجود دارد هم نشان از اهمیت انتخابات پیش رو است و هم نشان از 
ضرورت حضور سلائق مختلف و ایجاد یک نشاط اجتماعی بعد از مشکلاتی است که در 

کشور ایجاد شد./ایسنا
< حسین میرزایی: استیضاح فاطمی امین مشکلی از ما حل نمی کند

عضو کمیســیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی گفت: به نظر می رسد 
اســتیضاح فردی مانند دکتر فاطمی امین، وزیر صمت مشکلی از ما حل 
نمی کند. حجت الاسلام حسین میرزایی در خصوص اینکه چه اقداماتی 
منجر به ایجاد مانع در برابر خدمت رسانی به مردم می شود؟، تصریح کرد: 
اگر کار مدیریتی، سیاسی و اجرایی نکرده باشید بعضی مواقع یک اطهار نظر 
مخالف یا ناپخته می تواند جمعی را از هم بپاشد و یا کاری را از ثمر بیاندازد که بیشتر در 
فضاهای مدیریتی و سیاسی کشور این گونه اختلافات ممکن است منجر به نتیجه نگرفتن از 
کار شود. میرزایی در رابطه با اینکه آیا استیضاح برخی وزرا و بلاتکلیف شدن مجدد چندماهه 
وزارتخانه ها کمکی به تحقق شعار سال خواهد کرد؟ گفت: اگر سیاست های پولی و مالی کشور 
درست نشود سایر فضاها و بازارهای اقتصادی ما هم هر چقدر تلاش کنند موفق به دستاورد 
قابل توجهی نخواهند شد. این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر 
اینکه اگر ۴ نفر در دولت درست عمل کنند عملکرد بقیه نیز قابل توجه خواهد بود، گفت: اگر 
این چهار نفر در دولت عملکرد خوبی نداشته باشند ولو اینکه سایرین هم خوب عمل کنند 
دولت با موفقیت چندانی مواجه نخواهد شد. این چهار نفر نیز شامل معاون اول رئیس جمهور، 
وزیر اقتصاد، رئیس سازمان برنامه و بودجه و رئیس بانک مرکزی هستند، بنابراین اگر دولت 
می خواهد تورم را مهار کرده و رشد تولید را رقم بزند، درباره برنامه ها و سیاست های این چهار 

نفر باید تدبیر درستی انجام دهد. /ایسنا
< روح الله متفکر آزاد: مجلس برای دستیابی به رضایت مردم به سایر قوا کمک می کند

 عضو کمیســیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به تاکید رهبری برای پرداختن مسئولان به اصل مسائل و دوری از 
حاشیه ها گفت: مجلس به سایر قوای نظام برای دستیابی به رضایتمندی 
مردم و حل مسائل کشور کمک خواهد کرد. روح الله متفکر آزاد ضمن اشاره 
به این که »نکته دیگری که رهبری بر آن تاکید داشتند این بود که مسئولان 
باید بر مسائل اصلی تمرکز کرده و سرگرم حواشی نشوند«، تصریح کرد: مردم و مسئولان 
باید مشغول اصل مطلب باشند؛ چراکه دشمن علاقه مند است بین مردم اختلاف بیاندازد و 

دودستگی ایجاد کند تا به خاطر تفاوت علائق و سلایق شان با هم بجنگند./ایسنا
 <روح الله سیاهکلی: مجلس و دولت در جهت حل مشکلات معیشتی مردم با هم متحد شوند

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در خصوص تاکید 
رهبری برای ایجاد همکاری و هم افزایی میان مسئولان برای حل مشکلات 
گفت: مجلس و دولت باید در جهت حل مشــکلات معیشتی مردم با هم 
متحد شوند. لطف الله سیاهکلی ضمن اشاره به این که »صحبت های امروز 
رهبری ناظر بر مسائلی است که ممکن است در آینده برای ما اتفاق بیفتد«، 
تصریح کرد: توطئه هایی که ممکن است در آینده انجام شود از جمله در خصوص ایجاد خلل 
در وحدت و همدلی؛ دشمنان با استفاده از شبکه های اجتماعی برای افزودن آتش تنور تفرقه 
قومیتی، زبانی، نژادی، مذهبی و دینی به شدت کار می کنند تا بین اقوام مختلف در کشور 
فاصله بیاندازند. نماینده مردم قزوین در مجلس شورای اسلامی افزود: امروز شاهد بودیم که 
نماز عید فطر در سراســر کشور وحدت آفرین برگزار شد که یکی از تاکیدات مقام معظم 
رهبری بود همین موضوع وحدت بین مردم بود که آن را در بیاناتشان مورد توجه قرار دادند.

وی تصریح کرد: موضوع دیگری که رهبری بر آن تاکید داشتند در خصوص همکاری و هم 
افزایی میان مسئولان بود که تاکید کردند مسئولان به حل مسائل بپردازند. ایشان همچنین 
اشاره فرمودند که ما گاهی اوقات به حواشی می پردازیم در صورتی که باید حل مسئله کنیم 
و امروز مسئله مردم معیشت آنها است. سیاهکلی با تاکید بر این که »مجلس و دولت باید در 
جهت حل مشکلات معیشتی مردم با هم متحد شوند«، گفت: امسال به عنوان سال مهار تورم 
و رشد تولید نام گذاری شده است و بر این اساس نباید بگذاریم که تورم افسارگسیخته شود تا 
مانند سنوات گذشته ۴۰ تا ۵۰ درصد تورم داشته باشیم؛ بنابراین امسال حتما باید تورم را زیر 

۳۰ درصد نگه داریم تا سال بعد بتوانیم آن را به تک رقمی برسانیم./ایسنا
< حسین جلالی: ایران برای حذف دلار از معاملاتش آماده می شود

نماینده رفسنجان و انار در مجلس شــورای اسلامی گفت: سال جدید 
سال پیروزی های مکرر و موفقیت های پی درپی خواهد بود و با گشایش 
اقتصادی و با بهترشدن وضعیت معیشت مردم همراه می شود. آقایی دلار 
در حال شکسته شــدن است و تا امروز چندین کشــور دلار را از سبد 
معاملات خــود جمع کرده اند و ایران هم برای این کار آماده می شــود. 
حجت الاســلام حسین جلالی با بیان اینکه نقشــه جهان در حال تغییر بوده و در حال 
شکل گیری نظم نوین است و آماده می شود تا جهان بدون اسرائیل و با آمریکای فشل را 
تجربه کند، ادامه داد: دست دوستی و برادری همسایگان و کشورهای عربی از معجزه های 
الهی  است، عربستان سعودی، امارات، بحرین، مصر، کویت و اردن و... در کنار مقاومت قرار 
گرفته اند و در روز قدس دیدیم برای نابودی اســرائیل یکصدا شدند. این عضو کمیسیون 
فرهنگی مجلس عنوان کرد: سال ۱۴۰۲ سال پیروزی های مکرر و موفقیت های پی درپی 
خواهد بود و با گشایش اقتصادی و با بهترشدن وضعیت معیشت مردم همراه می شود. آقایی 
دلار در حال شکسته شدن است. تا امروز چندین کشور دلار را از سبد معاملات خود جمع 
کرده اند و ایران هم آماده می شود و این یعنی بازگشت ورشکستگی اقتصاد آمریکا. بارها 
مقام معظم رهبری فرمودند ســروری دلار را بشکنید و خدا را شاکریم این خواسته مقام 

معظم رهبری در حال تحقق است./ایسنا
< غلامعلی کوهساری: خرید خودرو آرزوی جوانان شده است

یک عضو کمیسیون عمران مجلس شــورای اسلامی گفت: زمانی که 
مردم را وادار به خرید خودرو از دو شرکت خودروسازی داخلی می کنیم 
به نوعی انحصار خودرو را به این دو شــرکت داده ایم در حالی که باید 
اجازه داد تا شــرکت های خارجی وارد بازار شده و خودروسازان داخلی 
وادار به رقابت با این شرکت ها شوند. غلامعلی کوهساری درباره وضعیت 
بازار خودرو و تاثیر آن بر زندگی مردم، بیان کرد: افزایش قیمت خودرو تاثیر منفی هم 
از بعد روانی در جامعه برجای می گذارد و هم بر قیمت ســایر کالاها نیز اثرگذار است. 
زمانی که قیمت یک پراید به ۴۰۰ میلیون تومان می رسد، جوانان ما چه امیدی به خرید 
ماشین داشته باشند؟ جوان ما چه امیدی داشته باشند که در آینده صاحب یک ماشین 
خوب شوند؟ منظور از ماشین خوب نیز ماشین های خارجی مدل بالا نیست، بلکه همین 
ماشین های متوســط داخلی است که اکنون قیمت آنها سر به فلک کشیده است. وی 
 در ادامه با بیان اینکه یکی از دلایل اســتیضاح وزیر صمت نیز به افزایش قیمت خودرو 
باز می گردد، اظهار کرد: واردات خودروهای خارجی در ساماندهی بازار خودرو موثر است، 
حتی واردات خودروهای کارکرده نیز موثر است. خود بنده پیشنهاد واردات ماشین الات 
راهســازی را در بودجه مطرح کردم اما متاســفانه در مجمع تشخیص رد شد. مجلس 
محکم پای موضوع خودرو ایســتاده است تا حتی اگر شــده با واردات خودرو مقداری 

قیمت ها کاهش پیدا کند./ایسنا
< سیدناصر موسوی لارگانی: مسئله آب در استان اصفهان را جدی بگیرید

 نماینده مردم اصفهان نســبت به وضعیت آب در این اســتان هشدار 
داد و از رئیس جمهور خواستار تشکیل یک هیئت ویژه بررسی چرایی 
بی توجهی به بحران آب در اســتان اصفهان شــد. سیدناصر موسوی 
 لارگانی در یادداشــتی درباره موضوع آب در اســتان اصفهان نوشت:
 » وقتی از ســوء مدیریت حاد در حوضه  زاینده رود صحبت می کنیم، 
از چه می گوئیم؟ ظاهراً این موضوع مهم و اســتراتژیک برای مقامات اســتانی و دولتی 
مهم نیســت.  ابتدا به یک مورد در خصوص رودخانه  شــور اشــاره ای کوتاه می کنم و 
بعــد هم توضیحات لازم دیگر را ارائه می کنم. همانطور که می دانیم رودخانه شــور در 
بارشــهای زمستانه پرآب تر گشت و ســرریز آن وارد زاینده رود شد. نزدیک عیدنوروز، 
همزمان با جاری بودن رودخانه شــور، زاینــده رود را هم بازکردند اما نیاز نبود؛ چراکه 
ســرریز رودخانه شور همچنان جریان داشــت. این یک نوع بی مدیریتی هزینه زاست 
 در حالی کــه قابــل مدیریت بود. حالا توجــه کنید که ورود آب از نیمــه فروردین به 
زاینده رود متوقف شــد. چند روز پیش دوباره خروجی سد را افزایش دادند. در همین 
فاصله بســتر زاینده رود خشــکید و هزاران قطعه ماهی تلف شد و در عین حال بر اثر 
این عوارض، تهدیدات جــدی متوجه  بناهای تاریخی اصفهان و پل های بی نظیر زنده 
رود شده است.بازهم تذکر جدی می دهم مسئله آب در استان اصفهان را جدی بگیرید 
قبل از آنکه به مرحله غیرقابل بازگشــت برســیم. عقــل و تدبیر حکم می کند رئیس 
جمهور محترم یک هیئت ویژه را مأمور بررسی چرایی بی توجهی به  بحران آب ناشی 
 از سوءمدیریت در استان اصفهان کند. اگر سوءنیتی در کار نباشد حتما سوءمدیریت در

 کار است.«/ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند

در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس 
پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

ملت مؤمن و موحد ایران،  روز شــنبه  نماز پرشکوه عید فطر را به پاس یک ماه طاعت و 
عبادت، در سراسر کشور اقامه کرد و سجده شکر و سپاس بجای آورد. در کانون معنوی این 
اجتماع عظیم ملی، انبوه بی شمار مردم تهران، نماز عید را به امامت حضرت آیت الله خامنه ای 
رهبر معظم انقلاب اســلامی در مصلای امام خمینی )ره( اقامــه کردند.حضرت آیت الله 
خامنه ای در خطبه اول نماز با تبریک عید خجسته فطر به امت اسلامی و ملت رشید و عزیز 
ایران، ماه رمضان امسال را بسیار پرُ بار، با حال، پرُ شور و سرشار از رحمت الهی خواندند و 
با اشاره به تضرع و توسل آحاد مردم بخصوص در شب های قدر گفتند: شب زنده داری های 
پرُ ســوز وگداز مردم و اشک های گرمی که از چشمان جوانان پاکیزه کشور جاری می شد 
از همیشه برجسته تر بود و حضور در مجالس تلاوت قرآن، هیئات، محافل معرفت آموزی، 
گلزارهای شهدا و کمک های مومنانه به ایتام و مستمندان، رمضان امسال را پرُ شکوه کرده 
بود.رهبر انقلاب با تجلیل از حرکت عظیم ملت در روز قدس، آن هم پس از شب زنده داریِ 
شب قدر، افزودند: آن اجتماعات متراکم و شکوهمند، حقیقتاً از الطاف و توفیقات الهی بود. 
ایشان ماه رمضان را علاوه بر ماه طاعت و تقوا، ماه جهاد و مبارزه خواندند و گفتند: روز قدس 
هم روز مبارزه ملت ایران است که بحمدالله امسال با همراهی دیگر ملت ها در سطح بسیار 
 گسترده ای برگزار شد. حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به برخی دستاوردهای ماه مبارک
 از جمله توفیق طاعت و بندگی، پاکیزگی روح، معنویت، آشــنا شدن با معارف اسلامی و 
روحیه مبارزه و ضربه زدن به دشمن، تأکید کردند: این دستاوردهای روحی و معنوی را تا 
رمضان سال آینده، حفظ و تقویت کنید که همین روحیه با رفع مشکلات، کشور را به پیش 
خواهد برد و ملت ایران را در اوج حرکت مادی و معنوی قرار خواهد داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خطبه دوم نماز عید فطر را به بیان راهبردهای ضروری امروز کشور و جامعه اختصاص دادند.
ایشان تقویت اراده را از خاصیت های روزه داری برشمردند و افزودند: اراده تقویت شده ملی، 
گره گشــا است و مسئولان باید این ابزار را در مسیر پیشرفت و جهتی که پروردگار معین 
کرده، بکار بگیرند.رهبر انقلاب، همکاری، همدلی وهم افزایی سه قوه را یک راهبرد بسیار 
مهم و اساسی برای حل مشکلات و پیشرفت کشور اعلام کردند و با اشاره به ترتیبات خوب 
قانون اساسی درباره تشکیل قوای سه گانه افزودند: اگر قوای مقننه، مجریه و قضائیه به طور 
کامل همکاری کنند، کارها به هیچ وجه گره نمی خورد که خودِ مسئولان و مدیران این قوا 
می دانند که این همکاری و هم افزایی چگونه ایجاد می شود.رهبر انقلاب، تمرکز بر حل مسائل 
و خودداری مردم و مســئولان از درگیر شــدن و سرگرم شدن به حاشیه ها را یک راهبرد 
ضروری دیگر خواندند و افزودند: حاشیه ها همیشه ساخته و پرداخته دست دشمن نیست 
بلکه گاهی از روی غفلت یا عوامل دیگر و با انگیزه های گوناگون، حاشیه هایی در اطراف یک 

کار یا یک شخص ایجاد می شود که مردم باید بی اعتنا باشند و مسئولان هم بدون توجه به 
حواشی، تلاش خود را بر کارهای مهم و مشکل گشا متمرکز کنند.حضرت آیت الله خامنه ای 
با یادآوری تأکیدات دائم امام بزرگوار بر وحدت ملت گفتند: آن همدلی و اتحاد که کشور 
را از راههای دشــوار و تنگه های ســخت عبور داد، باید حفظ و تقویت شود.ایشان راهبرد 
دشمن را ایجاد اختلاف و تفرقه بیان کردند و گفتند: دشمن تلاش می کند مردم به خاطر 
عقاید و سلایق مختلف با هم بجنگند و درگیر شوند اما نگاههای مختلف مردم به مسائل 
مختلف، طبیعتاً مانعی ندارد و نباید محل اختلاف و کشمکش شود بلکه باید با باطل کردن 
وسوسه های دشمن برای بدبین کردن مردم به یکدیگر و مردم به مسئولان، در کنار هم به 
زندگی و مهربانی پرداخت. رهبر انقلاب با اشاره به شکست راهبرد نظامی دشمن در منطقه، 
گفتند: دشمن به سیاست تزویر، تحریف، دروغ گویی، وسوسه، تحقیر و بدبین کردن ملت ها به 
توانایی های خود روی آورده که باید در شناخت راهبردها، تاکتیک ها، ابزارها و روش های او، 
به روز بود و آن ها را ابطال کرد.ایشان در پایان خطبه ها تأکید کردند: ملت هوشمند و توانای 
ایران که تا امروز همه توطئه های دشمنان خود را به شکست کشانده، بعد از این هم به حول 

و قوه الهی، آن ها را ناکام و سرخورده خواهد کرد.
< راهبرد امروز جهان اسلام  باید کمک و تقویت عناصر مبارز داخل فلسطین باشد

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار جمعی از مردم، مسئولان و کارگزاران نظام و سفرای 
کشورهای اســلامی، اتحاد را نیاز مبرم و ضروری امت اسلامی خواندند و با اشاره به زوال 

محسوس رژیم صهیونیستی و کاهش مشهود قدرت بازدارندگی آن گفتند: این پیشرفت 
مهم به برکت ایستادگی و مقاومت ملت و جوانان فلسطینی رخ داده و راهبرد امروز جهان 
اسلام باید بر کمک و تقویت عناصر مبارز داخل فلسطین متمرکز باشد. حضرت آیت الله 
خامنه ای، ماه رمضان را زمینه ساز نزدیکی دل های مسلمانان به یکدیگر خواندند و افزودند: 
مسئولان کشورهای اســلامی باید از این فرصت برای ایجاد اتحاد امت اسلامی و کاهش 
و رفع اختلافات اســتفاده کنند. رهبر انقلاب با اشــاره به مشکلات کشورهای اسلامی از 
جمله جنگ و اختلاف و درگیری، وابســتگی، فقر، و نبود پیشــرفت علمی گفتند: اگر به 
فرمان قرآنیِ »وحدت حول ریســمان الهی« عمل شود، جهان اسلام با حدود دو میلیارد 
جمعیت و برخورداری از مهمترین و حساس ترین نقاط جغرافیایی جهان می تواند در مسیر 
حل مشکلات قدم بردارد.حضرت آیت الله خامنه ای مسئله فلسطین را یکی از اساسی ترین 
مسائل دنیای اسلام برشمردند و با اشاره به افول تدریجی رژیم غاصب گفتند: این افول که 
از چند ســال قبل آغاز شده اســت، اکنون سرعت یافته و جهان اسلام باید از این فرصت 
بسیار بزرگ استفاده کند.ایشان مسئله فلسطین را نه صرفاً اسلامی بلکه انسانی دانستند و با 
اشاره به اجتماعات و راهپیمایی روز قدس در کشورهای غیر اسلامی گفتند: اجتماعات ضدّ 
صهیونیستی روز قدس در آمریکا و کشورهای اروپایی نتیجه آشکار شدن روزافزون جنایات 
صهیو نیست های غاصب است. رهبر انقلاب افزودند: حضور شماری از مردم اروپا در حمایت 

از مردم فلسطین، آن هم در کشورهایی که به صهیونیست ها وابسته اند، بسیار مهم است.
ایشان عامل اصلی وضع فلاکت بار رژیم غاصب را مقاومت پر برکت درونی مردم فلسطین 
و خطرپذیری و جان برکفی جوانان آن خواندند و تأکید کردند: اوضاع امروز سرزمین های 
اشغالی اثبات می کند هر قدر مقاومت و ایستادگی ملت فلسطین در مناطق مختلف بیشتر 
شود، رژیم جعلی ضعیف تر خواهد شد. حضرت آیت الله خامنه ای، قدرت بازدارندگی رژیم 
صهیونیستی را هم رو به پایان دانستند و گفتند: چندین دهه قبل بن گورین از موسسین 
رژِیم جعلی گفته بود هر وقت قدرت بازدارندگی ما پایان یابد، ما مضمحل می شویم و اکنون 
دنیا شاهد این واقعیت است و اگر اتفاقی رخ ندهد، پایان رژِیم غاصب نزدیک است که این 
هم از برکات فداکاری جوانان فداکار فلسطینی در کرانه باختری و دیگر مناطق اشغالی است.

ایشان با توجه به این واقعیات، کمک به نیروهای داخل فلسطین را راهبرد ضروری امروز 
جهان اسلام برشمردند و گفتند: جبهه مقاومت به موازات تلاش های ارزشمند خود و همه 
کشــورهای اســلامی باید بر تقویت عناصر مبارز داخل فلسطین متمرکز شوند. حضرت 
آیت الله خامنه ای در بیان نکته مهمی، گرایش به اسلام را عامل اصلی قدرت گرفتن مبارزه 
گروههای فلسطینی خواندند و افزودند: در دوره هایی که گرایش های اسلامی مطرح نبود، این 
پیشرفت ها وجود نداشت.رهبر انقلاب، اسلام ستیزی دشمنان را نتیجه درک قدرت اسلام 
در تقویت ملت فلسطین و دیگر ملت ها برشمردند و افزودند: البته به فضل الهی و هوشیاری 
ملت های مسلمان، این راهبرد به جایی نخواهد رسید. حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به 
پیشگامی امام خمینی و جمهوری اسلامی در حمایت از مسئله فلسطین افزودند: این حرکت 
ادامه خواهد یافت و امیدواریم ملت عزیز ایران روزی را شــاهد باشــند که مسلمانان همه 
کشورهای اسلامی آزادانه در قدس شریف نماز بخوانند. در ابتدای این دیدار، حجت الاسلام 
والمسلمین رئیسی رئیس جمهور با اشاره به تاکید رهبر انقلاب به همکاری قوای سه گانه با 
یکدیگر، خاطرنشان کرد: به رهبر انقلاب اسلامی و ملت عزیز ایران اطمینان می دهم که هر 
سه قوه با همدلی و هم افزایی از حاشیه ها پرهیز، و بر متن که تحقق شعار سال و گره گشایی 
از زندگی مردم و خدمت خالصانه به آنان است، تمرکز کنند. همچنین در حاشیه این دیدار 
خانواده شــهیدان آرمان علی وردی، روح الله عجمیان و حسن ایرلو با رهبر انقلاب اسلامی 

دیدار و گفتگو کردند.

رهبر انقلاب اسلامی در خطبه های نماز عید سعید فطر بر سه راهبرد اساسی تأکید کردند:

همدلی و هم افزایی قوای سه گانه 
تمرکز بر حل مسئله و پرهیز از حواشی، اتحاد مردم
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 اخاذی میلیونی مرد دعانویس 
از زنان ساده!

ــی و رمالی  ــه بهانه دعانویس ــیاد که ب فردی ش
ــال از ۲ زن اخاذی کرده  مبلغ ۲۶۰ میلیون ری
ــتگیر شد.به گزارش رکنا، پس از اعلام  بود، دس
ــکایت۲ زن اهل کنگاور مبنی بر اینکه مرد  ش
ــالی به بهانه دعانویسی و حل مشکلات  میانس
ــت،  آنها اقدام به کلاهبرداری و اخاذی کرده اس

پرونده ای در این خصوص تشکیل شد.ماموران 
ــگاور با انجام کارهای  پلیس امنیت عمومی کن
ــرد کلاهبردار  ــایی ف اطلاعاتی موفق به شناس
ــام قضائی در  ــدند و پس از هماهنگی با مق ش
ــش  ــه وی را در مخفیگاه ــی غافلگیران عملیات
ــه  ب ــا  بازجویی ه در  ــم  کردند.مته ــتگیر  دس
ــون ریالی اعتراف کرد و  کلاهبرداری۲۶۰ میلی

به مرجع قضائی معرفی شد.

 حوادث 

آفتاب یزد: متاسفانه بعد از 
هر تعطیلی طولانی در کشور 
ــفرهای  میزان س افزایش  و 
جاده ای ما شاهد آمار بالای 
ــتیم. در این  ــات هس تصادف
مصدوم  ــدادی  تع تصادفات 
ــوند و عده ای نیز جان  می ش
ــت می دهند.  خود را از دس

ــیار  ــور ما آمار بس آمار تصادفات جاده ای در کش
بالایی است و در این رابطه نیز متاسفانه مسئولین 
ــدار  ــد و به مردم هش ــه می کنن ــار ارائ ــا آم صرف
ــد. در صورتی که باید به صورت جدی در  می دهن
ــئله مداخله صورت بگیرد زیرا جاده های  این مس
ــور و خودروهای غیر استاندارد به بلای جان  کش
ــده اند. در همین راستا نیز اخیرا  مردم تبدیل ش
رئیس پلیس راه کشور از جان باختن ۱۱۶ مسافر 
ــات رخ داده در تعطیلات عید فطر خبر  در تصادف
داد.سردار حسن مومنی رئیس پلیس راه کشور در 
گفت وگو با فارس در خصوص آخرین وضعیت آمار 
تردد و تصادفات در سفرهای تعطیلات عید سعید 
فطر اظهار داشت: آمار تردد در محورهای شمالی 
نسبت به مدت مشابه در تعطیلات عید سعید فطر 
در سال گذشته حاکی از افزایش تردد است.رئیس 
پلیس راه تصریح کرد: از چهارشنبه بعد از ظهر تا 
روز ۲ اردیبهشت که در تعطیلات عید سعید فطر 
بودیم متاسفانه ۱۱۶ نفر از هموطنان در تصادفات 
جان باختند.وی گفت: ۱۶۰۰ نفر از مسافران نیز در 
این مدت در اثر تصادفات مجروح و مصدوم شدند.
ــردار مومنی علت عمده تصادفات را عدم توجه  س
ــه و انحراف به  ــرعت مطمئن به جلو، تخطی از س
چپ عنوان کرد و گفت: در طول سال ساعت بروز 
تصادفات ۱۲ تا ۲۰ بوده است اما در تعطیلات عید 
ــفرهای این دوره شاهد بودیم که  سعید فطر و س
بیشترین تصادفات در بازه زمانی ۱۶ تا ۲۴ رخ داده 
است رئیس پلیس راه متذکر شد: متاسفانه چهار 
ــبقت  ــرعت و س علت عمده عدم توجه به جلو، س
ــتگی و خواب آلودگی عامل ۸۲  ــاز و خس غیرمج
ــت. همچنین ۱۱۶۸  درصد تصادفات رانندگی اس
ــر در تصادفات رانندگی ایام نوروز جان باختند.  نف
در این راستا نیز رئیس سازمان پزشکی قانونی با 
ــاره به آمار مرگ و میرهای ناشی از تصادفات  اش
ــال ۱۴۰۲  ــام تعطیلات نوروز س ــی در ای رانندگ
ــال ۱۴۰۱ تا ۱۵ فروردین  ــفند س گفت: از ۲۵ اس
ــر تصادفات  ــزار و ۱۶۸ نفر بر اث ــال ۱۴۰۲، ه س
ــا بیان اینکه در  ــجدی ب رانندگی فوت کردند.مس
ــفند  ــن ۱۴۰۲ و ۲۶ اس ــای ۱ و ۱۳ فروردی روزه
ــترین آمار مرگ و میر ناشی از  ۱۴۰۱ شاهد بیش
ــات رانندگی در ایام تعطیلات نوروز بودیم،  تصادف
ــال جاری، به ترتیب  گفت: در تعطیلات نوروز س
استان های فارس، سیستان و بلوچستان، کرمان، 
ــتان،  ــوی، اصفهان، خوزس ــان رض تهران، خراس
ــلان و مازندران،  ــرقی، گی مرکزی، آذربایجان ش

ــترین میزان فوتی های  بیش
ــی از تصادفات رانندگی  ناش
ــتند.وی با بیان اینکه  را داش
ــتان ایلام کمترین فوتی   اس
ناشی از تصادفات رانندگانی 
ــال  نوروز س ــلات  تعطی در 
ــش نفر  جاری را با تعداد ش
ــت، گفت: میزان  داشته اس
فوتی های تصادفات رانندگی نوروز در استان های 
اردبیل، البرز، چهارمحال و بختیاری، سمنان، قم، 
کردستان، همدان و یزد نیز زیر ۲۰ نفر بوده است. 
اخیرا نیز رئیس پلیس راهور فراجا در مصاحبه ای 
اعلام کرد: هر ساعت دو نفر در تصادفات رانندگی 
جان خود را از دست می دهند.وی گفت: در سال 
۸۳ سالانه ۲۸هزار نفر در حوادث ترافیکی در ایران 
جان می باختند، که با تلاشهای صورت گرفته در 
کشور روند کاهشی شده است و در سالهای اخیر 
این رقم به ۱۶ هزار فوتی رسیده است و به همین 
ــزان مجروحین کاهش پیدا کرده اند.هادیان فر  می
ــاعت تقریبا دو نفر بر  ــزود: اکنون به ازای هر س اف
اثر تصادف جان خود را از دست می دهد و به ازای 
ــاعت ۲۵ نفر مجروح داریم. تصادفات بحث  هر س
جدی است که همه دنیا، چه کشورهای پر درآمد 
ــور ما  ــم درآمد به آن توجه دارند و در کش چه ک
ــی صرف تصادفات  ــد از تولید ناخالص مل ۷ درص
ــود.رئیس پلیس راهور فراجا ادامه داد: باید  می ش
ــورهای دیگر طی بیست سال گذشته  ببینیم کش
کشورهای دیگر چه اقداماتی برای کاهش تصادف 
انجام داده اند، برخی کشورها می پذیرند در تصادف 
مجروح داشته باشند اما نمی پذیرند که جان باخته 
ــورها طرح zero را اجرا  ــند. این کش داشته باش
ــتور کار آنها بوده  کردند، ۵ اقدام اثربخش در دس
ــمی کشور  ــت.وی ادامه داد: بالاترین مقام رس اس
مسئولیت مدیریت توسعه ایمنی و کاهش حوادث 
ــور ما رئیس  ــت که در کش ــده اس را عهده دار ش
ــت، طبق قانون در کشور  ــئول آن اس جمهور مس
ما ۳۲ دستگاه در مدیریت حوادث ترافیکی نقش 
دارند. بعضی از ۳۲ دستگاه نسبت به وظیفه خود 
کوتاهی میکنند یا از آن غافلند. عالیترین مقام باید 
از مسئولان بخواهد که وظایف خود را به درستی 
انجام دهند.رئیس پلیس راهور فراجا با بیان اینکه 
ــور داریم  بیش از ۵هزار نقطه حادثه خیز در کش
ــادف داریم که  ــش از ۸۰۰ نقطه پر تص گفت: بی
ــده آن را اصلاح کند.وی ادامه  وزارت راه مکلف ش
داد: وسایل نقلیه یکی از عوامل کاهش تصادفات 
است، شرایط ما در وسایل نقلیه مناسب نیست، آیا 
وسیله نقلیه از جان ما محافظت می کند؟ خودرو 
ــد، خودروهایی که تولید  ــد از جان ما دفاع کن  بای
ــردم برای حفظ  ــوند ایمنی ندارند، امروز م می ش
ــه خرید آن  ــتیاقی ب ــال خودرو می خرند و اش ری
ندارند. واقعیت این است که خودروهای داخلی از 

ایمنی کافی برخوردار نیستند.

ــران درگیر  ــاد ای آفتـاب یـزد _ یگانه شـوق الشـعراء: اقتص
ــم که بیماری  ــت. همه می دانی ــای متعدد و متنوعی اس بیماری ه
ــت که امکان  اصلی اقتصاد ما تورم غیر قابل کنترل و پیش بینی اس
ــن می برد. یکی از معضلات  ــدام و فعالیت مثبت را از بی ــر نوع اق ه
ــده در اقتصاد ما مسئله حاکم شدن سیستم دلالی است.  ایجاد ش
ــتفاده از سیستم دلالی  به عبارتی دیگر خرید و فروش کالاها و اس
ــال ها  ــازد که با س ــیار کلانی را فراهم می س ــود بس ــرای افراد س  ب
کار کردن دست یابی به چنین سودی برای بسیاری از افراد غیر ممکن 
است. به نظر می رسد یکی از دلایلی که چنین اتفاقی رخ داده تورم 
ــیخته اقتصاد ما است. همین تورم باعث شده است که در  افسارگس
کوتاه مدت خرید و فروش برای افراد سود به وجود بیاورد. از تبعات 
ــت که ارزش کار، تلاش و  ــدن دلالی در اقتصاد ما این اس حاکم ش
ــب علم و مهارت در جامعه ما در حال از بین رفتن است. برای  کس
ــودروی ایرانی  ــتگاه خ ــال یک جوان با خرید و فروش یک دس مث
می تواند به سودی دست پیدا کند که با سال ها کار کردن نمی تواند 
ــرایط قطعا افراد به سمت چنین کارهایی ــد. در این ش  به آن برس

ــوند. دلالی و  ــود ترغیب می ش ــب س ــد و به این مدل کس   می رون
واسطه گری بالنفسه اقدام نامناسبی نیست اما اگر در سطح کلان گسترش 
ــوند می تواند برای  ــمت آن جذب ش ــدا کند و افراد زیادی به س پی
ــته باشد. زیرا نیروهای  ــیار غیر قابل جبرانی داش اقتصاد تبعات بس
ــمت انجام کارهای مولد و تولیدی نمی روند و این موضوع  کار به س
ــکل ساز شود. در این حالت بسیاری از  می تواند خود به تنهایی مش
ــطه دلالی به درآمد های کلان دست پیدا می کنند،  افراد که به واس
ــایر افراد را بیهوده و بی ارزش به حساب می آورند و این  اقدامات س
خود باعث می شود که نیروهای کار به سمت چنین اقداماتی بروند.

<دلالی و سود افسانه ای
در همین راستا هادی حق شناس کارشناس اقتصادی در گفتگو با 
آفتاب یزد تصریح کرد:» دلالی به ضرر اقتصاد ایران در سطح کلان 
ــود های افسانه ای نصیب برخی  ــت. به این دلیل که در دلالی س اس
خواهد شد. برای مثال بلیت های بخت آزمایی گاهی اوقات به اسم 
فردی در می آید و منجر به درآمد افسانه ای برای او می شود. از این 
نوع اتفاقات در اقتصاد ما زیاد وجود دارد. اما نکته کلیدی پاسخ به 
ــت که در اقتصاد ما چرا چنین اتفاقاتی رخ می دهد؟  این سوال اس
به عبارت دیگر چرا چنین بستری در اقتصاد ما وجود دارد که افراد 
با خرید و فروش کالا ها به درآمد های افسانه ای برسند؟ گرانی های 
ــاید بتواند پاسخ  موجود و تورم غیر قابل کنترل در اقتصاد ایران ش
ــد. مثلا فردی مسکنی به دست  ــوال باش ــبی به این س کوتاه مناس
می آورد و آن را با قیمت بالاتر برای دستیابی به سود می فروشد. یا 
ــرمایه گذاری می کند و بعد مسکن  برای مثال فرد در یک پروژه س
تولید شده را می فروشد. این واقعیت اقتصاد ایران است و دلالی های 
زیادی در این اقتصاد وجود دارد. حتی در خرید لوازمی مانند لوازم 
منزل هم واسطه گری برای کسب سود وجود دارد. باید ببینیم که 

این اتفاقات در چه بستری شکل می گیرد.«
<اقتصاد پیش بینی ناپذیر

ــن اتفاقاتی در  ــتر چنی ــد در دو بس وی ادامه داد:» به نظر می رس
ــت و اگر بستر ها در آینده نیز فراهم  ــکل گرفته اس اقتصاد ایران ش
ــد. در این راستا دو متغیر  ــند چنیین اتفاقاتی تکرار خواهند ش باش
داخلی و خارجی وجود دارد؛ متغیر داخلی تورم است. اقتصادی که 
ــت بستر را برای دلالی فراهم می کند. در  درگیر تورم دو رقمی اس
چند سال گذشته تورم اقتصاد ایران بیش از ۴۰ درصد شده و این 
ــخاص ممکن است کالاهای  ــتر دلالی است. حتی اش مهمترین بس
ــتر آن  دولتی مانند مرغ را خریداری کنند و بلافاصله با قیمت بیش
ــند و به درآمدهای افسانه ای برسند. نکته دوم رسیدن به  را بفروش
ــانه از طریق دلالی ریشه در مجوزهای واردات دارد.  درآمدهای افس
ــلا مجوز واردات  ــه تعدادی از افراد مث ــت دولت ب یعنی ممکن اس
ــوع مجوزها که به افراد  ــی را بدهد. این ن ــودرو و کالاهای اساس خ
داده می شود و وجود تورم بالا در اقتصاد ایران بستر دلالی را فراهم 
ــتفاده از مجوز ها خودروی  ــرد با اس ــد. گاهی اوقات یک ف می کنن
ــانه ای  ــیر به درآمد افس ــور می کند و از این مس ــی وارد کش خارج

میرسد. حتی افراد در اقتصاد ما می توانند با واردات کالاهای اساسی 
ــند. همه این نکات در  ــازار به درآمدهای کلان برس ــرای تنظیم ب ب
ــی که پیش بینی پذیر  ــد؛ اقتصاد وقت نهایت به این موضوع می رس
ــد، درآمدهای دلالی هم زیاد خواهد شد. برای مثال وقتی در  نباش
ــال ۱۴۰۲ می خواهیم اقتصاد ایران را تحلیل کنیم اما نمی دانیم  س
ــال نرخ تورم به چه میزان است، طبیعتا نمی توانیم پیش بینی  امس
ــته باشیم. هر یک از موضوعات اقتصادی که  دقیقی از اقتصاد داش
ــت می تواند افزایش دهنده بستر درآمدهای  غیر قابل پیش بینی اس
دلالی باشد. لذا سیاست گذاران باید اقتصاد را پیش بینی پذیر و نرخ 
تورم را کنترل کنند تا چنین اقداماتی گسترده نشوند. اقتصاد باید 
پیش بینی پذیر باشد؛ برای مثال در همین دو هفته گذشته هیئت 
عالی نظارت مجمع اعلام کرد که ماشین دست دوم نباید وارد شود 
اما دولت طرح دو فوریت به مجلس داد که ماشین دست دوم باید 
وارد شود. در میان این خلاء هایی که شکل می گیرد دلالان به سود 

دست پیدا می کنند.«
<آفت دلالی

ایرج ندیمی از دیگر اقتصاددان ها و کارشناسان اقتصادی به آفتاب 
ــی در اقتصاد ایران  ــه در رابطه با نظام دلال ــزد گفت:» چند نکت ی

ــت  ــت؛ یک اینکه آیا نظام دلالی در خدمت تولید اس قابل تامل اس
ــود؟ واسطه گری مولد در اقتصاد  و یا به افزایش قیمت منجر می ش
ــاز دارد. در این  ــده به تجارت نی ــت  زیرا تولید کنن ــیار لازم اس بس
ــد. اما اینکه ما  ــطه های مختلف تجاری داشته باش ــیر باید واس مس
ــود و  ــرایطی قرار بگیریم که دلالی موجب افزایش قیمت ش در ش
ــرمایه گذاری و ارتباطات جانشین نظام دلالی  یا نظام های نوین س
نشود، ایجاد کننده چند آفت است. اولین آفت این است که رویکرد 
ــه تولید کاهش پیدا می کند؛ به طور طبیعی وقتی مردم می بینند  ب
که از راه دلالی سریع تر، سهل تر و بیشتر درآمد دارند طبیعی است 
ــر کاهش پیدا می کند. چرا  ــان به انواع فعالیت های دیگ که تمایلش
ــریع تر به سود بیشتری می رسند. این یک نقطه  که از راه دلالی س
ــود عده زیادی از افراد از نظام تولید  ــت زیرا باعث می ش منفی اس

خارج شوند.«
<آسیب به مردم

وی در ادامه گفت:» از سوی دیگر در این سیستم مردم نیز آسیب 
ــطه های کم  ــرف کننده ها به جای اینکه با واس ــد. زیرا مص می بینن
ــطه های زیاد مجبور می شوند کالاها  کالاهای ارزان تر بخرند، با واس
ــام دلالی همه مردم  ــت بالاتر بخرند. از این جهت در نظ ــا قیم را ب
ــش خواهی خود  ــام با تعدد و بی ــوند چراکه این نظ ــرر می ش متض
ــود. از سوی دیگر  ــیب های متعدد برای مردم می ش باعث ایجاد آس
ــود که  ــد و مصرف این موضوع باعث می ش ــه با نظام تولی در رابط
ــود. مثلا کشاورزی یک کالا تولید می کند  سود تولیدکننده کم ش
ــد اما  ــن برابر قیمت به فروش می رس ــا چندی ــازار ب و آن کالا در ب
ــوس باقی می ماند. تولید، هزینه، رنج  ــاورز تنها آه و افس برای کش
ــد اصلی فروش این  ــت اما درآم ــختی برای تولید کنندگان اس و س
ــت که کالا را با قیمت های پایین از  ــطه گرانی اس کالاها برای واس
ــد برابر قیمت به مصرف کنندگان  تولید کنندگان می خرند و با چن

 می  فروشند.«
<تولید کنندگان دچار اغوا و فریب می شوند

وی در آخر تاکید کرد:» همچنین تولیدکنندگان اصلی به خصوص 
در صنعت توسط این سیستم دچار اغوا و فریب می شوند. مثلا یکی 
ــی  ــکلاتی که الان در صنعت خودرو وجود دارد تقلید و تأس از مش
ــود؛ در  ــتناد می ش ــت. عموما به قیمت رایج در بازار اس از بازار اس
ــت حبابی، غیر واقعی و تصنعی باشد.  حالی که قیمت ها ممکن اس
ــگاه خودرو مشخص  ــته قیمت خودرو توسط چند نمایش در گذش
می شد و بر اساس آن قیمت داخلی معلوم می گشت. از سوی دیگر 
ــتم دلالی نظام فناوری، یارانه و کنترل را از بین می برد. زیرا  سیس
ــای صنعتی دیگر از  ــائل مربوط به پایش ه ــش عمده ای از مس بخ
ــایی  بین می برد و آن ها برای این که مالیات گریزی کنند و شناس
ــتان های مختلفی دارند که خود آسیب های زیادی به  ــوند داس نش
ــد تولید و توزیع  ــی وارد می کند. زیرا در کل فرآین ــداران نهای خری
ــکلات فراوانی مواجه می شویم. به همین دلیل الان دیده  ما با مش
ــود بعضی از تولیدکنندگان از بیرون  ــود بخش عمده ای از س می ش
ــود زیرا آن ها برای اینکه بتوانند سود بازار بیرون را نیز  تامین می ش
به دست بیاورند در نظام فروش خود یک مداخلاتی انجام می دهند 
ــمیت  ــی از رس ــاس آن بخش و توافقاتی صورت می گیرد که بر اس
ــیدن حاصل می شود. در این شرایط برای برخی از افرادی که  بخش
ــبی فراهم می شود. ما نمی توانیم بگوییم  قدرت دارند فرصت مناس
ــطه گری نباید وجود داشته باشد اما انتظار است  که اصلا نظام واس

که این سیستم ها شناسایی شده و رسمی باشد.
ــن فرآیند ها  ــت در ای ــوق دولت و مل ــق و حق ــر ح ــوی دیگ  از س
ــود، حق  ــاف در حق خریداران نش ــود، موجب اجح ــد داده ش  بای
ــود و ایجاد کننده  ــت ش ــز باید رعای ــدگان نی ــوق تولیدکنن  و حق
ــازی های نادرست و غیر واقعی نباشند. همچنین سرگردانی  نرخ س
ــود زیرا همه  ــار نباید به جامعه تحمیل ش ــول و نقدینگی بی مه پ
ــود می آورند.  ــرای جامعه به وج ــکلات زیادی را ب ــن موارد مش ای
ــلا نباید مورد  ــوع نظام اص ــن رویکردی این ن ــاس چنی ــذا بر اس ل
ــاماندهی و یارانه ای ــد از طریق نظام س ــرار بگیرد و بای ــت ق  حمای

 سرکوب شود.«

 آفتاب یزد در گفتگو با کارشناسان بررسی کرد

تقویت دلالی در کشور چه مصائبی دارد؟
 این آمار حیرت انگیز است

کشته های جاده ای تعطیلات عید فطر 116 نفر!
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هادی حق شناس: اقتصاد وقتی که پیش بینی پذیر 
نباشـد، درآمدهای دلالی هم زیاد خواهد شـد. 
برای مثال وقتی در سال 1۴۰2 می خواهیم اقتصاد 
ایران را تحلیل کنیم اما نمی دانیم امسال نرخ تورم 
به چه میزان است، طبیعتا نمی توانیم پیش بینی 
دقیقـی از اقتصـاد داشـته باشـیم. هـر یک از 
موضوعـات اقتصـادی که غیر قابـل پیش بینی 
است می تواند افزایش دهنده بستر درآمدهای 
دلالی باشد. لذا سیاست گذاران باید اقتصاد را 
پیش بینی پذیر و نرخ تورم را کنترل کنند تا چنین 

اقداماتی گسترده نشوند

ایرج ندیمی: در نظـام دلالی همه مردم متضرر 
می شـوند چـرا کـه این نظـام با تعـدد و بیش 
خواهـی خود باعـث ایجاد آسـیب های متعدد 
برای مردم می شـود. از سـوی دیگـر در رابطه 
بـا نظـام تولیـد و مصـرف این موضـوع باعث 
می شـود که سـود تولیدکننده کم شـود. مثلا 
کشـاورزی یـک کالا تولید می کنـد و آن کالا در 
بازار با چندین برابر قیمت به فروش می رسـد 
اما برای کشاورز تنها آه و افسوس باقی می ماند. 
تولید، هزینه، رنج و سـختی برای تولید کنندگان 
 اسـت اما درآمد اصلی فروش ایـن کالاها برای 
واسطه گرانی است که کالا را با قیمت های پایین 
از تولید کنندگان می خرند و با چند برابر قیمت 

به مصرف کنندگان می فروشند

توسعه نیافتگی روابط عمومی ایران
ادامه از صفحه اول:

در حوزه انتشارات روابط عمومی آیا این کتاب ها نیاز روابط عمومی را برطرف 
ــت ترجمه متون تخصصی  ــا مترجمان و آن ها توانایی و صلاحی ــد آی  کرده ان

روابط عمومی و ارتباطات را داشته اند؟
ــعه روابط عمومی نقش  ــمینار ها در توس برگزاری همایش، کنفرانس ها و س
 داشته و اصول علمی درباره آن ها رعایت شده است که جای تقدیر و تشکر از 

ــم درباره عملکرد  ــوالات زیادی ه ــا را دارد. البته س ــزار کنندگان آن ه برگ
انجمن های تخصصی روابط عمومی و نشریات به وب سایت های آن ها وجود 
دارد؛ هنوز بعد از ۷۰ سال در ساختار، شرح وظایف و منابع مالی روابط عمومی 
ایران مشکل وجود دارد و در دولت های مختلف هرکدام آمدند قول هایی دادند 
ولی عملی نکردند یا ناقص انجام دادند. متاسفانه روابط عمومی ها همبستگی 
واحدی ندارند و هر کسی کار خودش را انجام میدهد. علت توسعه نیافتگی 
روابط عمومی در ایران علاوه بر موارد بالای ذکر شده، نبود متولی واحدی در 

کشور و چندگانگی تصمیم گیری های غیر کاربردی است.

مرگ غم انگیز اسطوره ها
ادامه از صفحه اول:

ــرژی اش را برای اعتلای نام و پرچم پر افتخار  ــکاری که تمام توان و ان ... ورزش
ــش مصرف کرده، از دنیا می رود باید مرگ او نیز همانند زندگی اش مورد  وطن
عنایت و توجه ما باشد. اما در جامعه ما متاسفانه هنگام از دست دادن مفاخر 
ــی علمی و... گاهی آنچنان کم لطفی در حق شان می گردد که  فرهنگی، ورزش
ضایعه از دست دادن در قبال فقدان و مظلومیت او ناچیز به نظر می رسد. چرا 
باید کار به جایی برسد که یک هنرمند توانا در گوشه ای از خانه سالمندان در 
گمنامی و رنج دنیا را ترک کند و با تاسف بیشتر تازه بعد از دست دادن اینگونه 
ستاره ها، مجالس، قلم فرسایی ها، تاج گل ها و تابلوها تهیه و تقدیم وی گردد. 
سنت ناپسند مرده پرستی معلوم نیست تا کجای تاریخ ما ادامه خواهد یافت. 
چند روز پیش یکی از این اسطوره ها از دست رفت؛ شادروان خلیل عقاب. شاید 
نسل های بعد از سال ۵۰ به خوبی ایشان را به یاد نیاورند و این هم از قصور و 
ــانه هاست. خلیل عقاب در فراسوی کشور و منطقه ما دارای نام  کم کاری رس
ــمندی بود. اینجانب در سنین دبیرستان هنرنمایی این انسان  و جایگاه ارزش
ــانه های مجازی با   نام آور را دیده بودم واقعا اعجاب انگیز بود. البته بعضی از رس
کم لطفی تمام، اوضاع ایشان را کمی اغراق آمیز و منفی جلوه داده بودند و نوشته 
بودند خلیل در یک کانکس از دنیا رفت. راست یا دروغ بودن این موضوع قابل 

تحقیق می باشد اما حتی در صورت راست بودن، بیان آن غیر از اهانت به رستم 
ــد؟ در تمام دنیا  ــته باش  ورزش ایران و چهره تاریخی ما چه اثری می تواند داش
نام آوران در رشته های مختلف بعد از پایان دوران خود ضمن دریافت حقوق و 
پاداش قابل توجه، مدال های مختلف افتخار از بالاترین مقامات می گیرند و مورد 
توجه و احترام مردم و رسانه ها هستند. در هیچ جایی مانند کشور ما اسطوره ها 
آنقدر مورد کم لطفی و کم توجهی نیستند. بعضی از افراد آن ها را با رشته های 
سیاسی گره می زنند و بعضی دیگر به رشته تخصصی آن ها انتقاد دارند اما برای 
توجه این گونه افراد و جوانان و نسل های آینده باید گفته شود که هیچ کدام از 
چهره های یاد شده در میادین ورزشی و جهانی، تابلوی باورهای سیاسی خود را 
بر دست نگرفته اند بلکه همه تحت نام مقدس ایران و ایرانی وارد صحنه مسابقه 
ــده اند. گاهی حتی در دادن چند وجب خاک در بهشت  و یا میادین رقابت ش
ــرا )س( به این گونه چهره ها ممانعت می گردد. نمی دانم کدام وزارتخانه یا  زه
نهاد مسئولیت پیگیری این امور را به عهده دارد اما می دانم گاهی برای بعضی 
از مراسم بزرگداشت و امثال آن، میلیون ها تومان هزینه می گردد در حالی که 
اگر این پول ها صرف دارو و درمان آن ها می شد این همه تلخی و رنج نصیب شان 
نمی گردید. هنرمندان جوان و سلبریتی های رشته های مختلف باید بدانند که 
خیلی زود به جاده سالخورده و ناتوانی می رسند و هرچه در مورد دیگران انجام 
ــد. پس رسانه ها باید مرگ خلیل عقاب و  ــان انجام خواهد ش دهند در موردش
عقاب های دیگر را مورد پیگیری قرار دهند و اجازه ندهند سرمایه های گرانقدر 

کشور این گونه در تاریکی و گمنامی بار سفر بندند.

کارشناس تعلیم و تربیت با بیان اینکه اشتباه در انتخاب وزیر آموزش و پرورش 
ــت، گفت: برای آینده، پیشنهاد می کنم وزیر آموزش و  ــیار خسارت بار اس بس
پرورش را شورای عالی انقلاب فرهنگی انتخاب کند و نظر مقام معظم رهبری 
ــب شود.منوچهر براتی کارشناس تعلیم و تربیت در گفت وگو با  هم حتماً کس
فارس در خصوص ویژگی های وزیر آینده آموزش و پرورش اظهار کرد: جمله ای 
ــرورش دارد مبنی بر اینکه  ــاره ویژگی های وزیر آموزش و پ ــهید باهنر درب ش
»وزرای فرهنگی دولت به خصوص آموزش و پرورش باید ایدئولوگ و نظریه پرداز 
ــند و همچنین گوینده و مباحثه گر   ولایت فقیه و حاکمیت تربیت دینی باش
چیره دست و اقناع گر باشند«؛ به هر نسبت که مدیر ارشد آموزش و پرورش از 
این دو قوّت بهره مند باشد، هدایت این مجموعه به سلامت انجام می گیرد.وی 

ادامه داد: ویژگی سوم وزیر آموزش و پرورش این است که باید دارای بالاترین 
حد از محاسن فرهنگیان یعنی دانایی، مدیریت اخلاق محوری و هوشمندی 
و ساده زیستی باشد و قاعدتاً گزینشگران این مسئولیت مانند شخص رئیس 
ــتباه  ــند که اش ــوار باش جمهور و دولت و مجلس باید مراقب این گزینش دش
گزینشی مدیر این دستگاه بسیار خسارت بار است.براتی به مهمترین مشکلات 
آموزش و پرورش اشاره کرد و گفت: مهم ترین مشکل، مدیریتی است؛ در این 
مورد معتقد هستم اداره و سیاستگذاری این دستگاه باید فرادولت و فرامجلس 
هم باشد؛ تجربه این چهل سال و به خصوص حوادث خطرناک این سال های 
اخیر باید مسئولان را هوشیار کرده باشد که آموزش و پرورش مهم است و اینجا 

باید از باندبازی های سیاسی، خانوادگی و قبیله گرایی کاملاً پاک باشد.

کارشناس تعلیم و تربیت: اشتباه در انتخاب وزیر آموزش و پرورش بسیار خسارت بار است



بــه گفته قائم مقام بیمه مرکزی، لایحه ای از ســوی وزارت اقتصاد به 
مجلس پیشنهاد شده است تا لفظ خودروی متعارف و نامتعارف در آن 

تغییر کرده و بی اثر شود .
قوه قضائیه در روز های پایانی ســال گذشــته نرخ دیه امسال را ۹۰۰ 
میلیون تومان اعلام کرد که این رقم در ماه های حرام به یک میلیارد و 
۲۰۰ میلیون تومان افزایش پیدا می کند و حالا با توجه به تعابیر قانونی 
ماده و قانون بیمه شــخص ثالث در سال ۹۵ که قرار بود مشکل گشا 
باشد، درد سر ساز شده و بسیاری از افراد را با چالش مواجه کرده است.
قانونی که آقای توکلی دبیر کارگروه خودرو ســندیکای بیمه گران 
در رابطــه با آن می گوید: ماده ۸ قانون بیمه شــخص ثالث برای 
حمایت از اقشــار کم برخوردار که عمدتا دارای خودرو های ارزان 
قیمت بودند با موضوع تقســیم بندی خودرو ها به دو گروه متعارف 

و نامتعارف وضع شد.
بر اساس این قانون خودرو هایی که قیمت آن ها بیش از نصف دیه ماه 
حرام باشد خودروی غیرمتعارف محسوب می شود؛ به عبارتی با توجه 
به نرخ دیه امســال خودرو های بالای ۶۰۰ میلیون تومان نامتعارف به 
حســاب می آیند و این یعنی مالکان آن ها بــه اندازه یک خودرو ۶۰۰ 
میلیون تومانی خســارت دریافت می کنند. با این حساب و با توجه به 
افزایش نرخ شتاب زده خودرو ها بسیاری از خودرو های داخلی همانند 
دنا پلاس و پژو ۲۰۷ نیز غیرمتعارف محسوب می شوند که بسیاری از 

افراد را دچار مشکل کرده است.

  در حال حاضر خودروهای بالای ۶00 میلیون تومان
  نامتعارف محسوب می شوند

موضوعــی که  قائم مقام رئیس کل بیمه مرکزی آقای مشــعلچی 

ضمن تایید آن، گفت: در ســال های گذشته قیمت خودرو به شکل 
فعلی نبود و عمده خودرو ها زیــر قیمت متعارف بودند و این ماده 
و قانون پوشــش خوبــی را می داد، در حالی که در دو ســال اخیر 
متاسفانه قیمت خودرو بســیار افزایشی شده است و به غیر از یک 
تا دو خودرو، مابقی خودرو ها بالای نصف دیه ماه حرام هســتند و 
غیرمتعارف محســوب می شوند که به این ترتیب مجدد مردم دچار 

آسیب بیشتری خواهند شد.
موردی که حالا در خصوص آن خبر رســیده، بنا اســت برای آن 
تغییــر و تحولاتی در قانون ایجاد شــود تغییراتــی که قائم مقام 
رئیس کل بیمه مرکزی آقای مشــعلچی در راستای آن بیان کرد: 
لایحه ای از ســوی وزارت اقتصاد به مجلس پیشــنهاد دادیم که 
لفــظ خودروی متعارف و نامتعــارف را بی اثر کنیم و یک تبصره 
را به ماده ۹ اضافه کردیم که در آن قید می شــود شــرکت های 
بیمه گر مکلف هســتند تا سقف تعهد مالی خودشان را صرف نظر 

از متعــارف و یــا نامتعارف بودن خودرو نســبت به مقصر حادثه 
ایفا کنند که این اصلاح بخش عمده ای از مشــکلات را پوشــش 

خواهد داد.

  اصلاح قانون بیمه برای لفظ خودروهای متعارف و نامتعارف
 بعد از عید فطر

تغییراتی که اگر برای اصلاح آن زمان در نظر گرفته نشــود مردم 
بیشــتری متحمل زیان خواهند شــد. بر همین اســاس باشگاه 
خبرنــگاران جوان روند این تغییــرات را از بیمه مرکزی پیگیری 
کرد و آقای مشــعلچی گفت: این لایحه از ســمت وزارت اقتصاد 
بــه صحن مجلس رفــت و بعد مجلــس آن را برای بررســی به 
کمیسیون اقتصادی ارســال کرد، کمیسیون نیز موارد را پذیرفت 
و مجدد به صحن ارســال شــد. پس از بررسی ها در گام بعدی به 
مرکز پژوهش ها رفت از مرکز پژوهش ها نیز مجدد به کمیســیون 
اقتصادی بازگشت و این کمیسیون موارد را در شور دوم هم تایید 
کرده است و اکنون به ما اعلام شده موارد بعد از عید فطرمجدد به 

صحن مجلس برای تصویب می رود.
روندی که آقای طغیانی ســخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس 
نیز با تایید آن می گوید: اکنون اصلاحات از کمیســیون عبور کرده 
 است و امیدوارم در نوبت صحن مصوب شود و شاید بعد از عید فطر

 نوبت آن شود. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان؛ به گفته کارشناسان 
و مسئولان اصلاح و تغییرات قانونی که با توجه به نرخ دیه تعیین شده و 
روند افزایشی قیمت خودرو ها برای اینکه مردم کمتر دچار چالش شوند 
یک ضرورت محسوب می شود. حالا باید منتظر ماند و دید که قرار است 
برای این قانون و لفظ متعارف و نامتعارف بودن خودرو ها در حوزه بیمه 

شخص ثالث چه تصمیمی گرفته شود؟ 

انرژی

دفاع   از تصمیمات برای 
تنظیم بازار روغن موتور

پیرو انتشــار خبری تحت عنوان »در وزارت 
 صمت چه خبر است؟ تصمیمات ابهام آمیز 
و غیرکارشناسی وزارت صمت، عامل اصلی 
التهاب در بازار روغن موتور« در یک ســایت 
خبــری، اتحادیه صادرکننــدگان نفت، گاز 
و پتروشــیمی در توضیحاتــی اعــلام کرد: 
الزام پالایشــگاه های روغن سازی به عرضه 
روغــن پایه تصفیه اول )مواد اولیه مورد نیاز 
واحدهای روانکار( با هدف حمایت از تولیدات 
داخلی و رفع التهاب و مدیریت عرضه روغن 
و در راستای اجرای دستورالعمل تنظیم بازار 
روغن پایه ابلاغی از ســوی شورای رقابت و 
 پیرو تصمیمات جلسه ۵۱۹ آن شورا پس از 
برگــزاری جلســات کارشناســی متعدد و 
بررسی های آماری مستند در این زمینه انجام 
شده است. پروانه های بهره برداری خریداران 
واقعی روغن پایه توسط وزارت صمت پایش 
شــده و فهرســت آنها به بورس ابلاغ شده 
است. پیرو تصمیمات جلســه ۵۵۶ شورای 
 رقابت در خصوص دستورالعمل تنظیم بازار 
 روغــن پایــه )ابلاغــی طــی نامه شــماره 
 ۲۲۱۲-۰۱-۱۹- ص مورخ ۱۴۰۱-۱۲-۲۲ ( 
شــرایط و میزان کــف عرضه روغــن پایه 
مشــخص و به فعالان این حوزه ابلاغ شــده 
 اســت؛ همچنین کیله شــرکت های خریدار 
پــس از خریــد روغــن پایه بر اســاس 
دســتورالعمل مذکــور مکلــف بــه ثبت 
اطلاعات مربوط بــه تولید و فروش روغن 
نهایی خــود در ســامانه جامــع تجارت 
هســتند و اطلاعــات ثبت شــده مبنای 
بازنگــری در میــزان کــف عرضــه برای 

دوره های بعد خواهد بود.
به گزارش ایرنا؛ بنابرایــن جهت تنویر افکار 
عمومی اعلام می دارد، با توجه به موارد فوق و 
مستندات موجود، این ادعا که »عرضه روغن 
پایه در بورس کالا به میزان نامتعارف و خرید 
این محصول توسط شرکتهایی که هیچگونه 
کنترلی بر نحــوه عرضه و قیمت گذاری آنها 

وجود ندارد« از اساس بی پایه است.

اصلاح قانون بیمه شخص ثالث منتظر نظر نهایی مجلس
دوشنبه  4 اردیبهشت 1402    شماره  6557

چرا 
روز معمار داریم؟

ادامه از صفحه اول:
... علوم دیگری به مانند جغرافیا، جامعه شناسی، 
اقتصاد و حتی اقلیم شناســی دخیل بوده و بر 

خروجی طرح تاثیرگذار خواهد بود.
به عنوان مثال در پروژه طراحی شهر شوشتر نو 
در خوزستان، کامران دیبا به فرهنگ عمومی 
جامعــه کارگری، و معماری ســنتی دزفول و 
شوشتر نظر داشــته و این شهر را متناسب با 
اقلیم، فرهنگ و تاریخ خوزستان طراحی کرده 

است.
در زمــان معاصر هــم آلخانــدرو آراونا معمار 
شــیلیایی با توجه به مشــکلات مالی مردم و 
در نظر گرفتن مقوله اقتصاد، خانه هایی ارزان 
قیمت و نیمه ساز طراحی کرده که مردم بتوانند 
با بودجه کم صاحب خانه شــده و نهایتا آن را 

تکمیل کنند.
۳- معماری یک بســتر بــرای هنرهای دیگر 
اســت. این یک واقعیت است که در معماری و 
هنر طراحی ابنیه و شهرسازی، هنرهای دیگر 
به مانند مقرنس و معرق، گچبری و حتی نقاشی 
و کاشیکاری و مجسمه سازی نمود پیدا کرده 
و به منصه ظهور می رســند. کدام مهندسی را 
خواهید یافت که بســتری باشد برای هنرها و 

صنایع دیگر؟
چه بسیار آثار هنری ای هستند که همینک به 
معماری پیوست شده اند، به عنوان مثال تابلوی 
شــام آخر داوینچی که سراسر یک دیوار تالار 
صومعه سانتا ماریا دله گرتزیه در شهر میلان 

را می پوشاند.
و یا بســیاری از آثار گچبری و مقرنس و آیینه 
کاری، که دیوار حرم ها و مساجد و بعضا منازل 

را پوشانده است.
۴- معماری با لایه های مختلف جامعه و مردم 

به صورت مستقیم ارتباط دارد.
مردم در معماری زندگی می کنند، در معماری 
حس و حال می گیرند، در معماری و شهرسازی، 
از مردم و تعــدادی جمعیت به ملت و تمدن 

تبدیل می شوند.
در معماری کاسبی می کنند، عاشق می شوند و 
تجربه هایشان را به معماری و فضاهای شهری 

لینک و مرتبط می کنند.
چه بســیار شــده خاطره ای از زمان کودکی 
ذهنمان را مشــغول می کند، و و رای رجوع به 
آلبوم عکس و خاطرات شــفاهی، رجوع به آن 
مکان و درک دوباره آن فضا )البته اگر تخریب 
نشده باشد( یکی از بهترین امور برای بازخوانی 

آن خاطره و آن نوستالژی می باشد.
در آخر این مســئله را به عنوان یک ســوال 
مطرح می کنم... آیا دلیل عدم دلبســتگی به 
جامعه و سهل العبور بودن در برابر معضلات و 
مشکلات، عدم ارتباط بین نسلها، مهاجرت های 
زیاد و خاطره گریزی های نسل امروز و دیروز... 
به علت عدم وجود یک فضای مشترک شهری 
و عدم تجســم خاطره هــا در قالب معماری و 

شهرسازی تاریخی نیست؟
اگر محله ها، خانه ها و شهرها هر ۱۰ سال تغییر 
نمی کردند، اگر معماری همچنان فصل مشترک 
نسل های مختلف ایران و ظرفی برای نوستالژی 
آن ها بود، شاید اینچنین دچار بی هویتی و تاراج 

فرهنگی نمی شدیم.
 نمیدانم شــاید راه بازگشــت به خویشــتن،

 از معماری بگذرد؟ شاید...

اقتصادی 4

۱۸۲۱- دولــت آذربایجان بــا ادعاهای 
واهی مثل تهدید این کشــور توســط 
ایران در نزدیکی مرزهــا اقدام به مانور 
می کند. معلوم است که اینها تحت تاثیر 
چه عواملی دچار توهم شده اند و دنبال 

ستیزه جویی هستند. 
۱۸۳۶- اگر زمان مدت خدمت سربازی 
که طبق برخی خبرها کاهشــی شــود 
خوب اســت. جوانان باید زودتر پس از 
پایان خدمت دنبال شغل مناسب برای 

زندگی و آینده باشند. 
۱۸۴۱- با وجود اینکــه وزارت خارجه 
کشــورمان از آمادگی برای بازگشت به 
توافق خبر داده اما از ســوی غربی ها و 
آمریکا هیچ واکنش مثبتی تاکنون نشان 

داده نشده. 
۱۹۰۱- این ویدئویی که صدا و ســیما 
از عــدم ارائه خدمات به خانم های بدون 
روســری در مترو منتشــر کرده بسیار 
واکنش های متعددی را به همراه داشته. 
۱۹۲۱- وزیر محترم ارشاد در سخنانی 
بســیار جالب گفتند جامعه اسلامی ۴۵ 
سال پیش علیه کشف حجاب قیام کرده 
چنین جامعه ای اجازه به بازگشت دوران 

جاهلی نمی دهد. 
۱۹۳۲- سریال »نون.خ« ساخته سعید 
آقاخانــی آنقدر جذاب و مردم پســند 
اســت که حتی رئیس صدا و ســیما را 
به واکنش واداشــته و ظاهرا وی دستور 

ساخت »نون.خ ۵« را هم داده. 
۱۹۴۵- باید همان حساســیت هایی که 
نســبت به حجاب وجود دارد نسبت به 
شناسایی زورگیران، سارقان و مزاحمین 
نوامیس مردم هم اعمال شود تا امنیت 

بهتری در شهرها حاکم شود. 
۲۰۱۱- اینکه رابطه ایران و عربستان به 
سرعت درحال بهبود است با وجود تمام 
مشکلاتی که ســالها برای کشور ایجاد 
شد اما امروز جای خوشحالی دارد. بهبود 
روابط با کشورهای منطقه یک ضرورت 

است. 
۲۰۱۲- یک نکته جالب این اســت که 
برخی کشورهای غربی هم تمایل دارند 
از ســیطره آمریکا خارج شوند مستقل 
شوند. اظهارات رئیس جمهور فرانسه هم 

حکایت از همین موضوع دارد. 
۲۰۱۵- دولت محترم بهتر است هرچه 
زودتر تغییراتــی را در بدنه دولت ایجاد 
کند از نخبگان کاربلد کمک بگیرد شاید 
شرایط بهتری برای مردم و کشور مهیا 

بشود. 
اســرائیل منحــوس  رژیــم   -۲۰۲۱ 

 در سراشــیبی سقوط قرار گرفته دولت 
نتانیاهو بسیار مورد تنفر مردم خود قرار 
گرفته. حتی برخی کشورهای غربی هم 
از این آدم منحوس تندرو متنفر شده اند. 
۲۱۳۰- هر روشی که توسط مسئولان در 
اداره امور مختلف استفاده می شود باید 
کارشناسی و اصولی باشد. از روش هایی 
که موجب دوقطبی یا چنددستگی بین 

مردم می شود اجتناب شود. 
۲۱۴۵- کشــور ما سالهاســت از افراد 
تنــدرو لطمات زیادی خورده. ســال ها 
رابطه ما با عربســتان به هــم خورد به 
خاطر رفتارهای عــده ای تندرو افراطی 
باید مســئولان جلوی چنین آدم هایی 

خیلی محکم بایستند. 
۲۲۰۵- جالب است خانواده همسر مرحوم 
دکتر نجفی هنوز نسبت به خبر آزادی او 
واکنشی نشان ندادند اما برخی رسانه ها به 
نوعی از خبر آزادی او انگار غافلگیر شده اند 

و توقع نداشتند وی آزاد شود. 
۱۱۰۵- رئیــس ســازمان هواپیمایــی 
کشــوری گفته اند هواپیمای بومی ایران 
۱۴۰ آماده پرواز اســت؟ آیا واقعا چنین 
چیزی صحت دارد؟ ما هواپیمای بومی 
ساختیم؟ قابلیت حمل مسافر هم دارد؟ 
۱۲۰۱- شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
در مورد حجاب جلسه فوق العاده برگزار 
می کند که جای تقدیر دارد امید اســت 
در مورد همه امور کشــور و مشــکلات 
مردم هم جلسه فوق العاده تشکیل دهند. 
۱۲۲۰- اگر وضعیــت حجاب در برخی 
از اقشار جامعه مناســب نیست این به 
ضعــف عملکرد دســتگاه های فرهنگی 
و مدیریت ها هــم برمی گردد. به فاصله 
میان مسئولان مربوطه با قشر جوان هم 
برمی گردد که توان گفتگو با این نســل 

را ندارند. 
۱۴۰۱- ظاهرا یــک خبرگزاری حامی 
دولت مدعی شــده آقــای روحانی وارد 
انتخابــات جدید می شــود. این موضوع 
مشخص نیست اما شــاید رئیس دولت 
ســابق تصمیم بگیرد مجددا به سیاست 
برگردد تا شرایط بتواند برخی شرایط را 

بهتر کند. 
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سالهاست که در مورد صنعت خودرو کشور مطالب کارشناسی فنی و 
علمی توسط کارشناسان و اهالی فن این حوزه در قالب اعداد و ارقام 
و نمودارهای مختلف در جلسات و مقالات مختلف بررسی و انتقادات 
فنی به این حوزه توسط حوزه کارشناسی وارد و البته که در مواردی 
این انتقادات از نقد منصفانه خارج شــده و از ارائه راهکار جهت رفع 

مشکلات نیز عاجز مانده اند.
اما در عالم واقعیت هیچ نقدی منصفانه و کارشناسانه تر از نظر مردم آنهم 
مخاطب عام این صنعت نبوده و نخواهد بود چه اجزای تشکیل دهنده 
هرم تقاضای این صنعت )بازار( را مردم تشکیل میدهند که متاسفانه 
طی سالهای اخیر از کف این هرم تقاضا که توسط بخش عمده ای از 
مردم تشکیل شده بود )دارای درآمد کم و متوسط( با افزایش قیمت 
محصولات و عدم توازن عرضه و تقاضا از این بخش خارج گردیده اند و 
اما سوالی که طی این سال ها برای اکثر مخاطبین این صنعت همچنان 
بی پاسخ مانده اینکه چرا علیرغم همه تلاشهای ادعائی توسط مسئولین 
ذیربط همچنان این صنعت و بازار گسترده آن درگیر مشکلات اساسی 
بوده و هســت و راهکاری نیز جهت برون رفت از این وضعیت بوجود 
نمی آید و نهایتا این عدم بهبود وضعیت وعدم ســاماندهی بازار فشار 

مضاعفی بر روی مردم و مخاطبین عام این صنعت بوجود می آورد.
نکته جالب در این مبحث شمول سه درصدی این صنعت به نسبت 
همه صنایع کشور اعم از صنایع فولاد و سیمان و پتروشیمی و نفت و...
می باشد که در عین تعجب و به لحاظ ارتباط با مخاطب این صنعت 
اعم از تولیدکنندگان و مصرف کننده عام بیشترین مباحث انتقادی را 
تا عالی ترین مقام کشور )مقام معظم رهبری( به درستی در پی داشته 
است. با عنایت به این موارد نگارنده بر آن شد که دلایل عدم موفقیت 
این صنعت را به طور خلاصه و بدور از ارائه ارقام و آمار و به زبان ساده 
بررسی و با ارائه راهکارهای مشخص در برون رفت از این شرایط قدمی 

هر چند کوچک برداشته باشد.
در ابتدا لازم بذکر است که باید شرایط پیرامونی و اصطلاحا چسبیده 
به این صنعت از مبادی خارج از کشور همچون تحریمهای ظالمانه را 
که بشدت در امکان پیشرفت این صنعت اخلال ایجاد کرده را با ذکر 
نمونه های عینی که در دیگر کشورها اتفاق افتاده بررسی کرد واقعیت 
این ســالهای دنیای استکباری اتخاذ روشهایی کاملا غیر منصفانه و 
حتی غیر انسانی بر علیه کشورهائی که بهر دلیل نمیخواهند همسو با 
 تفکرات این جریان حرکت کنند اتفاق می افتد بطور مثال کشور هائی

 مانند کوبا و کره شــمالی از مصادیق این تفکر ظالمانه می باشند که 
در صنعت خودرو هیچ دستاوردی طی این سال ها نداشته و حتی در 
زمینه واردات خودرو نیز دچار مشــکلات اساسی هستند با ذکر این 
نمونه ها شرایط صنعت خودروی کشور علیرغم وجود جنگ تحمیلی 
که هشــت سال از بهترین سالهای رشــد و توسعه کشور را با از بین 
بردن منابع مالی و انســانی درگیر خود کرده بود و اولویتهای کشور 
در آن مقطــع الزاما صنعت خودرو نبود را نیز باید به این مشــکلات 
اضافه کرد و در همان زمان کشــورهائی همچون کره جنوبی و چین 
با مشارکت کشورهای صاحب صنعت و فن آوری توانستند خود را به 
قطار تولیدکنندگان درجــه دو و یک دنیا نزدیک کنند. این یکی از 
مشکلات اساسی و واقعی پیرامون این صنعت طی سالهای گذشته بود 
که با وجود انواع تحریم ها راه رشد و توسعه این صنعت را بسیار دشوار 

و کند کرده بود. و اما مشکلات داخلی این صنعت هم کم از مشکلات 
خارجی نبوده بطور مثال عدم وجود برنامه ای بلند مدت تحت عنوان 
یک قانون مشخص که راه را برای رشد و توسعه این صنعت نشان میداد 
و با وجود این قانون امکان تغییر برنامه بر مبنای تفکر جناحی و سیاسی 
وجود نداشــت با عنایت به این نکته که دخالتهای تمام قد دولت ها 
در طی سالهای گذشــته تا امروز در بوجود آمدن بازاری انحصاری و 
پرســود رفته رفته میل به تلاش برای ارتقا کیفی و تنوع محصولات 
را از تولیدکنندگان گرفته و با وجود بازاری همیشگی و تشنه مدیران 
وقت این صنعت نیازی در تغییر رفتار تولیدی خود نداشــته و نبود 
یک بازار رقابتی نیز یکی دیگر از مشکلات این تفکر دولتی بود که با 
انتخاب مدیران خاص وابسته به جناح سیاسی دولت وقت که نیازی 
به پاسخگوئی عملکرد خود نیز نداشــتند و در بازه های زمانی کوتاه 
مدیریتی بر خلاف کشورهای صاحب صنعت و تولید الزاما علاوه برعدم 

پاسخگوئی امکان تغییر و رشد و توسعه را نیز نداشته و ندارند.
با ادامه این روند تصمیمات خلق الساعه مدیران تصمیم گیر دولتی نیز 
یکی دیگر از عوامل درجا زدن و پس رفت این صنعت گردید شاهد این 
مدعا تصمیم غیر کارشناسی مسئولین وقت دولت قبل درعدم واردات 
خودرو بدون هیچ دلیل موجه و تنها به دلیل حفاظت از ذخایر ارزی و 
تخصیص ارز واردات خودرو به موارد مهمتر بود که عملا راه را برای بروز 
مشکلات امروزه صنعت خودرو ابز کرد. وجود سود سرشار این بازار غیر 
رقابتی نیز باعث بوجود آمدن فساد در زمینه عرضه خودرو گردید تا 
آنجا که روشهای فروش به صورت قرعه کشی و ورود به بورس کالا نیز 
بر مشکلات این صنعت و نهایتا مصرف کننده نهائی افزود. در این زمینه 
بارها در گزارشات کارشناسان از وجود مافیای پرقدرت پشت پرده این 
صنعت و بازار پرسود آن سخن گفته شد که وجود این اصطلاحا مافیا 

در هر بخش اقتصادی مبهم امکان پذیر خواهد شد.
و اما این گوشــه ای از مشــکلات این صنعت بود که در این مقال 
آورده شــد چه ریشــه مشــکلات این صنعت بســیار گسترده تر 
از ایــن چند بنــد به نگارش درآمده اســت و ســوال اساســی 
مردم در گوشــه گوشــه کشــور این اســت که واقعــا برای حل 
این مشــکلات چه بایــد کرد و آیــا اصلا راهــکاری جهت رفع 
مشــکلات این صنعت وجود دارد و یا کشــتی به گل نشسته این 
 صنعت هیچگاه توان عبور از مشــکلات را نــدارد. به زعم نگارنده

 نه تنها امکان عبور از وضعیت فعلی این صنعت به ســادگی وجود 
دارد کــه حتی با تغییر نگرش کلان مدیریتــی امکان ایجاد یک 
منبــع درآمدی زیاد ارزی به عنوان یکی از منابع درآمدی کشــور 
حاصل از صادرات خودرو و قطعات به کشورهای اطراف که مشتاق 
محصــولات با کیفیت و ارزان قیمت بهمراه خدمات پس از فروش 
هستند وجود دارد )مثال کشور ترکیه در صادرات خودروی برقی(

آنچه باید در اولین فرصت برای برون رفت از وضعیت فعلی این صنعت 
انجام گیرد استفاده از نظرات کارشناسان فنی و آشنا به مشکلات این 
حوزه   میباشد که منتج به ارائه برنامه هائی با زمان بندی کوتاه و میانی 
و بلنــد مدت و جمع بندی این نقطه نظرات و تبدیل این نظریه های 
کارشناسی به قانونی مدون در حوزه قوه مقننه )مجلس( گردد. پس 
از ارائه این برنامه مســئولین تصمیم گیــر در دولت و مجلس بطور 
هماهنگ خواهند توانست علاوه بر شناخت کامل از مشکلات با صرف 
منابع مشخص در زمینه ارتقا کیفی و کمی صنعت داخلی اقدام کنند. 
استفاده از مدیران اجرائی توانمند فارغ از گرایشات سیاسی و رفاقتهای 
جناحی با رزومه مثبت در این صنعت که تنها دغدغه شان رفع موانع 
تولید و رســیدن به اهداف تعریف شده برنامه رشد و توسعه صنعت 
خودرو باشــد که این یکی از مشکلات بزرگ طی سالهای گذشته تا 

امروز بوده که بالاخره باید یک روز و طی تصمیمی خاص مرتفع گردد. 
استفاده از شرکتهای دانش بنیان داخلی در کنار شرکتهای خارجی 
مشــتاق در سرمایه گذاری در داخل بشرط انتقال فن آوری تولیدی و 
استفاده از صنایع موفق و بزرگ داخلی همچون صنایع دفاعی جهت 
کمک در ســاخت قطعات با فن آوری بالا نیز یکی از راهکارهای قابل 
دسترسی در داخل کشور میباشد. استفاده از بخش خصوصی جهت 
ســرمایه گذاری در این صنعت با ارائه مشــوقهای خاص بطور مثال 
دسترســی به بازار تشنه و بزرگ با مزیتهای تولید در کشور همچون 
پایین بودن دستمزد و حاملهای انرژی و ارائه مشوقهای صادراتی امکان 
ســرمایه گذاری در داخل کشــور با رویکرد انتقال فن آوری در داخل 
کشور بوجود بیاید. متاسفانه در حال حاضر بخش خصوصی در صنعت 
خودرو با معدود شرکتهائی مواجه است که تقریبا تبدیل به مونتاژکاران 
شرکتهای چینی گردیده اند و قیمت فروش محصولات مونتاژی خود 
را بدون هیچ نظارت کارشناســی شده ارائه می کنند و خود عاملی بر 
افزایش قیمتهای تولیدکنندگان داخلی گردیده اند. ضمن نظارت بر 
رفتار تولیدی و قیمت گذاری شرکتهای موجود باید از سرمایه گذاران 
داخلی و حتی خارجی مشتاق به تولید در داخل استفاده کرد. واردات 
خودرو نیز یکی از راهکارهای تنظیم بازار میباشد که متاسفانه هنوز در 
پیچ و خم مراحل دست و پاگیر اداری و مجوزها گرفتار گردیده و صد 
البته که وارد کنندگانی باید در این حوزه وارد شوند که نسبت به ارائه 
خدمات پس از فروش ملزم و توجیه شده باشند که این مهم نیز کمک 
شــایانی به وضعیت بازار در قیمتهای مشخص و به اصطلاح امروزی 
نرخ اقتصادی خواهد کرد و در کوتاه مدت نسبت به سامان بخشی به 
وضعیت افسار گسیخته افزایش قیمت ها با نظارت بخشهای مسئول 
کمک شــایانی خواهد نمود. در همین راســتا استفاده از شرکتهای 
تولیدکننده داخلی نیز میتواند در اثر بخشــی تنظیــم بازار وارداتی 
خودرو با توجه به حجم گسترده نمایندگی های خدمات پس از فروش 
کمک شایانی به افراد حقیقی و حقوقی مشتاق واردات خودرو کرده 
و هم تا اماده سازی ظرفیتهای خدمات پس از فروش گسترده بخش 
خصوصی ضمن ایجــاد درآمد جهت تولیدکنندگان داخلی نیازهای 
مصرف کنندگان را نیز مرتفع کند و صد البته که واردات خودرو بشرط 
راه اندازی خطوط تولید در آینده توسط خودروسازان داخلی نیز میتواند 
مورد اســتفاده قرار گیرد با رعایت مصالح مصرف کننده که به تعادل 
عرضه و تقاضا در ســطح کشور کمک شایانی خواهد کرد نیز یکی از 

موارد برون رفت و ساماندهی وضعیت صنعت خودرو خواهد بود.
خلاصه کلام اینکه انصافا مردم ایران مستحق استفاده از بهترین امکانات 
بروز صنعتی همچون خودروهای با کیفیت داخلی و خارجی در کشور 
با کمترین قیمت میباشند ضمن اینکه با سامان دادن به صنعت خودرو 
علاوه بر رفع دغدغه های ذهنی مردم از آسیب های جانی در تصادفات 
جاده ای بطرز قابل توجهی کاسته خواهد شد. در زمینه مصرف سوخت 
نیز اعداد بســیار بزرگ ارزی و ریالی ناشی از کاهش مصرف سوخت 
در کشــور ذخیره خواهد شد که همین صرفه جوئی ناشی از کاهش 
مصرف سوخت و  روی آوردن به ساخت و واردات خودروهای دوگانه 
برقی و سوختی و یا تمام برقی با ایجاد بسترهای مناسب فن آوری در 
 سطح کشور کمک شایانی به محیط زیست و کاهش آلودگی و کاهش

 مرگ و میر ناشی از آلودگی هوا خواهد کرد.
براستی این تعداد مزیت آن هم با عمل به پیشنهادهای ساده ارائه شده 
در بالا بشرط خواستن مسئولین تصمیم گیر قابل تحقق نمی باشد؟ 
امید انکه این مقال مورد توجه مســئولین تصمیم گیر قرار گرفته و 
با بکارگیری پیشــنهادهائی از این دست در برون رفت و ساماندهی 

مشکلات قابل حل این صنعت اقدام نمایند.

آینده صنعت خودرو 
در ایران

سعید خلج
کارشناس صنعت خودرو

یادداشت

درخواست عربستان برای انجام
 3 پرواز غیر حج به ایران در هفته

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد: طی روزهای اخیر درخواست 
رســمی هواپیمایی کشــوری عربســتان به منظور برقراری 
۳ پــرواز در هفته )خارج از پروازهای حج( توســط ســازمان 
 هواپیمایی کشوری دریافت شــد. مهرداد بذرپاش با اشاره به 
 از سر گیری روابط دیپلماتیک بر مبنای دیپلماسی منطقه ای و 
بر اســاس اصل حســن هم جواری اظهار داشت: طی روزهای 
اخیر درخواست رسمی هواپیمایی کشوری عربستان به منظور 
برقــراری ۳  پــرواز در هفته از ایران خــارج از پروازهای حج  
دریافت شد. وزیر راه و شهرســازی تصریح کرد: پیش از این 
دو کشــور در زمینه اجرای موافقت نامه عمومی همکاری های 
اقتصادی، بازرگانی، سرمایه گذاری، فنی، علمی و ... اراده قاطع 
خــود را برای به کارگیری تمامی تلاش ها برای تقویت صلح و 
امنیت منطقه ای و بین المللی اعلام کرده اند و بر این اســاس 
برای گســترش همکاریها، برقراری پروازهای ایران وعربستان 

علاوه برپروازهای حج مد نظر قرار گرفته است.
وی ضمن تأکید بر لزوم تقویت دیپلماســی منطقه ای اظهار 
داشــت: ســازمان هواپیمایی وزارت راه وشهرسازی بر اساس 
وظایف ذاتی خود، تمام مساعی خود را  برای برقراری پروازها 

میان ایران و عربستان به کار خواهد بست.
به گــزارش ایلنا؛ بذرپاش یادآوری کــرد: همچنین از ماه ها 
 قبل برای انجــام مطلوب پروازهای حجاج کلیه هماهنگی ها

 با هواپیمایی کشوری عربستان صورت گرفته است.

عضو اتاق بازرگانی تهران گفت: دولت 
باید در کنار حفظ بــرق منازل، برای 
قطع نشــدن برق صنایع نیز تلاشــی 
جدی کند و آن را در اولویت های خود 

قرار دهد.
حمیدرضــا صالحی، اظهار کــرد: در 
ســال های گذشــته در صنعــت برق 
کشــور با یک ناترازی مواجه شدیم. به 

این ترتیب کــه در فصل گرما، میزان مصرف برق از میزان تولید 
 آن پیشــی گرفت. با توجه به اینکه دولت و مســئولان این طور

 اولویت گذاری کرده اند که برق منازل به هیچ عنوان قطع نشود، 
پس گزینه دیگری جز قطع کردن برق صنایع باقی نماند.

وی با اشاره به برنامه زمان بندی اعلامی از سوی وزارت نیرو برای 
قطع برق صنایع در ســال های گذشته، بیان کرد: حدود یک سوم 
برق تولیدی کشــور به صنایع بالای یک مگاوات اختصاص پیدا 
می کند؛ یعنــی اگر تولید و مصرف برق را حــدود ۳۴۱ میلیارد 
کیلووات ســاعت در نظر بگیریم، حــدود ۱۲۰ میلیارد کیلووات 
ســاعت برق، صرف صنایع بالای یک مگاوات می شود. این عدد، 
عدد کمی نیســت و وقتی قطع شود، عملًا تولیدی که از تبدیل 
برق به محصــول، ارزش  افزوده یا صادرات یا تامین خوراک برای 

حلقه های پایین  دستی شود، در مخاطره 
قرار می گیرد.

عضو اتاق بازرگانی تهران با اشاره به نوع 
برنامه ریزی که ســایر کشورها در این 
حوزه دارند، توضیح داد: ســایر کشورها 
که در حوزه اقتصاد و صنعت پیشرفتی 
را حاصل کرده اند، بــرق خانگی را برق 
مصرفی اطلاق کــرده و برق صنعتی را 
برق مولد و تبدیلی می نامند. در این کشورها، برق صنعتی ارزان تر 
از برق خانگی عرضه می شود و دلیل آن این است که برق صنعتی 
ارزش افزوده و اشــتغال ایجاد کرده و درآمد مالیاتی بیشتری را 

عاید دولت می کند.
به گزارش ایسنا؛ صالحی به نام گذاری سال جاری نیز اشاره کرد 
و گفت: یکی از اقدامات برای تحقق این شعار آن است که تلاش 
کنیم برق صنایع قطع نشــود. در این صورت لازم است که نگاه 
و رویکرد دســتگاه سیاست گذاری نســبت به تامین برق صنایع 
تغییر کند. البتــه برای رفع ناترازی برق نیــز راهکارهایی نظیر 
 تســهیل سرمایه گذاری بخش خصوصی در این حوزه وجود دارد. 
در غیر این صورت، پیام خاموشی در صنایع، کاهش تولید، اشتغال 

و صادرات خواهد بود.

عضو اتاق بازرگانی تهران:

قطع شدن برق صنایع به ضرر تولید و اقتصاد تمام می شود
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چشم انداز اقتصاد
ادامه از صفحه اول:

از دوران دولت بعد از روحانی، اقتصاد ایران نه تنها شروع به احیا شدن نشد 
بلکه هر روز شاهد وضعیت دشوارتر مردم و کوچکتر شدن سفره ملت هستیم. 
فعالیت های اقتصاد نیز با تحریم ها سازگار نشده است، از جمله کاهش ارزش 
پول ملی و کاهش صادرات نفت باعث ســردرگمی ملت و حتی دولت شده 
است. بنا بود سفره مردم به برجام گره نخورد ولی عملا اینطور نشد. تحریم ها و 
سیاست تجارت بیشتر به سمت کشورهای همسایه و چین و روسیه چرخیده 
اســت و مبادلات ارزی دوجانبه، مبادلات پایاپای و سایر کانال های پرداخت 
غیرمســتقیم به طور فزاینده ای برای تسویه معاملات بین المللی همچنان با 
مشکل روبرو است. اکثر دارایی های خارج از کشور به دلیل تحریم ها غیرقابل 
دسترس شده اند. دولت کمک نقدی و یارانه ها را برای کاهش تاثیر تورم بالا 
برای رفاه گســترش داد ولی رشــد تورم همچنان بر فشارهای مالی بر ملت 
افزوده است. کشور با چالش های تشدید تغییرات اقلیمی، روبروست. در حالی 
کــه افزایش قیمت نفت، به دلیل بهبود تقاضای جهانی و جنگ در اوکراین، 
درآمدهای صادراتی نفت را افزایش داده است، قیمت های بالاتر سایر کالاها، 
از جمله اقلام غذایی، به طور قابل توجهی هزینه واردات را افزایش داده است. 
این افزایش، فشار بیشتری را بر منابع مالی دولت وارد می کند. در میان مدت، 
رشــد تولید ناخالص داخلی در صورت پابرجا ماندن تحریم های اقتصادی و 
عدم تغییر نگاه و نگرش دولت به اقتصاد، انتظار می رود اندک باشــد. انتظار 
می رود تقاضای ضعیف جهانی و رقابت جدید ناشی از صادرات نفت با تخفیف 
روسیه به چین، توسعه بخش نفت ایران را تضعیف کند. تقاضای داخلی نیز 
متاثر از تاثیر منفی تورم بالا بر مصرف و ســرمایه گذاری تاثیر منفی خواهد 
گذاشــت. پیش بینی می شود و انتظار می رود کسری بودجه از سطح قبل از 
تحریم ها همچنان باقی بماند. انتظار می رود افزایش تورم، فشــارهای ارزی 
و و چاپ اســکناس و کسری بودجه، تورم را بالا نگه دارد. خطرات چشم انداز 
اقتصادی ایران همچنان قابل توجه اســت. تشدید چالش های تغییرات آب 
و هوایی مانند ســیل های مکرر، خشک ســالی و طوفان های گرد و غبار، و 
همچنین کمبود انرژی می تواند به طور قابل توجهی بر چشم انداز اقتصادی 
تأثیر بگذارد. این چالش ها همراه با فشارهای تورمی اخیر می تواند به فشارها 
بر آسیب پذیرترین قشرها بیفزاید و خطر بالقوه تنش های اجتماعی را به همراه 
داشته باشد، تنش های ژئوپلیتیکی و شکســت مذاکرات برنامه جامع اقدام 
مشــترک وین از سوی دیگر، تحریم های اقتصادی بیشتری را اعمال خواهد 
کرد و چشــم انداز رشد اقتصادی به میزان قابل توجهی به منفی صفر برسد. 
اقتصاد ایران همچنان به دلیل ناکارآمدی های گسترده وافزایش قیمت ها که 
به عملکرد پایین تر اقتصاد کمک کرده است، محدود شده است. در حالی که 
اقدامات حمایت اجتماعی فشارها را کاهش نداده است. فقدان هدف گذاری 
وبرنامه ریزی متوسط رشد تولید ناخالص داخلی را کاهش داده است. اقتصاد 
ایران به دلیل تحریم ها، نوســانات قیمت نفت و مدیریت ضعیف دولت عقب 
افتاده است و رشد سریع به منظور حل مشکلات ملموس مرتبط با معیشت 
مردم و مشکلاتی که در خانواده ها تجربه می شود، کاملاً حیاتی است. دولت 
باید بوروکراسی را برای بهبود فضای کسب و کار ساده کند. فرآیندهایی مانند 
درخواست مجوز کســب و کار، نباید مانع سرمایه گذاری ها شود. همچنین 
تصمیمات »خودسرانه« نهادهای نظارتی، اقتصاد کشور را وارد یک سیاهچاله 
کرده اســت. دولت نباید در کار مردم دخالت کند. دولت باید به فکر رشــد 
اقتصادی و اشتغال زایی باشد. بیکاری بالا واقعا مایه شرمساری است. بعد مدام 
می گویید، چرا این افراد به خارج از کشور مهاجرت می کنند؟ خوب، شما باید 
به آن ها شغل بدهید و نابرابری درآمد بیشتر هم شده است و در یکی دوسال 

اخیر به طور قابل توجهی افزایش یافته است.

 آفتاب یزد – یوسف خاکیان: روز گذشته در یکی از کانال های 
تلگرامی )مگه فیلتر نیست؟( مطلبی سینمایی خواندم که حکایت از 
یک حقیقت تلخ می کرد، نوشته بود: »انتظار می رفت روز عید فطر 
سالن های سینمایی از فروش نسبتا بالایی برخوردار باشند،اما اکثر 
سالن ها خالی ماندند و در هر سانس در کل کشور، فقط بین ۵ تا ۱۱ 
نفر بلیت خریده اند! بر اساس آماری سامانه سمفا منتشر کرده در روز 
عید فطر فروش کل سینمای ایران رقمی معادل ۶/۹۱۱/۶۵۰/۰۰۰ 
ریال بوده و ۱۴/۳۲۹ نفر در ۱/۲۴۲ سانس بوده که از این تعداد نفر 
۸۰۰۰ هزارتایشان مخاطب فیلم »فسیل« بوده اند.« در آمده مطلب 
نقل شده چنین آمده بود: »تعداد بلیت های فروخته شده فیلم های 
اکران عید فطر، آنقدر فاجعه بار بود که عرق شــرم نگذاشت به تک 
تک آنها اشــاره کنیم! تازه فیلم »فسیل« که بیشترین مخاطب را 
داشــته، در هر سانس فقط ۱۴ بلیت فروخته است! خودتان حدس 
بزنید که فیلم های دیگر چقدر بلیت فروشــی داشته اند!به احتمال 
خیلی زیاد در برخی از ســانس ها اصلا تماشــاگری در سالن وجود 

نداشته است.«
۱- در گذشــته های دور در ســینمای ایــران فیلم هایی روی پرده 
می رفتند که مخاطب برای تماشایشــان به اصطــلاح از در و دیوار 
ســالن بالا می رفت، این موضوع را می شــد به راحتی با آمار فروش 
بلیت های گیشه متوجه شــد، البته این حقیقت را هم باید در نظر 
داشــته باشــیم که بلیت های آن فیلم ها در آن روزگاران از قیمت 
بسیار پایین تری نسبت به قیمت بلیت فیلم هایی که امروز روی پرده 
می روند، برخوردار بودند. برای مثال خود نگارنده این گزارش کاملا 
بــه یاد دارد که در روزگاری با ۱۲ تا تک تومن می شــد به ســالن 
ســینما رفت و بلیت خرید و به تماشــای فیلم ها نشست، تازه آن 
زمانها بیش از ۹۰ درصد فیلم های ســینمایی واقعا تماشایی بودند 
و برخی از افراد )از جمله خود من( بعضی فیلم ها را حداقل ســه بار 
می دیدند )یعنی دوباره و ســه باره بلیت تهیه می کردند و دوباره در 
ســالن حضور می یافتند و فیلمی که پیشتر دیده بودند را دوباره به 
تماشا می شستند.( شــاید برخی بگویند که این اقدام ممکن است 
به این دلیل باشــد که در گذشــته مردم تفریحات زیادی نداشتند 
و به قول معــروف نه ماهواره ای بود و نه شــبکه نمایش خانگی و 
نه فضای مجازی، تلویزیون هم که دو شــبکه بیشتر نداشت، پس 
نمی توان ادعا کرد کــه اگر فردی در آن روزگار بیش از یکی دو بار 
به ســالن های سینما می رفت و فیلم خاصی را به تماشا می نشست 
به دلیل ارزان بودن بلیت ســینما ایــن کار را انجام می داده که اگر 
چنین بود مردم به جای تماشای فیلم می رفتند ساندویچ می خوردند 
چرا که وقتی بلیت سینما ارزان است خب ساندویچ هم ارزان است 
دیگر. بله ما هم قبول داریم که این اســتدلال تقریبا منطقی است، 
اما نمی توان آن را به عنوان یک فکت صد در صدی در نظر گرفت، 
دلیلش هم این است که در آن زمان اگر شرایط به گونه ای بوده که 
مردم می توانستند با پرداخت پول کمتری بلیت سینما تهیه کنند 
و فیلم ببینند )این موضوع را در نظر داشته باشید که وقتی از ارزان 
بودن قیمت چیزی در زمان گذشــته حرف می زنیم در واقع داریم 
قیمــت آن را با قیمت های امروز می ســنجیم به همین به نظرمان 
ارزان می آید( این امکان برایشــان فراهم بــوده که با پرداخت پول 

کمتری بتوانند ساندویچ هم بخرند و در هنگام تماشای فیلم هر چند 
دقیقــه یکبار گازی هم به آن بزننــد و این یعنی مردم در آن زمان 
هم به ســینما می رفتند و هم ســاندویچ می خوردند و هم پولی در 
جیبشان باقی می ماند. با این حساب می توان بیان کرد که وقتی فرد 
به چنین حس رضایتی می رسد که تماشای فیلم سینمایی را مثلا 
بــه تفریح در پارک یا رفتن به کوه ترجیح می دهد، این یعنی یکی 
از گزینه های فرد یا افراد مورد نظر برای رفتن به ســینما و تماشای 
فیلم در ســالن، ارزان بودن قیمت بلیت سینما بوده، اما یک مسئله 
دیگر هم وجود دارد، اینکه فیلم های سینمایی در گذشته واقعا قابل 
تماشــا کردن بودند، به همین دلیل برخی از افراد حداقل سه بار به 
ســینما می رفتند و یک فیلم را بارها می دیدند، فکر می کنید چرا 
چنیــن اتفاقی رخ می داد؟ اگر دلیلش فقــط ارزان بودن بلیت بود، 
مســلما فردی که یک بار فیلمی را به تماشا نشسته بود در انتخاب 
بعدی، فیلم دیگری را در ســالن سینما نگاه می کرد، اما او به جای 
خرید بلیت فیلم دیگری، بلیت همان فیلمی را که قبلا دیده، دوباره 
و سه باره خریداری کرده و آن را به تماشا نشسته است، خب حتما 
فیلم مورد نظر برایش جذابیت داشته که باز هم رفته پول داده بلیت 
خریده و آن را دیده، اینطور نیســت؟ دلایل دیگری هم البته وجود 
دارد که فیلم های آن زمان از مخاطبان بیشــتری برخوردار بودند، 
دلایلی که نه ارتباطی به قیمت بلیت ســینما داشتند و نه به خوب 
بودن فیلم ها مربوط می شدند، برای نمونه می توان بیان کرد که در 
گذشته واقعا دغدغه های زندگی مردم تا این حد که امروز گریبانشان 
را گرفته، نبود. مثلا اجاره خانه ها اینقدر زیاد نبودند، قیمت اجناس تا 
این اندازه سر به فلک نکشیده بودند، مثل روزگار کنونی انسانیت و 
مروت و مرام از بین نرفته بود، حتی گاهی اتفاق می افتاد که برخی از 
افراد بدون خرید بلیت به سالن ها می رفتند و فیلم تماشا می کردند. 
نکته مهم دیگر این اســت که در گذشته خود فرهنگ و هنر برای 
مردم جذابیت داشت، هر چند که مردم هنرمندان را هم داشتند، اما 
مهم برایشان اول هنر بود بعد هنرمند، مثلا فیلمی مانند »هنرپیشه« 
را در نظر بگیرید، قدیمی ها خوب به یادشان هست که بازیگر نقش 
اول این فیلم اکبر عبدی بود، این درست که مردم اکبر عبدی بازیگر 
را دوســت داشتند اما وقتی به سالن سینما می رفتند، می خواستند 
اکبر عبدی داخل فیلم را تماشــا کنند نه اکبر عبدی که به عنوان 
بازیگر می شناختندش، داســتان فیلم درباره یک هنرپیشه بود که 
نامش اکبر عبدی بود، یعنی همین شــخصیت واقعی که در دنیای 
واقعی زندگی می کند و ما او را به عنوان اکبر عبدی می شناســیم، 

خب مسلما ســاخت فیلمی با این سوژه )جدا از قیمت ارزان بلیت 
ســینما و بکر بودن موضوع قصه و دلایل دیگری که بیان شــدند( 
حتی بــرای مخاطبی که در خانه اش خفته هم جذاب اســت، چه 
رسد به مخاطبی که بیدار است، معلوم است او می رود پول می دهد 
پول می دهد بلیت می خرد و فیلمی مانند »هنرپیشــه« را می بیند. 
البته که از این دســت فیلم ها در سینمای ایران کم نداریم، هرچند 
تعدادشان در گذشته بیشتر بود و امروز فیلمسازان کمتری از ساخت 
چنین فیلم هایی استقبال می کنند. باز هم بیان می کنیم که دلایل 
دیگری هم برای چنین استقبالی در سینمای ایران وجود دارد، مثلا 
اینکه در گذشته میزان سانسورها و ممیزی های خط قرمزی تا این 
حد که امروز هست، نبود. در گذشته یا فیلم مجوز اکران می گرفت و 
روی پرده می رفت و یا نمی گرفت و در سینما به نمایش درنمی آمد، 
اما در زمانه کنونی فیلمساز با هزار و یک مشکل روبروست، ممیزان و 
سانسورچیان محترم )چه تلویزیونی ها، چه ارشادی ها و چه ساترایی 
هــا( کمتریــن کاری که با یک فیلم می کنند این اســت که دل و 
روده اثر هنری را بیرون می آورند، آنقدر سانسورش می کنند و ایراد 
می گیرند که کارگردان بخت برگشته رسما اعلام می کند فیلمی که 
خودش ساخته و آن را برای گرفتن مجوز نمایش به ارشاد داده، فیلم 
او نیست، چرا؟ چون فیلم را جراحی کرده و به قول معروف پدرش 
را درآورده اند و اثر هنری آقای کارگردان همچون شیر بی یال و دمی 
شــده که هیچکس حاضر نیست از آن دفاع کند، چه رسد به آقای 
فیلمساز. مسلم است که سازنده چنین فیلمی زیر بار گردن گرفتن 
فیلم مورد نظر نمی رود، او سالها تلاش کرده و آبرویی را برای خود 
خریده، حالا بیاید یک فیلم تکه پاره شده را ببرد روی پرده و بگوید: 

»این را من ساختم؟« 
۲- آنچه بیان کردیم درباره ســینمای ایران در زمانهای گذشــته 
بود، همان زمانهایی که سینماگران فقط برای سرگرمی مردم فیلم 
نمی ســاختند، آنان فرهنگ را در نظر داشــتند، به هنری بودن اثر 
می اندیشــیدند، به هر پلان و سکانس و فریمی و دیالوگی که قرار 
بود در فیلمشان باشد فکر می کردند و نتیجه در نظر گرفتن چنین 
مسائلی هم در فیلمشان نمود و ظهور پیدا می کرد، مردم هم به این 
دلیل که می توانستند اثر هنری خوب را از اثر هنری متوسط و حتی 
بد تشخیص دهند به سینما می رفتند و فیلم می دیدند، اصلا بگذارید 
خیالتان را راحت کنم، حتی متوســط ترین فیلم هایی که در چند 
دهه گذشــته ساخته شده اند از بهترین فیلم هایی که در طول چند 
ســال اخیر روی پرده رفته اند، بهتر و مخاطب پسندترند، این ادعا 
را حداقل مطلب نقل شده ای که در ابتدای این گزارش به آن اشاره 
کردیم، اثبات می کند. همه ما می دانیم که امروزه ســالنهای سینما 
چند برابر شــده، پردیس سینمایی آمده اند، سالن ها مجهزتر شده 
اند، دانش و تجربیات سینمایی به اصطلاح بالاتر رفته، اما خبری از 
مخاطب نیست، او یا با سینما قهر کرده و یا در زندگی اش جایگزین 
بهتری برای ســینما پیدا کرده، به هر ترتیب ســینما در اولویتش 
نیســت، حال یا قصه فیلم ها را نمی پسندد یا فیلم دیدن در سالن 
سینما دیگر برایش جذاب نیست یا معتقد است که پول بلیت سینما 
گران اســت و یا به هر دلیل دیگری حاضر نیست به سینما برود و 
فیلم تماشا کند. این موضوع را هم مسئولان وزارت ارشاد می دانند 
و هم سینماگران و سینماداران از آن باخبرند، منتها یا نمی خواهند 
چنین حقیقتی را قبول کننــد و یا فکر می کنند که دورانی که در 
آن قرار داریم گذراســت و به زودی اوضاع بهتر خواهد شد، ما هم 
امیدواریم که چنین باشد و این زوال تدریجی ای هنر هفتم )حداقل 
در کشور ما( به آن دچار شده، عمر چندان درازی نداشته باشد و به 
زودی ابرهای سیاه از آسمان سینمای ایران کنار برود و همه بتوانند 

دوباره آسمان آبی را نظاره گر باشند. 

 درباره سینمایی که مخاطب از آن استقبال نمی کند

زوال!

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ 09213553193 
 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

شهاب حسینی »صدام« نمی شود 
شهاب حسینی بازیگر سینما که طی چند روز 
گذشته با چهره ای متفاوت در تمرین بازی  یک 
تیم فوتبال شــرکت کرده بــود و همین چهره 
باعث شده بود، شایعاتی پیرامون او شکل بگیرد 
که قرار است نقش صدام حسین را بازی کند، در 
صفحه مجازی اش این موضوع را تکذیب کرد. او 
در بخشی از نوشته اش،آورده است: »پیرو دفاع 
از خود در برابر این موج تازه حمله ســایبری به 
ایــن بنده کوچک، باید عرض کنم که اینجانب 
کوچکترین اطلاعی از فیلم مذکور نداشته و این 
شــایعه را قویا تکذیب می کنم، چرا که مطابق 
مرامنامه ای کــه در حرفه و زندگی خود به آن 
پایبنــدم حتی در برابر کوهی از طلا هم حاضر 
به ایفای نقش این شخصیت منفور نیستم.« به 
گزارش ایسنا، بازیگر »جدایی نادر از سیمین«، 
»شهرزاد«، »پوست شیر« و... همچنین در ادامه 

نسبت به حاشیه سازی ها گله کرده است.

بازار سیاه 
»هفت خان اسفندیار«! 

در حالیکه نمایش »هفت خان اســفندیار« از 
۴ اردیبهشــت ماه بــه روی صحنه می رود که 
با مراجعه به ســایت بلیت فروشــی ۵ روز اول 
تمام بلیت این نمایش به اتمام رســیده است و 
ظرفیت صندلی در تالار وحدت تکمیل است. با 
این وجود روزهای گذشته بلیت این نمایش در 
»دیــوار« دو برابر قیمت اصلی با نرخ ۶۰۰ هزار 

تومان در بازار سیاه به فروش می رسد./سرنا 

»بمب« پروانه می خواهد
مســعود اطیابــی، ســعید ســهیلی و کیوان 
پروانه  علی محمدی/علی اکبر حیدری متقاضی 
ســاخت شــده اند. مســعود اطیابی که فیلم 
»بخارست« را همچنان روی پرده سینماها دارد 
و با مخاطب بیــش از یک میلیون و ۵۰۰ هزار 
نفر، به فروش ۵۲ میلیون تومانی هم رســیده 
است، قصد دارد ســری دوم این فیلم با عنوان 
»بمب« را بسازد. علاوه بر او، سعید سهیلی هم 
به تازگی برای ساخت فیلمی با نام »پول پارتی« 
به تهیه کنندگی و کارگردانی خودش درخواست 
مجوز داده است. کیوان علی محمدی و علی اکبر 
حیدری نیز متقاضی دریافت پروانه ساخت برای 

فیلم »سینما مولن روژ« شده اند./صبا

»لوپتو« در لبنان 
انیمیشن سینمایی »لوپتو« به کارگردانی عباس 
عســکری همزمان با ایام عیدفطر در کشــور 
لبنان اکران می شــود. همچنین پس از اکران 
این انیمیشن شــاد و موزیکال در کشور لبنان، 
نمایش آن در سینماهای عراق، سوریه و دیگر 

کشورهای عرب زبان آغاز می شود./صبا

عباسعلی براتی پور درگذشت
عباسعلی براتی پور شاعر بلندآوازه در ۸۰ سالگی 
بر اثر ایســت قلبی دارفانی را وداع گفت. »بهت 
نگاه«، »وعده دیدار«، »کتیبه شکیب«، »سینای 
سبز عشــق«، »با شــقایق ها برادر«، »عطش 
عشق«، »داغ تشــنگی«، »سوار مشرقی«، »در 
ساحل علقمه«، »ماه در فرات« و … بخشی از 

آثار زنده یاد براتی پور هستند./ایسنا 
 

صدور مجوز تبلیغات »جنگ...« 
روابط عمومی شرکت تبلیغاتی فیلم سینمایی 
»جنگ جهانی ســوم« از صدور مجوز تبلیغات 
فیلم »جنگ جهانی ســوم« خبر داد و گفت: با 
همکاری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مجوز 
تبلیغات فیلم »جنگ جهانی سوم« صادر شد. 
»جنگ جهانی ســوم« آخرین ســاخته هومن 
سیدی است که توانسته است تاکنون ۱۵ جایزه 

بین المللی را از آن خود کند./صبا 

»زمانی در ابدیت« می آید 
فیلم سینمایی »زمانی در ابدیت« به کارگردانی 
مهدی نوروزیان، در آخریــن مراحل فنی قرار 

دارد و به زودی آماده نمایش خواهد شد./برنا

پایان ضبط »نیوکمپ« 
منوچهر هادی کارگردان موفق سینما و شبکه 
نمایش خانگی خود پایان فیلم برداری ســریال 
»نیوکمــپ« را اعلام کرد. ایــن کارگردان در 
صفحه اجتماعی خود با انتشار عکسی از پشت 
صحنه ســریال »نیوکمپ« به همراه حســن 
معجونی، بهاره افشــاری، گیتی قاسمی و لادن 
ژافه وند پایان فیلمبرداری این مجموعه را اعلام 

کرد./برنا

تقدیر از محمد شیری 
گروه اجرایی نمایش »لانگ شات« که این روزها 
به کارگردانی و بازی محمدرضا مالکی در تالار 
سایه تئاتر شهر روی صحنه است، به پاس سالها 
تلاش و کوشــش در تئاتر، سینما و تلویزیون 
از محمد شــیری بازیگر پیشکسوت کشورمان 

قدردانی کرد. /ایلنا 

»پاورقی« می آید 
با پایان یافتن ایام نوروز و رمضان، پخش برنامه 
»پاورقــی« با اجرای محمدرضا شــهبازی آغاز 
می شــود. این برنامه با هدف روشن شدن ابعاد 
اخبار منتشر شده در فضای مجازی با زبان طنز، 
سعی در نمایان کردن لایه های پشت پرده اخبار 
و افرادِ مرتبط با اتفاقات در فضای مجازی دارد 
و تلاش می کند بــدون پیچیدگی های فرمی و 

زبانی، اخبار و اتفاقات روزانه را مرور کند./صبا

 کوتاه از هنر  رویدادهای هنری 

مفقودی
برگ سبز و برگ کمپانی خودروسواری پراید هاچ بک به شماره موتور ۰۳۲۰۴۸ 
و شماره شاسی S۱۴۴۲۲۷۶۱۳۴۹۲۹  و شماره پلاک ایران ۶۴ - ۸۲۷ ج ۳۲ 
متعلق به آقای داوود رستگاری به کدملی ۴۴۵۹۹۸۶۴۰۱ مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد. 

مفقودی
گواهی می شــود فاکتــور اتاق خودرو پــژو ۴۰۵GLX-XU۷ به شــماره 
۹۸۰۳۷۴۵۳۶ و به شماره شاســی NAAM۰۱CE۵GK۴۰۵۵۱۸ مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
 آقای کرم خــان نعمتی کاوه مالک ســواری پــژو ۴۰۵GLX-XU۷مدل 
۱۳۹۵رنگ نقره ای - متالیک به شماره پلاک ۲۹۳ س ۶۵ - ایران ۴۱ و شماره 
موتور ۱۲۴K۰۸۰۵۴۳۴ و شماره شاسی NAAM۰۱CE۵GK۴۰۵۵۱۸ به 
علت فقدان اسناد فروش)برگ کمپانی( تقاضای رونوشت المثنی اسناد مذکور 
را نموده است. لذا چنانچه هرکس ادعایی نسبت به خودروی مذکور دارد ظرف 
مدت ده روز به دفتر حقوقی سازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع در شهرک 
پیکانشهر- ساختمان سمند مراجعه نماید. بدیهی است پس از انقضای مهلت 

مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

مفقودی
آقای پوریا شوشــتری مالک ســواری پژو ۴۰۵ جــی ال ایکس آی ۸ /۱مدل 
۱۳۸۳ رنگ بژ - متالیک به شــماره پلاک ۸۳۳ ل ۸۹ - ایران ۲۹ و شــماره 
موتور ۱۲۴۸۳۱۵۵۲۲۴ و شماره شاســی ۸۳۰۶۶۹۴۶ به علت فقدان اسناد 
فروش)برگ کمپانی( تقاضای رونوشت المثنی اسناد مذکور را نموده است. لذا 
چنانچه هرکس ادعایی نســبت به خودروی مذکور دارد ظرف مدت ده روز به 
دفتر حقوقی ســازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع در شهرک پیکانشهر- 
ساختمان سمند مراجعه نماید. بدیهی است پس از انقضای مهلت مزبور طبق 

ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

مفقودی
برگ ســبز و برگ کمپانی سواری پراید صبا )جی تی ایکس آی( مدل ۱۳۸۶ 
رنگ نوک مدادی - متالیک به شماره پلاک ۳۷۲ ص ۸۱ - ایران ۱۹ و شماره 
موتور ۲۲۶۰۸۴۴ و شماره شاسی S۱۴۱۲۲۸۶۶۷۲۵۶۱ بنام افشین خاموشی 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

مفقودی
برگ سبز ســواری پراید جی ال ایکس آی مدل ۱۳۸۶ رنگ سفید - روغنی 
به شــماره پلاک ۹۷۷ ل ۴۵ - ایران ۱۹ و شماره موتور ۱۸۹۲۰۴۸ و شماره 
شاســی S۱۴۱۲۲۸۶۰۵۹۸۵۵ بنام پیمان رحیمی مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط است.
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آفتاب یزد – نجمه حمزه نیا: غده های بدن ارگان هایی هستند که وظیفه تولید و  ترشح 
مواد شیمیایی مختلف را در بدن بر عهده دارند. غده ها انواع مختلفی دارند؛ از جمله غدد 
ــتند که هورمون ها را به  چربی، غدد بزاقی و غدد درون ریز. غدد درون ریز غده هایی هس
ــح می کنند. غده پاراتیروئید هم جزئی از سیستم غدد درون ریز  درون جریان خون ترش
محسوب می شود و هورمون پاراتیروئید را ترشح می کنند. در صورتی که سطح هورمون 
پاراتیروئید در خون کاهش یا افزایش یابد می تواند برای سلامت بدن مشکلات جدی را 
در پی داشته باشد لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در این باره با دکترسید حسین 
دهقان منشادی، فوق تخصص غدد و متابولیسم و دکتر مهرزاد غلامپور، فوق تخصص 

غدد و متابولیسم گفتگو کرده است.
دکتردهقان منشادی در این باره می گوید:غده های پاراتیروئید چهارغده  ریز واقع درگردن 
هستند که سطح کلسیم بدن را کنترل می کنند. هر غده پاراتیروئید تقریباً به اندازه یک 
دانه برنج است.وی ادامه داد: این غده ها هورمونی به نام هورمون پاراتیروئید تولید می کنند 
ــیم خون را بالا می برد که عبارتند از  ــطح کلس که این هورمون با روش های مختلفی س
ــیم بندی استخوان ) که بخش اعظم کلسیم بدن در آن ذخیره می شود( و تحریک  تقس
برای رهاسازی کلسیم، افزایش توانایی بدن برای جذب کلسیم از غذا و افزایش توانایی 

کلیه برای نگهداری کلسیم که به صورتی دیگر در ادرار از دست خواهد رفت.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم بیان کرد: غده های نرمال پاراتیروئید مانند ترموستات 
ــیم خون را در یک محدوده کنترل شده بسیار فشرده  ــطح کلس خانه کار می کنند تا س

حفظ کنند. 
ــطح کلسیم خون بیش ازحد پایین باشد، هورمون پاراتیروئید  وی افزود: هنگامی که س
ــیم را به وضعیت نرمال برگرداند. هنگامی که سطح کلسیم  ــود تا سطح کلس رها می ش
نرمال باشد یا کمی ازحد معمول بالاتررود، غده های نرمال پاراتیروئید رهاسازی هورمون 
پاراتیروئید را متوقف خواهند کرد. توازن مناسب کلسیم برای عملکرد نرمال قلب،سیستم 

عصبی، کلیه ها و نیز استخوان ها تعیین کننده است.
ــت غده تیروئید در  ــادی توضیح داد: غده های پاراتیروئید معمولاً پش  دکتر دهقان منش
ــه نوزاد در حال  ــتثناهایی هم وجود دارد. در حالی ک ــده اند، هر چند اس گردن واقع ش
شکل گیری در رحم مادر است، چهار غده پاراتیروئید از ناحیه سر به طرف پایین گردن 
حرکت کرده و معمولاً به نزدیک غده تیروئید منتهی می شوند. با این حال، ممکن است 
غده های پاراتیروئید همیشه این مسیر را طی نکنند و به محل های دیگری در گردن یا 

سینه به نام محل های اکتوپیک )نابه جا( منتهی شوند.
ــد که گاهی اوقات ممکن است غده های  ــم متذکر ش این فوق تخصص غدد و متابولیس
پاراتیروئید بیش از حد نیاز هورمون پاراتیروئید تولید کنند. دراین حالت، بیماران سطح 
ــمی( را بروز می  دهند که به نوبه خود می تواند  ــیار بالایی )هایپرکلس ــیم خون بس کلس
احساس ناخوشایند کلی برای آنها ایجاد کند. شایع  ترین حالتی که این مشکل را به وجود 

می آورد پرکاری پاراتیروئید اولیه نام دارد.
وی اشاره کرد: اگر سطح بالای هورمون پاراتیروئید به مدت طولانی مخفی بماند، در آن 
صورت می تواند باعث از دست رفتن کلسیم از استخوان ها به خون و سپس به ادرار شود. 
ــکل درنهایت می تواند باعث لاغری و اسفنجی شدن استخوان ها )استئوپروز یا  این مش
همان پوکی استخوان( شود. مقدار بیش از حد کلسیم در ادرار نیز می تواند باعث تشکیل 

سنگ  کلسیم در کلیه شود.
دکتر دهقان منشادی ابراز داشت: هرازگاهی، غده های پاراتیروئید به اندازه کافی هورمون 
ــمی( منجر  ــیم خون )هیپوکلس ــطح کلس پاراتیروئید تولید نمی کنند که به کاهش س
ــود. این وضعیت کم کاری پاراتیروئید نام دارد که با کنترل رژیم غذایی تا حدی  می ش

می توان آن را کنترل کرد.
ــریح کرد:  ــم، پرکاری پاراتیروئید اولیه را اینگونه تش این فوق تخصص غدد و متابولیس
ــد غده پرکار پاراتیروئید  ــت که در آن یک یا چن ــرکاری پاراتیروئید اولیه، بیماری اس پ
همیشه هورمون پاراتیروئید، را بیش از حد نیاز تولید می کند. در این بیماری، ترموستات 
کنترل کننده کلسیم همیشه بالا است که این به خارج شدن کلسیم از استخوان ها )که به 
تضعیف استخوان ها یا پوکی استخوان منجر می شود( و دستگاه گوارش و قرار گرفتن در 

جریان خون می انجامد و سطح کلسیم خون را نیز افزایش می دهد.
وی افزود: درصورت بروز پرکاری پاراتیروئید اولیه ازآن جایی که خون به وسیله  کلیه ها 
پاکسازی )تصفیه( می شود، در نتیجه کلیه ها در معرض دریافت سطح بالای کلسیم قرار 

می گیرند که می تواند به سنگ های کلیوی، آسیب کلیه و مشکلات دیگر منجر گردد. 
دکتر دهقان منشادی تصریح کرد: شیوع بیماری پرکاری پاراتیروئید اولیه با افزایش سن 
ــود و در اکثر مواقع پس از ۴۵ سالگی با میانگین سنی ۶۵ سال رخ  ــتر می ش افراد بیش
می دهد. پرکاری پاراتیروئید اولیه شایع ترین علت بالا بودن غیرنرمال سطح کلسیم خون 

محسوب می شود.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم در پاسخ به این پرسش که " احتمال اینکه پرکاری 
پاراتیروئید اولیه، سرطان پاراتیروئید باشد چقدر است "، گفت: سرطان پاراتیروئید بسیار 
نادر است )تقریباً ۱ در ۲ میلیون نفر(. موارد ابتلا به سرطان پاراتیروئید کمتر از ۱ درصد 
ــکیل می دهد. بیماران مبتلا به  تعداد کل بیماران دارای پرکاری پاراتیروئید اولیه را تش
ــرطان پاراتیروئید نوعاً سطح کلسیم بسیار بالا )بیشتر از ۱۳ تا mg/dl ۱۴( و سطح  س

هورمون پاراتیروئید بسیار بالا دارند.
وی عنوان کرد: عوامل خطر بیماری پاراتیروئید عبارتند از داشتن جنسیت زن، انجام پرتو 

درمانی به سر، گردن، یا سینه، استفاده از لیتیوم است.
< زنان دوبرابر بیشتر از مردان احتمال ابتلا به پرکاری پاراتیروئید اولیه دارند

ــتر از مردان احتمال ابتلا به پرکاری  ــادی می گوید: زنان دوبرابر بیش دکتر دهقان منش
پاراتیروئید اولیه دارند. میانگین سنی هنگام شناسایی این بیماری حدود ۶۵ سال است و 

اکثر بیماران بالای ۴۵ سال هستند.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم ابراز کرد: همانطورکه در پرتودرمانی می توان مشاهده 
ــلا به پرکاری  ــده عامل خطری برای ابت ــن در معرض پرتو یونیزه کنن ــرد، قرار گرفت ک
پاراتیروئید اولیه به شمار می رود. دوزهای پرتوافکنی که باعث ایجاد پرکاری پاراتیروئید 
می شود، بسیار بالاتر از دوزهایی است که معمولاً در زندگی روزمره یا با پرتوهای عادی 
ایکس با آن مواجه می شویم. وی بیان کرد: بیماران مبتلا به پرکاری پاراتیروئید ایجاد شده 
ــت به خاطر وضعیت درمانی دیگری نظیر لنفوم یا سرطان  در اثر پرتو افکنی ممکن اس
پستان تحت پرتو افکنی به گردن، سینه، یا سر قرار بگیرند. سایر بیماران نیز ممکن است 

در معرض رادیواکتیو یا یک فاجعه اتمی قرا بگیرند.
دکتر دهقان منشادی متذکر شد: دوزهای پرتوافکنی مرتبط با پرتوهای ایکس، اسکن                                       های 
CAT و استفاده از وسایلی نظیر تلفن همراه، اجاق مایکروویو و غیره برای ایجاد بیماری 

پاراتیروئید بسیار پایین است.
ــان کرد: استفاده از لیتیوم، داروی به کار  ــم خاطرنش  این فوق تخصص غدد و متابولیس
رفته برای درمان اختلال دوقطبی )که اختلال افسردگی - شیدایی نیز شناخته می شود( 

می تواند احتمال ابتلا به بیماری پاراتیروئید را افزایش دهد.
ــطح نرمال هورمون  ــیم با س ــطح نرمال کلس ــرایط معمولی، س  وی توضیح داد: در ش
پاراتیروئید مرتبط خواهد بود. علاوه بر این در چنین شرایطی، سطح پایین سرم کلسیم با 
سطح بالای هورمون پاراتیروئید و سطح بالای کلسیم با سطح پایین هورمون پاراتیروئید 
مرتبط خواهد بود. اینها تمام راه های مناسبی هستند که در آنها یک غده پاراتیروئید با 
کلسیم درحال گردش در خون واکنش می دهد و در عین حال سعی می           کنند کلسیم را 

در محدوده نسبتاً نرمال تنظیم کنند.
دکتر دهقان منشادی اظهار کرد: تشخیص پرکاری پاراتیروئید کار نسبتاً ساده ای است 
ــرم کلسیم، مقدار بسیار زیادی هورمون  زیرا غده های پاراتیروئید در مقابل بالا بودن س

پاراتیروئید تولید خواهند کرد که اندازه  گیری آن ساده و آسان است.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم عنوان کرد: اندازه  گیری میزان کلسیم موجود در ادرار 
طی یک دوره زمانی ۲۴ساعته روش دیگر تشخیص پرکاری پاراتیروئید است. اگر کلیه ها 
ــازی بدن  ــند، در آن صورت در اقدامی که به منظور رهاس به طور نرمال در حال کار باش
از کلسیم انجام می شود بیشتراین کلسیم را تصفیه خواهند کرد که در نهایت به افزایش 
غیرعادی میزان کلسیم در ادرار منجر می شود. با این وجود، اندازه  گیری میزان کلسیم 
ادرار یک معیار سنجش غیر مستقیم فعالیت پاراتیروئید به شمار می رود و تنها حدود ۲۵ 

تا ۴۰ درصد مواقع صحیح است.
وی می گوید: صحیح ترین و دقیق ترین شیوه  تشخیص پرکاری پاراتیروئید اولیه از طریق 
ــطح بالای هورمون پاراتیروئید در مقابل با کلسیم بالای خونابه صورت  ــان دادن س نش

می گیرد.

ــادی تشریح کرد: دو گزینه برای بیماران مبتلا به پرکاری پاراتیروئید  دکتر دهقان منش
موجود است، یکی این است که اصلًا اقدامی انجام ندهند یا اینکه اجازه دهند غده معیوب 

پاراتیروئید )یا در موارد نادر، بیش از یک غده معیوب پاراتیروئید( را با جراحی بردارند. 
این فوق تخصص غدد و متابولیسم ادامه داد: برخی از پزشکان در صورت خفیف بودن 
پرکاری پاراتیروئید اولیه عمل جراحی پاراتیروئید را برای بیماران شان تجویز نمی کنند.
بیشتر این سبک مدیریتی ریشه در این امر دارد که جراحی معمول پاراتیروئید در گذشته 

به استفاده از بیهوشی عمومی نیاز داشته و یک عمل تخصصی بوده است. 
وی ابراز داشت: مهم است بدانیم که بیماری پاراتیروئید بدتر خواهد شد و به خودی خود 
از بین نخواهد رفت. به یاد داشته باشید، علت ایجاد این بیماری توموری است که از یکی 
از غده های پاراتیروئید رشد کرده است. انتظار فقط امکان بزرگتر شدن تومور پاراتیروئید 

را فراهم خواهد کرد.
< سن شما نیز نباید دلیلی باشد که از جراحی پاراتیروئید صرف نظر کنید

ــد که از جراحی  ــما نباید دلیلی باش ــان کرد: سن ش ــادی خاطرنش دکتر دهقان منش
پاراتیروئید صرف نظر کنید. تکنیک های جدید پاراتیروئیدکتومی با حداقل پیش روندگی 
روی بیماران با سنین بالا اجرا شده است. در این روش که از بیهوشی موضعی استفاده 

می شود بیماران ظرف چند ساعت به خانه فرستاده می شوند.
ــکان استفاده از داروهای پوکی استخوان به جای جراحی  وی مطرح کرد: برخی از پزش
برای درمان مبتلایان به بیماری پرکاری پاراتیروئید آغاز کرده اند تا به جای ارجاع بیمار 
ــیم استخوان او را افزایش دهند اما باید گفت داروهای پوکی استخوان  به جراحی، کلس
جایگزینی برای برداشتن یک غده پرکار تیروئید به شمار نمی رود. این داروها با مکانیسم 

متفاوتی نسبت به تولید بیش از حد هورمون پاراتیروئید عمل می کنند.
ــادی گفت: پس از این که پاراتیروئید مزاحم هنگام جراحی برداشته  دکتر دهقان منش
می شود، داروهای پوکی استخوان می تواند در ایجاد تراکم استخوان و جایگزینی کلسیم 
برداشته شده به وسیله  هورمون پاراتیروئید نقش داشته باشد. بسیاری از پزشکان از این 
ــتفاده می کنند که میزان کاهش تراکم استخوانی آن ها پس از  راهبرد برای بیمارانی اس
ــتن پاراتیروئید پرکار ثبت شده است. با این وجود از این  عمل موفقیت آمیز برای برداش
داروها نباید به عنوان جایگزینی برای رفع مشکل واقعی موجود که تومور غده پاراتیروئید 
نام دارد استفاده نمود. این فوق تخصص غدد و متابولیسم بیان کرد: درمجموع می توان 
گفت که داروهای پوکی استخوان روی بیماران مبتلا به پرکاری پاراتیروئید عمل نمی کند. 
استخوان ها و پوکی استخوان مدام بدتر خواهند شد. این داروها در بیماران دارای تومور 

پاراتیروئید تا زمانی که تومور برداشته نشود اثر نمی کند.
ــت. درد نسبتاً  ــد، قابل تحمل اس  وی می گوید: جراحی پاراتیروئید، از هر نوعی که باش
خفیف است و بسیاری از بیماران بیشتر از گلو دردی شکایت دارند که به دلیل جایگذاری 
ــی، در صورت انجام شدن جراحی تحت بیهوشی عمومی، بروز می یابد و درد  لوله تنفس

جای برش بسیار ناچیز است. 
دکتر دهقان منشادی عنوان کرد: چنانچه پاراتیروئید پرکار از نوع اولیه باشد، اگر فقط یک 
غده برداشته شده باشد، یعنی در تقریباً ۸۵ ـ ۸۰ درصد موارد، اکثر بیماران همان روز 
ترخیص می شوند اما اگر بیش از یک غده برداشته شده باشد یا بیمار مبتلا به عارضه های 
ــب در بیمارستان  ــد، که تحت نظر قرار گرفتن وی را ایجاب کند، بیمار ش دیگری باش

بستری می شود. 
این فوق تخصص غدد و متابولیسم ابراز داشت: بیماران مبتلا به پرکاری پاراتیروئید ثانویه 
ــتری  ــتری را از بیماران دچار دیگر انواع پاراتیروئید پرکار پس از جراحی بس زمان بیش

ــوند، چون در این شرایط پایدار شدن کلسیم خون مدت بیشتری طول می کشد.  می ش
بیمار معمولاً دوز بالایی از کلسیم خوراکی یا درون وریدی و ویتامین دی خوراکی دریافت 
می کند. در صورت لزوم بیمار در بیمارستان دیالیز می شود. دیالیز سطح کلسیم خون را 
تنظیم می کند. پس از پایدار شدن سطح کلسیم و رفع علائم مربوط به پایین بودن میزان 
ــود.وی گفت: بیماران مبتلا به پاراتیروئید پرکار نوع سوم،  کلسیم، بیمار مرخص می ش
شب عمل را بستری می شوند و فردا، پس از اطمینان از مناسب بودن میزان کلسیم در 
خون، مرخص می شوند. از بیمار خواسته می شود که در خانه مکمل های کلسیم را به فرم 

سیتراکال ماکسیموم همراه با ویتامین D مصرف کنند.
ــس از جراحی  ــه جای برش و زخم پ ــد: درد مربوط ب ــادی می گوی ــر دهقان منش دکت
پاراتیروئید، شدید نیست و به راحتی با مصرف مسکن های بدون نسخه کنترل می شود. 
بیماران به ندرت در خانه به مسکن های قوی تر نیاز پیدا می کنند، اگر هم مسکن قوی 
ــد، این ضرورت معمولاً فقط برای یک تا دو روز است. این فوق تخصص غدد و  لازم باش
متابولیسم ادامه داد: بیمار پس از جراحی پاراتیروئید محدودیت غذایی ندارد و می تواند 
ــته  ــت، انجام دهد. البته از بیمار خواس ــت داش فعالیت های روزمره را هر زمان که دوس
می شود که تا زمان مراجعه به مطب برای معاینه پس از عمل، فعالیت های بدنی سنگین 
انجام ندهد، اجسام سنگین بلند نکند و ورزش نکند.وی مطرح کرد: بیمار می تواند ۲۴ 
ساعت پس از جراحی پاراتیروئید دوش بگیرد و محل برش را با احتیاط با آب و صابون 
بشوید. در زمان ترخیص چسب بخیه، روی زخم قرار داده می شود. بیمار باید چسب ها 
را به آرامی در حمام بشوید، البته نباید اجازه داد که چسب ها مدت زیادی در آب وان یا 
استخر باقی بماند. چسب های بخیه باید در جای خود باقی بماند تا خود به خود جدا شود 
و بیفتد.دکتر دهقان منشادی گفت: به طور کلی عوارض جراحی پاراتیروئید شایع نیست. 
درهر حال احتمال بروز برخی خطرات پس از جراحی پاراتیروئید وجود دارد که عبارتند از 
آسیب دیدن عصب های کنترل کننده تارهای صوتی و پایین بودن میزان کلسیم در بلند 

مدت که مصرف مکمل های ویتامین D و کلسیم را ضروری می کند.
<شایع ترین مشکل غدد پاراتیروئید ایجاد می شود، مشکل پرکاری است

ــان کرد: غدد پاراتیروئید غدد کوچکی  ــه نیز دکتر غلامپور در این باره خاطرنش در ادام
هستند که بخشی از سیستم غدد درون ریز بدن می باشند و در پشت غده  تیروئید قرار 

دارند. 
وی بیان کرد: چهارغده  پاراتیروئید وجود دارد که در حالت عادی به شکل و اندازه  یک 

دانه  برنج است. رنگ طبیعی آن ها صورتی است.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم عنوان کرد: هدف نهایی از کار غدد پاراتیروئید، تنظیم 
میزان کلسیم در بدن ما در یک میزان بسیار کم است، تا سیستم عصبی و عضلانی بدن 
ما عملکرد صحیحی داشته باشد. هر چند غدد تیروئید و پاراتیروئید در همسایگی هم 
ــتم غدد درون ریز بدن هستند، اما عملکرد این دو با  ــی از سیس قرار دارند و هر دو بخش
یکدیگر مرتبط نیست.وی ابراز داشت: شایع  ترین مشکلی که برای غدد پاراتیروئید ایجاد 
می شود، مشکل پرکاری است که در این حالت مقدار هورمون های پاراتیروئیدی ترشح 
شده بیش از میزان لازم است. به این بیماری هیپرپاراتیروئیدیسم یا پرکاری پاراتیروئید 

گفته می شود. 
دکتر غلامپور اظهار کرد: وقتی شخصی به مشکل پرکاری پاراتیروئید دچار می شود، غدد 
ــیم بدن، مقادیر زیادی  پاراتیروئید او رفتار غیر طبیعی دارند و صرف نظر از میزان کلس
هورمون ترشح می کنند و حتی زمانی که سطح کلسیم بدن نرمال است و این غدد نباید 

هیچ هورمونی ترشح کنند، همچنان به ترشح هورمون ادامه می دهند.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم افزود: تولید بیش از حد هورمون های پاراتیروئیدی 
می تواند برای سلامتی شخص بسیار مضر باشد و باعث می شود شخص احساس خستگی 
بسیار شدید کند، به پوکی استخوان مبتلا شود و با بسیاری مشکلات جدی دیگر روبه رو 
شود. وی عنوان کرد که خوشبختانه، پرکاری تیروئید با تکنیک های جدید جراحی بسته 

که معمولا در کمتر از بیست دقیقه انجام می شود، قابل درمان است.
ــح بیش ازحد هورمون توسط غدد  ــایع ترین علت ترش ــت: ش دکتر غلامپور اذعان داش
ــرطانی( در یکی یا تعداد بیشتری  ــکیل شدن یک توده  اضافی )غیر س پاراتیروئید، تش
از این غدد است. این فوق تخصص غدد و متابولیسم ادامه داد: در اغلب موارد، وضعیت 
ــکیل شده است  ــت که در یکی از غدد پاراتیروئید توده ای تش بیماران به این صورت اس
و این غده تمامی هورمون پاراتیروئید را تولید می کند. سه غده  دیگر توده ای نیستند و 
کوچک هستند و به صورت نرمال عمل می کنند و به خاطر بالا بودن سطح کلسیم بدن 
)به علت پرکاری غده ی توده ای( به حالت خفته در آمده اند و هورمون ترشح نمی کنند. 

ــت به ندرت سرطانی است )کمتر از یک  وی عنوان کرد: غده  پاراتیروئیدی که پرکار اس
ــاندن به بدن می شود، چرا  ــیب رس مورد از ۲۵۰۰ مورد(، اما این غده به تدریج باعث آس
که موجب بالا رفتن غیر طبیعی سطح کلسیم در بدن ما می شود و این مسئله نیز باعث 
تخریب برخی بافت ها در بدن می شود.دکتر غلامپور علائم پرکاری پاراتیروئید را اینگونه 
ــریح کرد: بیمارانی که هورمون پاراتیروئید در بدن آن ها بیش از حد تولید می شود،  تش
ــان بالا می رود و با این حال ممکن است از استخوان درد شکایت  ــطح کلسیم خونش س

داشته باشند. 
این فوق تخصص غدد و متابولیسم بیان کرد: در موارد شدید بیماری پرکاری پاراتیروئید، 
ممکن است استخوان ها تا حدی کلسیم خود را از دست بدهند )چون هورمون پاراتیروئید 
دستور تجزیه ماتریکسی استخوان ها را می دهد( که استخوان های شخص شکننده شده 
و تراکم خود را از دست بدهند و بشکنند )پوکی استخوان(. این مشکل خصوصا در افراد 
مسن بیشتر پیش می آید و همچنین ممکن است در درون استخوان خونریزی های جزئی 

ایجاد شود که این مسئله باعث استخوان درد می شود.
 <یکی دیگر از علائم پرکاری پاراتیروئید، تشکیل زخم معده و پانکراس است

ــکیل زخم معده و پانکراس  وی اضافه کرد: یکی دیگر از علائم پرکاری پاراتیروئید، تش
است. بالا بودن میزان کلسیم خون می تواند برای برخی از سلول های بدن خطرناک باشد، 
ــده  ــلول های موجود در جداره ی داخلی معده و پانکراس که دچار التهاب ش از جمله س
ــوند )زخم معده و پانکراتیت(. دکتر غلامپور مطرح کرد: از علائم دیگر  و دردناک می ش
بالا بودن مداوم کلسیم خون در مبتلایان به این بیماری، تشکیل سنگ در کلیه است. 
ــازی خون می باشد، در بیمارانی که به پرکاری  از آن جایی که مهمترین کار کلیه پاکس
پاراتیروئید مبتلا هستند، کلیه ها با مقادیر بالای کلسیم مواجه می شوند و پالایش مداوم 
مقادیر زیادی کلسیم موجب تجمع کلسیم در توبول های کلیوی شده که نهایتا منجر به 
ــکیل سنگ کلیه می شود. این فوق تخصص غدد و متابولیسم گفت: در موارد بسیار  تش
وخیم بیماری پرکاری پاراتیروئید، ممکن است کل بافت کلیه پر از ذرات کلسیم شود و 
ــمتی از آن به خاطر انباشته شدن و رسوب کردن مقادیر بیش از حد کلسیم،  حتی قس
شکل استخوانی پیدا کند. این مشکل نه تنها بسیار دردناک است بلکه می تواند به نارسایی 

کلیه منجر شود.
وی اذعان داشت: خطرات احتمالی پرکاری پاراتیروئید عبارتند از کاهش تراکم استخوان 
ــنگ کلیه، زخم معده، پانکراتیت )التهاب  ــتگی استخوان، س ــتخوان، شکس و پوکی اس

پانکراس(، اختلالات سیستم عصبی.
ــبتا ساده است چرا که  ــخیص بیماری پرکاری پاراتیروئید نس دکتر غلامپور گفت: تش
غدد پاراتیروئید مقادیر بسیار زیادی هورمون را به صورت سرم کلسیم تولید می کنند و 

تشخیص و اندازه گیری این ماده در خون نیز کار ساده و آسانی است.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم افزود: یکی دیگر از راه های تشخیص بیماری پرکاری 
ــبانه روز است. البته،  ــیم موجود در ادرار طی یک ش پاراتیروئید، اندازه  گیری میزان کلس
اندازه گیری میزان کلسیم در ادرار یک روش غیر مستقیم برای بررسی عملکرد پاراتیروئید 
ــت. دقیق ترین و مطمئن ترین راه  ــت که میزان صحت آن تنها ۲۵ تا ۴۰ درصد اس اس
تشخیص پرکاری تیروئید، تایید بالا بودن هورمون های پاراتیروئید به شکل سرم کلسیم 
است.وی روش های درمان پرکاری پاراتیروئید اولیه را اینگونه تشریح کرد: بیماران مبتلا 
به پرکاری پاراتیروئید اولیه تنها دو انتخاب دارند، اول این که هیچ اقدامی نکنند و دوم 
این که غده ی پاراتیروئیدی که مشکل ساز شده است را با عمل جراحی خارج کنند )در 

موارد نادری ممکن است بیش از یک غده مشکل ساز باشد(.
ــکان در صورتی که پرکاری پاراتیروئید بیمار،  دکتر غلامپور در پایان گفت: برخی پزش
ــد، انجام جراحی را پیشنهاد نمی کنند. اما باید این موضوع را در نظر  بسیار خفیف باش
داشته باشید که پرکاری تیروئید به خودی خود، خوب نمی شود و قطعا بدتر خواهد شد 
و به خاطر داشته باشید که پرکاری پاراتیروئید به علت تشکیل توده ای در یکی از غدد 

پاراتیروئید ایجاد می شود و با گذشت زمان این توده  بزرگ تر می شود.

 آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 
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 هوش مصنوعی قلب سالم را 
به نمایش گذاشت

ــکل قلب  ــان می دهد ش ــج تحقیقات نش نتای
ــانه ای از خطر بیماری قلبی  ــت نش ممکن اس
ــی با کمک  ــنا، تحقیق ــد.به گزارش ایس باش
ــروی یا گرد  ــان داد ک ــینی نش یادگیری ماش
ــالم شایع تر از آنچه قبلًا  بودن در قلب های س
تصور می شد رخ می دهد اما می تواند به عنوان 
یک شاخص ژنتیکی مشکلات قلبی نیز عمل 
ــه افزایش اندک در  ــان دریافتند ک کند.محقق
گرد بودن با افزایش ۴۷ درصدی احتمال ابتلا 
ــیون دهلیزی یا  به کاردیومیوپاتی، فیبریلاس
نارسایی قلبی تا ۱۰ سال بعد مرتبط است.آنان 
ــیدند که بیماری ذاتی عضله  به این نتیجه رس
ــل از اینکه بیماری قلبی خود را  قلب حتی قب
ــردی در بطن  ــان دهد، باعث ایجاد این گ نش
چپ می شود.محققان افزودند که می توانند از 
روش های جدید مشاهده تصاویر بهره ببرند و از 
یادگیری ماشینی برای استخراج اطلاعات بیشتر 
از این تصاویر استفاده کنند.هوش مصنوعی به 
محققان این امکان را داد که نشان دهند، قلب ها 
به اشکال مختلف از جمله پرتر و گردتر هستند 
و آنها معتقدند این جزئیات می توانند سرنخ های 
مهم سلامتی را ارائه دهند.این مطالعه جزئیات 
ــی  ــای ژنتیک ــورد زمینه ه ــدی را در م جدی
کاردیومیوپاتی، شامل شرایطی مانند آریتمی 
قلبی، معروف به فیبریلاسیون دهلیزی نشان 
داد.محققان اظهار کردند که باید توجه داشت، 
ــت جدی را به  ــروی بودن، لزوماً یک وضعی ک
همراه ندارد.اکثریت افرادی که در گروه مطالعه 
ــتند، در دوره  ــودن را داش ــه ای از کروی ب درج
ــی موارد تا یک دهه ادامه  پیگیری که در برخ
ــت، به هیچ بیماری بالینی مبتلا نشدند و  داش
این فقط یک نشانگر برای افرادی است که در 
معرض خطر بالاتری هستند.شایان ذکراست 
که عوامل دیگری نیز می توانند در این امر نقش 

داشته باشند.

 تازه ها 

تاثیر استشمام بوی ترکیبات 
شیمیایی خودرو بر سلامتی 

ــد ۳۰ دقیقه  ــه دریافتن ــان یک مطالع محقق
ــه  ــی ک ــل خودروی ــتن در روز در داخ نشس
ــرد را در  ــه قدر کافی ف ــد، ب مخصوصا نو باش
ــیمیایی مضر و گاهی  ــی مواد ش معرض برخ
حتی سرطان زا قرار می دهد و آب وهوای گرم تر 
نیز سطح مواد شیمیایی موجود در داخل اتاق 
ــان،  ــودرو را بالا می برد. به توصیه کارشناس خ
بهترین اقدام برای از بین بردن این بو باز کردن 
شیشه های خودرو پیش از سوار شدن و در ۲۰ 
دقیقه ابتدای حرکت است.از آنجا که دمای بالا 
به انتشار این بو کمک می کند، بهتر است تا حد 
امکان خودرو را زیر نور آفتاب یا در مکان های 
گرم پارک نکنیم. این متخصصان مطالعه خود 
را به جای آزمایشگاه در شرایط و موقعیت های 
واقعی انجام داده اند. آن ها با استفاده از تعدادی 
حسگر، ۲۰ ترکیب شیمیایی معمول در هوای 
خودرو های نو را که ۱۲ روز متوالی بیرون پارک 
شده بود، سنجیدند.این متخصصان مقادیری از 
مواد شیمیایی را یافتند که از استاندارد ایمنی 
ــوای داخل خودرو  ــی چین برای کیفیت ه مل
ــق، فرمالدئید،  ــاس این تحقی فراتر بود. بر اس
ــرطان زا، ۳۵ درصد از  ترکیب شناخته شده س
استاندارد معمول بالاتر بود و میزان استالدئید، 
ماده سرطان زای خطرناک دیگر نیز ۶۱ درصد 
بالاتر از حد استاندارد قرار داشت. مطالعه اخیر 
ــان داد که دمای سطح مواد روی بوی اتاق  نش

خودرو بیشترین تاثیر را داشته است.

 نکته 

 HIV تاثیر مصرف داروهای
در بارداری بر رشد نوزاد

ــد، کودکانی که  ــات جدی ــاس تحقیق ــر اس ب
ــارداری از داروهای ضد  ــان در دوران ب مادرانش
ــتفاده کرده اند،  ــی برای HIV اس رتروویروس
ممکن است در سن ۵ سالگی در معرض خطر 
ــتر تاخیر در رشد باشند.به گزارش مهر، با  بیش
این وجود، محققان گفتند که برای زنان مبتلا 
ــارداری از  ــت که در دوران ب به HIV مهم اس
ــرای جلوگیری از  ــی ب ــان ضد رتروویروس درم
ــتفاده کنند. به  انتقال HIV به جنین خود اس
ــندگان، زنانی که HIV دارند و آن  گفته نویس
ــدن باید درمان  را می دانند، در صورت باردار ش
ضد رتروویروسی را شروع کنند.»تزی جی یوآن 
یائو«، عضو تیم تحقیق گفت: »یافته ها بر نیاز به 
نظارت بر رشد عصبی کودکانی که مادرانشان در 
دوران بارداری داروهای ضد رتروویروسی مصرف 
کرده اند، تاکید می کند.«در میان یافته های دیگر، 
ــد برای کودکانی که رژیم های  خطر تأخیر رش
ــاوی داروی آتازاناویر بود،  ــان ح درمانی مادرش
در مقایسه با رژیم هایی که این دارو را نداشتند، 
به مراتب بیشتر بود. برای این مطالعه، محققان 
ــد هیجانی- اثرات بالقوه درمان را بر کلام، رش
رفتاری و شناخت ارزیابی کردند. کودکان در ۵ 
سالگی مورد ارزیابی قرار گرفتند.از ۲۳۰ کودکی 
ــان هنگام بارداری در حال معالجه  که مادرانش
ــد مغز  ــد، ۱۵ درصد در یک منطقه از رش بودن
نمرات کمتری داشتند و ۸ درصد حداقل در دو 
مورد از این سه منطقه، چالش داشتند.در بین 
ــادران آنها در دوران بارداری  ۴۶۱ کودک که م
درمان را شروع کردند، ۲۱ درصد در یک منطقه 
ــه منطقه تأخیر  و ۱۲ درصد در حداقل دو از س
در رشد داشتند.در میان کودکانی که مادرانشان 
در دوران بارداری معالجه را آغاز کردند، کسانی 
که رژیم درمانی مادرانشان شامل آتازاناویر بودند، 

۷۰ درصد بیشتر تأخیر در رشد داشتند.

یافته 

پشت  معمولاً  پاراتیروئید  منشادی: غده های  =دکتردهقان 

استثناهایی  واقع شده اند، هر چند  تیروئید در گردن  غده 
هم وجود دارد. در حالی که نوزاد در حال شکل گیری در رحم 
مادر است، چهار غده پاراتیروئید از ناحیه سر به طرف پایین 
گردن حرکت کرده و معمولاً به نزدیک غده تیروئید منتهی 
پاراتیروئید  غده های  است  ممکن  حال،  این  با  می شوند. 
به محل های دیگری در  و  نکنند  را طی  این مسیر  همیشه 
گردن یا سینه به نام محل های اکتوپیک )نابه جا( منتهی شوند

=شیوع بیماری پرکاری پاراتیروئید اولیه با افزایش سن افراد 

بیشتر می شود و در اکثر مواقع پس از ۴۵ سالگی با میانگین 
سنی ۶۵ سال رخ می دهد. پرکاری پاراتیروئید اولیه شایع ترین 
محسوب  خون  کلسیم  سطح  غیرنرمال  بودن  بالا  علت 

می شود
 

ساده ای  نسبتاً  کار  پاراتیروئید،  پرکاری  بیماری  =تشخیص 
سرم  بودن  بالا  مقابل  در  پاراتیروئید  غده های  زیرا  است 
کلسیم، مقدار بسیار زیادی هورمون پاراتیروئید تولید خواهند 

کرد که اندازه گیری آن ساده و آسان است

پرکاری  که  صورتی  در  پزشکان  برخی  غلامپور:  =دکتر 

پاراتیروئید بیمار بسیار خفیف باشد، انجام جراحی را پیشنهاد 
نمی کنند. اما باید این موضوع را در نظر داشته باشید که 
پرکاری تیروئید به خودی خود، خوب نمی شود و قطعا بدتر 
خواهد شد و به خاطر داشته باشید که پرکاری پاراتیروئید 
ایجاد  پاراتیروئید  از غدد  یکی  توده ای در  به علت تشکیل 

می شود و با گذشت زمان این توده بزرگ تر می شود

=یکی دیگر از راه های تشخیص پرکاری پاراتیروئید، اندازه  گیری 
میزان کلسیم موجود در ادرار طی یک شبانه روز است. البته، 
اندازه گیری میزان کلسیم در ادرار یک روش غیر مستقیم برای 
بررسی عملکرد پاراتیروئید است که میزان صحت آن تنها 2۵ 
راه تشخیص  تا ۴۰ درصد است. دقیق ترین و مطمئن ترین 
پرکاری تیروئید، تایید بالا بودن هورمون های پاراتیروئید به 

شکل سرم کلسیم است

=غده  پاراتیروئیدی که پرکار است به ندرت سرطانی است 
)کمتر از یک مورد از 2۵۰۰ مورد(، اما این غده به تدریج باعث 
آسیب رساندن به بدن می شود، چرا که موجب بالا رفتن غیر 
طبیعی سطح کلسیم در بدن ما می شود و این مسئله نیز 

باعث تخریب برخی بافت ها در بدن می شود

aftabeyazd.ir :نشانی سایت
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آفتاب یزد - رضا بردستانی: »التماس نکن، گوشت می برم می ذارم 
کف دســتت خین بیاد!«، »یالله بدو«، »دست خالی اومدی نیومدی«، 
»گفتُم یا نگفتُم« و... این دیالوگ ها آشــنا اســت حتی برای نسلی که 
»سریال روزی روزگاری« ساخته ی »امراله احمدجو« را ندیده باشد. این 
»التماس نکن، گوشت می برم میذارم کف دستت خین بیاد!«، روزگاری 
شده بود تکیه کلام پیر و جوان؛ تکیه کلامی که شاید هیچ گاه از یادها 

نرفت؛ گاهی به شوخی، و پاره ای اوقات به جد و در مقام تهدید!

< محمود پاک نیت، هنرمندی خوش لهجه و عاشق!
پاک نیت اصالتاً کازرونی است، ۷۱ ساله، با کوله باری از تجربه و آثاری 
که برخی در نبودِ او هرگز باب طبع مخاطب قرار نمی گرفت، همسر او، 

»مهوش صبرکن« هم زاده ی شیراز است.
از سال ۱۳۴۸ در زمینه تئاتر شروع به کار کرد و در ۵۲ نمایش حضور 
 یافت. وی در ســال ۱۳۵۲ به استخدام اداره کل فرهنگ و هنر درآمد. 
او مدت ها در گروه تئاتر )آزاد شیراز( عضو ثابت بود. بعد از بازی در تئاتر 
»بی تو مهتاب شبی...« به کارگردانی علینقی رزاقی توسط امرالله احمدجو 
برای بازی در ســریال روزی روزگاری دعوت به کار و از سال ۱۳۶۷ به 
فعالیت در عرصه سینما و تلویزیون پرداخت و موفق به اخذ درجه یک 
هنری از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی شد. با مجموعه پرطرفدار روزی 
روزگاری و پشت کوه های بلند )سامشاه که با فاصله ی زمانی بیست ساله 
به نوعی بخش دوم سریال روزی روزگاری به شمار می آید، جالب است 
بدانید محمود پاک نیت برای ایفای نقش سامشاه، حدود یک سال و نیم 
در میمه اصفهان در خانه ای استیجاری با همسرش به سر برد تا خللی 
در تولید این مجموعه ایجاد نشود( به محبوبیت دست یافت؛ و محبوبیت 
او با مجموعه های پدرسالار )در نقش جلال پسر اسدالله خان( و پس از 
باران )در نقش ارباب عزت سالاری( ادامه یافت. او در سریال یوسف پیامبر 
در نقش یعقوب پیامبر ایفای نقش کرد که در این نقش نیز او به خوبی 

از عهده آن برآمده است.

< امراله احمدجو و روزی روزگاری، نقطه ی عطف دوران بازیگری پاک نیت
داستان سریال روزی روزگاری، داستان ساده اما تاثیرگذاری است. امراله 
احمد جو با نوشتن این سریال و کارگردانی آن، نه تنها نقطه ی عطفی در 
سریال سازی به شمار می آید که شاید بتوان گفت مسیر بازیگری محمود 

پاک نیت را نه تغییر داد که به درستی ترسیم کرد.
محمود پاک نیت با ایفای نقش »حســام بیگ«، بازیگر مقابل مرحوم 
خسرو شکیبایی )»مراد بیگ«(، به نوعی خود را یکه تاز بازی در چنین 
نقش هایی معرفی کرد یکه تازی که؛ به دلیل خوش لهجه بودن، لهجه ای 
که به مناطق خاصی از کشــور تعلق دارد و تســلط بر بازی در چنین 
نقش هایی، عملاً به یکی از معدود هنرپیشه هایی تبدیل شد که می تواند 
 »خــان« را در دورانــی که دیگر اثری از »خان ها« نیســت به گونه ای 
- اصطلاحاً - دربیاورد که برای همه ی نســل ها، حتی دهه ی نودی ها 

قابل درک باشد.
پاک نیت البته در روزی روزگاری، خان نیست اما وسط بیابان، همانند 
یک خان امــر و نهی می کند و هیچ چیز و هیچ کــس هم جلودارِ او 
نیست. این بازیگر ارزشمند اما در سامشاه )حسام بیگ متحول شده(، 
پس از باران )ارباب عزت سالاری(، شب دهم )سرگرد مبرز(، گیل دخت 
)تقی خــان(، باد و آتــش )فتح الله خان( و یــک مجموعه ی دیگر که 
هنوز اطلاعات چندانی از آن در دســت نیســت )سنجر خان در نقش 
شریف الدوله(، در قالب نقش هایی فرو می رود که گاه یک تنه روی هرچه 
ظالم است را سفید می کند و گاه آن روی ظلم یعنی مظلوم بودن را به 

نمایش می گذارد.
آن چه اما دلیل نوشــتن این چند سطر شد، پخش همزمان دو سریال 
گیل دخت )تقی خان( و باد و آتش )فتح الله خان( اســت که محمود 
پاک نیت در هر دو خان اســت اما، در یکی »خان« با آن چه در اذهان 
جا خوش کرده )خان بد( و در دیگری، »خان« با آن چه با آن بیگانه ایم 

)خان خوب(!

< »خانِ« خوب، »خانِ« بد!
این روزها، شــبکه های اول و سوم سیما، به صورت همزمان دو سریال 
را روی آنتن دارند؛ - ســریال گیل دخت، ســاخته ی مجید اسماعیلی 
)کارگردان »ماهی ســیاه کوچولو« که گیل دخت نخســتین تجربه ی 
کارگردانی ســریال او است( به نویسندگی مجید آسودگان )نویسنده و 
مدرس دانشــگاه که در آن، محمود پاک نیت ایفای نقش تقی خان را 

بر عهده دارد.
- سریال آتش و باد، به کارگردانی مجتبی راعی)زاده شیراز( که در این 

سریال، پاک نیت بازی در نقش فتح الله خان را عهده دار است.
در همین جا باید به یک نکته ی مهم اشاره کرد و آن سریال هایی است 
که محمود پاک نیت در آن ایفای نقش کرده و هرکدام تکه هایی از پازل 
تاریخی یک دوران را کامل می کند؛ آتش و باد به آغاز نهضت مشروطه 
می پردازد، گیل دخت که اواخر عصر قاجار و بلبشوی دوران مظفرالدین 
شاه را یادآور می شود و پس از باران که باز می گردد به عصر پهلوی اول. 
در کنار این ها اما سریال هایی چون؛ جیران )بخش هایی از ایران در دوران 
ناصرالدین شاه قاجار، شب دهم)عصر پهلوی( و... قرار دارد که لا به لای 

آثار نامبرده شده، به خوبی تاریخی ۳۰۰-۲۰۰ساله را روایت می کنند.

< خان از کجا وارد تاریخ این سرزمین )ایران( شد؟
خان )صورت قدیم خاقان( یک عنوان عالی ترُکی و بیانگر اشرافیت بوده 
است که معنا و مفهوم آن به زمینه های تاریخی و اجتماعی بستگی دارد.
 بــر اســاس نظــر زبان شــناس و فیلولوژیســت روســی-آمریکایی 
Alexander Vovin، واژه qaγan از زبــان ینی ســئیایی گرفتــه 
شده است. این واژه در هزاره پیش از میلاد به عنوان لقب در فدراسیون 
شیونگ نو پذیرفته شده و بعدها به دیگر زبان ها راه یافته است. برخی نیز بر 
این باورند که ریشه شناسی واژه »خان« احتمالاً ترُکی است، گرچه ممکن 
است با زبان کُره ای، چینی، یا حتی زبان مغولی پیوند داشته باشد. برخی 
اما پیشنهاد می کنند که ریشه ریشه شناسی نهایی خاقان از زبان ایران 
میانه، »خود فرمانروا، امپراطور« هستند و بعضی آن را معادل مؤنث خاتون 

و مربوط به زبان های ایرانی شرقی، به ویژه از »سکاهای اولیه« می دانند.
در هر صورت معنا و مفهوم واژه خان به زمینه های تاریخی و اجتماعی 
بستگی دارد و معنی آن بسته به مکان و دوره تاریخی بسیار متفاوت است. 
به عنوان مثال، در دوره امپراتوری مغول، این عنوان به خانواده نخبگان 
حاکــم به عنوان صفت حاکمیت و تبار در خانواده چنگیزخان محدود 
می شد، در حالی که در زمان صفویان، یک عنوان برای منصب فرماندار 
بود )پایین تر از مقام بیگلربیگی(. در اواخر دوره قاجار، هنگامی که عناوین 
گسترش می یافت، استفاده از عنوان خان، از سران قبایل گرفته تا افراد با 
اقتدار یا صرفاً عنوانی برای احترام بود، و در دوره معاصر در ایران ممکن 

است به نام هر شخصی به عنوان احترام افزوده شود. همچنین می تواند به 
عنوان فرم آدرس یا به عنوان بخشی از نام مکان استفاده شود. به عنوان 
مثال، خانبالیق )پکن کنونی( پایتخت قوبلای خان. از دوره مغول تا قرن 
نوزدهم میلادی، عنوان خان از مغولســتان تا سراسر آسیای مرکزی و 
ایران، و در امپراتوری عثمانی مورد استفاده قرار می گرفت. امروزه همچنان 
در آسیای میانه، هند و پاکستان کاربرد دارد )عمران خان، نخست وزیر 
پیشین پاکستان( اما در ایران و ترکیه بسیار کمتر استفاده می شود اما 
در همین عصر و زمان نیز هر کس با شنیدن نام خان، تصویری سیاه یا 
خاکستری به ذهن می آورد که شخصی را نشسته بر اریکه ی قدرت برای 

فرمان راندن بر رعیت و عوام نشان می دهد!

< خان مگر خوب و بد دارد که می گوییم؛ »خانِ« خوب، »خانِ« بد!
اگرچه معنا و مفهوم واژه خان به زمینه های تاریخی و اجتماعی بستگی 
دارد و معنی آن بسته به مکان و دوره تاریخی بسیار متفاوت است اما 
در یک نمای کلی، »خان«، نماد انسانی زورگو است که به دلیل بستگی 
و وابستگی هایی که با حاکمیت دارد و باید خراج بدهد تا »خان« باقی 
بمانــد لاجرم در گذر ایام، اندک انــدک رگه هایی از زورگویی و تحت 
فشــار قرار دادن رعیت نیز در دستور کار قرار می گیرد خاصه آن که، 
 تظلم خواهی رعیت در برابر »خان« ها نیز معمولا به جایی نمی رســد 
)در یکی از قسمت های سریال آتش و باد، عدلیه ی وقت شیراز، پذیرفتن 
شــکایت از ســوی »بهادر« علیه »فتح الله خان« را منوط به موافقت 
»خان« می کند و به خوبی معلوم است اصلِ شکایت از »خان« نوعی 

خودکشی محسوب می شود!(.
از این رو، غلبه ی بد بودگی خان باعث می شود تا با در کنار هم قرار دادن 
بازی محمود پاک نیت در دو سریال گیل دخت )تقی خان( و باد و آتش 
)فتح الله خان( که این روزها همزمان از دو شبکه ی اول و سوم سیما در 

حال پخش است، با دوچهره از خان مواجه شویم؛
- فتح الله خان در مناطق مرکزی ایران، حوالی شــیراز که خان در آن 

زورگو، بی اعتنا و قوانین و بدکینه و بدسگال است.
- تقی خان در جنگل های شــمال، حوالی رشت و فومن که اگرچه در 
آن چندان در متن حضور ندارد و بیشــتر سریال در غل و زنجیر است 
اما نحوه ی تعامل مردم با دســتگیری و حبس او از سوی آصف میرزا و 
صفی الدوله که علی الظاهر قاجاری محسوب می شوند حکایت از آن دارد 

که مردم چندان ذهنیت منفی ای از او ندارند.
فتــح الله خان که علاوه بر خان بودن، دســتی هم بر آتش سیاســت 
 دارد، تمــام تلاشِ خود را برای ایلخان بــودن به کار می بندد و عملاً از 
روا داشتن هیچ ظلمی، از کشتن و بستن گرفته تا غارت و تصاحب زمین 
و اموال رعیت روگردان نیست در عوض، تقی خان که او نیز بستگی تام 
به دستگاه حاکم )عهد مظفرالدین شــاه( دارد اما به گونه ای زندگی و 
فرمانروایی کرده که مردم آن حوالی در بیشتر اوقات حتی به هواخواهی 
از او با تفنگچی های آصف میرزا در می افتند و برای در امان ماندن تنها 

فرزند و دختر او )گلنار( از هیچ کمکی فروگذار نیستند!
محمود پاک نیت در نقش فتح الله خان آن چنان تام و تمام اســت که 
وقتی به وســیله ی بهادر »ترور« می شــود اما جان سالم به در می برد 
بیننده را دچار غــم و اندوه و همزاد پنداری نمی کند چرا؛ از آن جهت 
که فتح الله خان در برهه هایی تا پیش از تیر خوردن و از مهلکه جان سالم 
به در بردن، از خود چهره ای خشن و سفاک و زورگو و تمامیت خواه بروز 
داده اســت در مقابل اما، محمود پاک نیت در نقش تقی خان، پیشه ی 
مردم داری و روا داری را در مقابل خود قرار می دهد و به این دلیل بیننده 
در صحنه هایی که او را در گرمابه ای نمور و تاریک نشــان می دهد آرزو 

می کند تا شرایط آزادی او فراهم شود.
محمود پاک نیت در هر دو نقش؛ فتح الله خان و تقی خان، فردی است 
جسور، سرد و گرم چشیده، دارای پیشینه ای مبهم با راز و رمزهایی که 
حتی خانواده و نزدیکان او نیز نمی دانند در عین حال باهوش و مقاوم اما 
در یکی، حاکم مطلق است و در دیگری بخشی از جریاناتی که زمام آن 

از دست او بیرون رفته است.

محمود پاک نیت و نقش هایی که به دل می نشیند

»خان« خوب، »خان« بد!
نگاهی به دو سریالِ »گیل دخت« ساخته ی »مجید اسماعیلی« و »آتش و باد« به کارگردانی »مجتبی راعی« که در هر دو سریال، محمود پاک نیت - »خان سینمای ایران« -

در آن ایفای نقش کرده است؛ در یکی »خان« با آن چه در اذهان جا خوش کرده )خان بد( و در دیگری، »خان« با آن چه با آن بیگانه ایم )خان خوب(!

حجت الاسلام والمسلمین محمد صدوقی خطیب 
خطبــه نمازعید ســعید فطر در مســجد روضه 
محمدیه )حظیره( با تبریک این عید اظهار داشت: 
ماه رمضان امسال با شروع سال جدید مقارن بود، 
نکته قابل توصیه، پیام و نامگذاری امسال توسط 
مقام معظم رهبری بود. بیش از ده ســال اســت 
شعارهایی که توسط مقام معظم رهبری برای سال، 
انتخاب میشود شــعارهای اقتصادی است و این 
نکته ای است که مسئولان باید به معیشت و اقتصاد 
مردم توجه ویژه ای داشته باشند. وی با بیان اینکه 
به همدلی و درک بیشتر در جامعه و مسئولان نیاز 
داریم، گفت: مردم نیاز دارند تا مســئولان کشور، 
اهتمام ویژه ای به مسائل اقتصادی آن ها از جمله 
تورم افسارگســیخته، کوچک شدن سفره زندگی 
و بیکاری داشــته باشــند. صدوقی افزود: راه حل 
مشکلات اقتصادی کشور این است که مسئولان 

به اقتصاد به عنوان یک علم نگاه کنند و از نگاه دستوری دست بردارند، 
خوشبختانه متخصصین خوبی در دانشگاه ها حضور دارند. مسئولان باید 
از نگاه سلیقه ای دوری کنند. نکته دیگر، توجه بیشتر به سیاست خارجی 
است که در چندماه اخیر، میزان تاثیر خود را در مسائل مختلف کشور 
نشان داد. امیدوارم سال پیش رو سال راحت تری برای مردم به نسبت به 
سال های قبلی باشد. خطیب نماز عید فطر تاکید کرد: در این چند ماه، 
فشــارهایی روی مظاهر دینی مردم در سراسر جهان و ایران که عمدتا 
دین ستیزانه بود به وجود آمد، اما اگر نگاه دقیق تری داشته باشیم، باید 
گفــت جوانان ما معصومیت و معنویت خود را حفظ کرده اند، نکته ای 

که باید مسئولان و بزرگترها توجه داشته باشند، این است که این نسل، 
ادبیات، زبان و مبانی اندیشه متفاوتی دارد. با همه دنیا در یک هم ترازی 
فکــری و ارتباطی قرار دارد، اطلاعاتی کــه در دنیا وجود دارد و تولید 
میشــود در دسترس این نسل اســت و باید قدر این جوانان را دانست، 
چه خوشمان بیاید یا نه، سلیقه آنان را بپسندیم یا نه، آینده کشور ایران 
در اختیار این نسل است. یادگار شهید محراب تاکید کرد: ممکن است 
جوانان ما آنطور که مسئولان یا بزرگترها می خواهند، رفتار نکنند، اما 
باید گفت جوانان به معنویت و مبانی اعتقادی باور دارند و طرد این نسل 
به خاطر تفاوت ســلایق، مناسب نیست، باید قدر این نسل را دانست. 

وی افزود: آینده کشور در دست این جوانان است 
و طرد آن ها، آینده کشــور را دچار آسیب میکند. 
ادبیات متفاوت این نسل به دلیل آگاهی است که 
باید بیشــتر مورد توجه قرار گرفته و درک شود. 
اگر این نســل را نفهمیم، ممکن اســت منجر به 
لجبازی بین نســلی شویم که نتیجه خوشایندی 
نداشــته و برای جامعه اثرات بدی دارد. مهمترین 
اثر این تقابل، تقویت جبهه ضد دین است. صدوقی 
ادامه داد: ازطرفی جوانان ما باید دقت کنند، ادبیات 
متفاوت بزرگترهای خود را درک کنند، توجهات 
نســل قدیم در جاهایی به درد بخور اســت و هر 
سنت شــکنی، زیبا نیست. تقابل دو نسل ممکن 
است بســیاری مواهب را از جامعه بگیرد. تازمانی 
که نسل اینترنتی و کاغذی باهم هستند چاره ای 
جز تعامل نیست و هر دو باید همدیگر را بفهمیم 
و درک کنیم. حجت الاســلام و المسلمین محمد 
صدوقی در پایان اظهار داشت: در این دنیای اینترنتی باید بکوشیم سواد 
رسانه ای را بالاتر ببریم و سعی نکنیم فقط حرفهایی که دوست داریم، 
بشــنویم، باید سخن مخالفین را هم شنید، اگر شنیده های ما صرفا در 
راستای تفکرات مورد قبول ما باشد، یک نسل تک بعدی خواهیم بود و 
جامعه از آدم هایی تک بعدی گوناگون شکل گرفته که از هم بی اطلاع 
هستند. رویارویی اینها برای جامعه خوشایند نیست. خطیب نماز عید 
ســعید فطر در مســجد روضه محمدیه یزد در خطبه اول این نماز به 
تشریح نکات اخلاقی ماه رمضان پرداخت و برضرورت بهره گیری از این 

ماه تاکید کرد.

سیاسی

< محمــود پــاک نیت با ایفــای نقش 
»حسام بیگ«، بازیگر مقابل مرحوم خسرو 
شــکیبایی )»مراد بیگ«(، به نوعی خود را 
یکه تاز بازی در چنین نقش هایی معرفی 
کرد یکه تازی که؛ بــه دلیل خوش لهجه 
بــودن، لهجه ای که بــه مناطق خاصی از 
کشــور تعلق دارد و تســلط بر بازی در 
چنین نقش هایی، عملًا به یکی از معدود 
هنرپیشــه هایی تبدیل شد که می تواند 
»خــان« را در دورانی کــه دیگر اثری از 
»خان ها« نیست به گونه ای - اصطلاحاً - 
دربیاورد که برای همه ی نســل ها، حتی 

دهه ی نودی ها قابل درک باشد

توقیف خودروهای دولتی
که سرنشینان آن شئونات اسلامی را

رعایت نمی کنند

ادامه از صفحه اول:
حجاب و عفاف پدیدة مذهبی  - ارزشــی مهمی 
در تعالیم اسلامی می باشد و توجه به زمینه های 
فرهنگی - اجتماعی به عنوان بســتر آن بسیار 
شایســته و لازم می نماید و اشاعه و تعمیق آن 
نیازمند آموزش های بنیادین و مداوم در خانواده، 

مدرسه، دانشگاه و اجتماع است.
بدیهی است که در کنار شرایط مساعد اجتماعی 
برای ارزش تلقی کردن و الگوپذیری این فرهنگ، 
نیازمند درونی و نهادینه شدن آن در وجود افراد 
می باشد. بدون شک رسیدن به این هدف نیازمند 
مشارکت و توجه جدی همة نهادها و دستگاه ها 

به صورت مستمر و هدفمند می باشد.

< سیاست ها و راهکارها
۱- در اولویت قراردادن موضوع حجاب و عفاف در 
برنامه های دستگاه های اجرایی کشور برای مقابله 

با روند فزاینده بدحجابی.
۲- ابــلاغ روش های اجرایــی و تعیین ضوابط و 
هنجارهای روشــن در مورد نوع لباس و پوشش 

افراد در بخش های رسمی و اداری کشور.
۳- نظارت بر رعایــت حریم حجاب و عفاف در 
ســازمان های دولتی و عمومی و نظارت و تاکید 
بر ضرورت رعایت ســادگی و پوشش و فرم های 
اسلامی و حضور ساده و بی آرایش در محیط کار 

به دلیل تاثیر منفی بر مراجعین.
۴- تعریف استانداردهای فرهنگی مناسب جهت 
ترویج فرهنگ عفاف منطبق با فرهنگ دینی و 
ملــی و فراهم کردن زمینه های لازم برای ترویج 
الگوهای مناسب پوشش اسلامی توسط نهادهای 

الگوده.
۵- ایجاد مراکز و مؤسســات متعــدد با هدف 
الگوسازی، ارائه مدل های مناسب و متنوع و ایجاد 

رقابت سالم در این زمینه بین افراد.
۶- وضع قوانیــن و مقــررات لازم برای اصلاح 

وضعیت پوشش در جامعه.
۷- گسترش و تقویت مراجع قانونی برای ترویج 

پوشش اسلامی در جامعه.
۸- اصالت بخشــی به فرهنگ عفــاف از طریق 

محصولات متنوع فرهنگی، هنری متناسب.
۹- رعایت حجاب و حفظ شــئونات اسلامی از 
سوی مدیران، مسئولین حکومتی و خانواده های 
آنان و تدوین شــاخص هایی در این زمینه برای 

گزینش مدیران.
۱۰- رفع اشکالات قانونی در نحوه تولید، توزیع و 

عرضه پوشاک داخلی و خارجی.
۱۱- پیگیری نحوه اجرای طرح گسترش فرهنگ 
عفاف به صورت مســتمر در جلســات شورای 
فرهنگ عمومی استان ها و ارائه گزارش های منظم 

به وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی )رئیس کمیته(.
۱۲- ارزیابــی دقیــق از اجرای طرح ها توســط 
دســتگاه های فرهنگی، انتظامی و قضائی برای 
مقابله با مظاهر بدحجابــی و یافتن راهکارهای 
 مناســب توســط کمیتــه توســعه و ترویــج 

فرهنگ عفاف.
۱۳- نظارت و ارزیابی عملکرد رسانه ها - خصوصاً 
صدا و سیما - در ارتباط با الگوهای تبلیغی آن ها 

و تاثیر آن در جامعه.
۱۴- احیاء سنّت حسنه »امر به معروف و نهی از 

منکر« در مورد حجاب و عفاف.
۱۵- فراهم کــردن زمینه های لازم جهت تهیه 
کتب، نشــریات و تولیدات علمی - فرهنگی به 
منظــور ترویج فرهنگ عفاف و پاســخگویی به 

شبهات موجود در مورد آن.
۱۶- انجام سیاست های تشویقی درباره مدیران و 
کارگزارانی که در محیط کار خود اصول عفاف و 

پوشش اسلامی را رعایت می کنند.

< وظایف تخصصی دستگاههای قانونگذار و اجرایی
        نیروی انتظامی

۱- اعلام حدود و ضوابط قانونی عفاف و ملاک های 
 بدحجابــی در جامعــه بــه منظور تشــخیص 

مصادیق آن.
۲- اهتمام بیشتر به برخورد قانونی و محترمانه.

۳- همکاری با سازمان های ذیربط در فضاسازی 
تبلیغی و فرهنگی در کلیه مسیرهای منتهی به 
کوهســتان ها و تفرج گاه های کوهستانی و سایر 

اماکن عمومی و تفریحی.
۴- الزام اتحادیه ها، سندیکاها و صنوف در مقابله 

با بدحجابی.
۵- تذکر به افراد بدحجاب و برخورد با آن ها طبق 

ضوابط قانونی در اماکن عمومی شهر.
۶- پیشــنهاد لایحه قانونی به مراجع قانونگذار 
در خصوص رعایت پوشــش مناسب در هنگام 

رانندگی.
۷- برخورد قانونی با افراد خیابانی، افراد بدحجاب 

و باندهای اصلی فساد، فحشا و...
۸- نظارت و کنترل قانونی و اصولی بر وضعیت 
اماکن تفریحی و عمومی نظیر پارک ها، سالن های 
سینما، ســالن ها و اماکن ورزشی، کوهستان ها، 
ســواحل دریایی، جزایر، مناطــق آزاد تجاری، 
فرودگاه هــا، پایانه ها و... )با مشــارکت نهادها و 

دستگاه های ذیربط(.
۹- اهتمام بیشــتر به آگاه ســازی جامعه از آثار 
مثبت اجتماعی و اخلاقی حجاب و عفاف و نتایج 
منفی عدم رعایت آن از طریق خلق آثار فرهنگی، 
هنری و تبلیغی )با مشارکت دستگاه های ذیربط(.
۱۰- ممانعت از تولید، توزیع و نمایش محصولات 
سمعی و بصری غیرمجاز و نمایش لباس هایی که 

موجب بی عفتی و بدحجابی می شوند.
۱۱- کنترل و نظــارت جدی بر رعایت حدود و 
ضوابط قانونی عفاف در مجتمع های مســکونی، 
برج ها و شهرک ها از طریق مدیریت بر این گونه 

اماکن.
۱۲- توجــه و نظارت بر مراکــز خطرناک، ویژه 
و آلوده و اولویــت دادن به این برنامه ها و مراکز 
حساس و سلب ابتکار عمل از آنان در نفی امنیت 

اجتماعی زنان.
۱۳- اولویــت در بکارگیــری زنــان مجرب در 
دســتگیری زنان متخلف و تحویل دادن آنان به 
مراکز امنیتی و جلوگیری از بازتاب منفی آن در 

بین مردم.
۱۴- الزام برگزارکنندگان جشــن ها و مراســم 
عروسی به رعایت شئونات اسلامی و کنترل افراد 
شــرکت کننده در آن و برخــورد جدی با مراکز 

غیرقانونی و فاقد مجوز.
۱۵- الزام آرایشگاه ها به رعایت ضوابط شرعی و 
قانونی عفاف و کنترل نحوه ورود و خروج عروس 

و همراهان وی.
۱۶- نظارت مســتمر بر اماکن تجاری عمومی 
شــامل: فرودگاه هــا و مجتمع های مســکونی، 
نمایشگاه ها و... بر نحوه پوشش و بازرسی از این 
اماکن در رفع بدحجابی )با همکاری دستگاه های 

ذیربط(.
۱۷- آموزش، ســاماندهی و بکارگیری نیروهای 
آگاه زنــان جهــت نظارت بر رعایــت حجاب و 
پوشــش در اجتماع، با رعایــت حریم و حرمت 

شخصی افراد.
۱۸- کســب اعلام نظر از وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی و نیروی انتظامی درخصوص برگزاری 
 هرگونه کنســرت و یــا جنگ شــادی قبل از 

صدور مجوز.
۱۹- توقیف خودروهای دولتی ای که سرنشینان 

آن شئونات اسلامی را رعایت نمی کنند.
۲۰- اعــلام نظــر درخصوص فعالیــت یا عدم 
 فعالیــت بخش هایی که می توانند موجب ترویج 

فساد شوند.
۲۱- جلوگیــری از فعالیــت واحدهای صنفی 
متخلفّ که باعث مخدوش کردن عفت عمومی 

می شوند.
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آگهی نوبتی سه ماهه چهارم سال 1401 ثبت اسناد واملاک شهرستان اشکذر
به موجب به ماده ۵۹ آئین نامه اصلاحی ثبت اسناد و املاک و ماده ۱۲و۲۵ اصلاحی قانون 
مزبور و همچنین مواد ۵۳ و ۶۴ آئین نامه قانون ثبت کســانیکه در سه ماهه چهارم سال 
۱۴۰۱ نسبت به املاک مجهول المالک بخش های ۹و۱۰ و۱۱و۱۷و۱۸ یزد درخواست ثبت 
نموده اند و همچنین املاکی که در اثر اشتباه یا رای هیئت نظارت بایستی آگهی آنها تجدید 

شود به شرح ذیل آگهی می گردد
املاک بخش ۹ یزد

۴/۷۰۹۹- محســن دهقانی اشکذری ششدانگ زمین محصور واقع در اشکذر به مساحت 
۳۴۷.۰۵ مترمربع

۵/۷۰۹۹- محســن دهقانی اشکذری ششدانگ زمین محصور واقع در اشکذر به مساحت 
۳۲۰.۶۰ مترمربع

۶/۷۰۹۹- محســن دهقانی اشکذری ششدانگ زمین محصور واقع در اشکذر به مساحت 
۲۳۲.۹۰ مترمربع

۷۲۶۸- علیرضا دهقانی اشــکذری ششــدانگ خانه واقع در اشکذر به مساحت ۲۶۹.۹۳ 
مترمربع

۱/۷۲۶۸- جواد دهقانی اشــکذری ششــدانگ خانه واقع در اشکذر به مساحت ۸۲۰.۱۱ 
مترمربع

۱/۷۲۸۳- محمد حســین دهقانی اشکذری ششــدانگ زمین محصور واقع در اشکذر به 
مساحت ۳۳۰.۹۰ مترمربع

۸/۷۲۹۱- محمد رضا پورشــفیعی ششــدانگ زمین مزروعی واقع در اشکذر به مساحت 
۶۴۶.۹۰ مترمربع

۷۶۷۳- بی بی معصومه حبیبی اشکذری سه دانگ مشاع از ششدانگ اعیانی خانه واقع در 
اشکذر به مساحت ۱۸۹.۶۰ مترمربع

۱/۷۷۷۰- مهــدی دهقانی اشــکذری ششــدانگ مغازه واقع در اشــکذر به مســاحت 

۱۶۱.۷۰مترمربع
۲/۷۷۷۰- مهــدی دهقانی اشــکذری ششــدانگ مغازه واقع در اشــکذر به مســاحت 

۱۳۲.۸۵مترمربع
۸۴۹۶-فاطمه کلانتریان ششــدانگ دایر مزروعی واقع در اشــکذر به مساحت ۶۸۹.۷۰ 

مترمربع
۱/۸۷۱۸- علی اکبر رامتین ششدانگ باغ واقع در اشکذر به مساحت ۷۳۰.۹۵ مترمربع

۹۱۳۵- نصرت کاظمی پور اشکذری ششدانگ خانه واقع در اشکذر به مساحت ۱۸۴.۶۵
۱۰/۹۲۷۸- محمد جلال دهقانی اشــکذری ششــدانگ زمین محصور واقع در اشکذر به 

مساحت ۲۶۵.۵۰ مترمربع
۱۱/۹۲۷۸- مهدی میردهقان اشکذری ششدانگ زمین محصور واقع در اشکذر به مساحت 

۲۵۳ مترمربع
۴/۹۴۷۰- نجمه طباطبائی اشکذری ششدانگ زمین محصور واقع در اشکذر به مساحت 

۹۰.۷۲ مترمربع
۱/۹۴۹۹- غلامرضا شیربرفی اشکذری ششدانگ دایر ساختمان واقع در اشکذر به مساحت 

۱۹۱.۲۷ متر مربع
۱/۱۰۰۶۵- ســید محمد علی رضویان ششــدانگ خانه باغ واقع در مجومرد به مساحت 

۸۵۸.۷۳ متر مربع
۱/۱۰۱۲۳- محمد علی دهقانی اشــکذری ششــدانگ دایر مزروعی واقع در فیروزآباد به 

مساحت ۲۷۶.۵۳ متر مربع
۱۰۴۸۵- بمانعلی روستایی فیروزآباد ششدانگ خانه واقع در اشکذر به مساحت ۱۸۱.۲۲ 

متر مربع
۲/۱۰۵۲۷- صفا فتوحی ششدانگ باغ واقع در فیروزآباد به مساحت ۳۱۴.۳۸ مترمربع

۱۰۵۳۱- صفا نوری زاده فیروزآبادی ششدانگ خانه و باغچه واقع در فیروزآباد به مساحت 
۱۲۴۲ مترمربع

۱۲۵۶۰- طاهره ســادات هاشــمی خواه ششــدانگ خانه واقع در مجومرد به مساحت 
۲۴۶.۱۵متر مربع

۴۴۳/۱۲۷۷۴- لیلا بیگمی شرف آبادی ششدانگ زمین محصور واقع در مجومرد به مساحت 
۱۸۰متر مربع

۱۳۳۹/۱۲۷۷۴-عباس کشــاورز ششــدانگ خانه واقع در مجومرد به مساحت ۲۱۵.۹۹ 
مترمربع

۱۳۴۰/۱۲۷۷۴- غزال شیخ سلیمانی ششدانگ خانه واقع در مجومرد به مساحت ۱۶۹.۲۰ 
مترمربع

۱۳۴۱/۱۲۷۷۴- مجتبی رفیعی مجومرد ششــدانگ خانه واقع در مجومرد به مســاحت 
۱۹۹.۴۵ مترمربع

۱۳۴۲/۱۲۷۷۴- محمدرضا رفیعی مجومرد و معصومه رفیعی بالمناصفه ششدانگ خانه واقع 
در مجومرد به مساحت ۳۰۰.۶۵ مترمربع

۶/۱۴۷۱۸- مرجان فلاح تفتی ششــدانگ زمین محصور واقع در اشــکذر به مســاحت 
۱۲۲.۸۵متر مربع

۱۴۸۳۶- محمد میرزا کریمی اشــکذری ششــدانگ کارگاه واقع در اشــکذر به مساحت 
۹۴۹.۹۵متر مربع

۱۵۹۴۱- غلامرضا شــیربرفی اشکذری ششدانگ ســاختمان واقع در اشکذر به مساحت 
۱۳۳.۵۹ متر مربع

۱۷۱۷۳- ململ دهقانی اشــکذری ششــدانگ خانه واقع در اشکذر به مساحت ۳۴۳.۸۰ 
مترمربع

۱/۱۷۱۷۳- فاطمه دهقانی اشکذری ششدانگ زمین محصور واقع در اشکذر به مساحت 
۴۳۱.۷۰ مترمربع

بخش 10
۱/۱۴۲۲- محمــود محمد پور یزدی ششــدانگ خانه واقع در حســن آباد به مســاحت 

۲۰۱.۷۰مترمربع
بخش11

۱/۲۶۰۲۳- حمید رضا اســلامی مهدی آبادی ششدانگ خانه واقع در جلال آباد دزک به 
مساحت ۴۱۶.۱۵ مترمربع

۲۷۹۳۱- محمد حســین فلاح یخدانی ششــدانگ باغ واقع در جمال آباد به مســاحت 
۱۳۸۶.۹۰مترمربع

۲۸۲۰۵- عباس مزیدی شرف آبادی ششدانگ زمین مشجر واقع در خسروآباد به مساحت 
۷۷۱.۱۰ مترمربع

۲۸۲۰۸- قدمعلــی مظفری ششــدانگ زمین مشــجر واقع در شمســی به مســاحت 
۱۰۴۵.۸۲مترمربع

۲۸۲۱۱- ســید حسین ذبحی ششدانگ زمین مشــتمل بر گلخانه و ساختمان واقع در 
حسین آباد پوراکبری به مساحت ۴۷۴۹.۶۰مترمربع

۲۸۲۱۲- دهیاری جمال آباد ششــدانگ زمین محصور واقع در جمال آباد به مســاحت 
۱۲۶۹.۱۰ مترمربع

بخش 17
۳۵۱۱-محمد امینی خضرآباد ششدانگ زمین واقع در خضرآباد به مساحت ۷۲.۵۰ مترمربع

۳۶۷۳- محمــد امینــی خضرآبــاد ششــدانگ زمین واقــع در خضرآباد به مســاحت 
۲۲۶.۸۰مترمربع

۳۷۲۰- صدیقــه نــوری خضرآبــاد ششــدانگ زمین واقــع در خضرآباد به مســاحت 
۳۴۶.۵۰مترمربع

۳۷۹۳- صدیقــه نــوری خضرآبــاد ششــدانگ زمین واقــع در خضرآباد به مســاحت 
۷۸۲.۹۰مترمربع

۳۸۰۸- محمــد امینــی خضرآبــاد ششــدانگ زمین واقــع در خضرآباد به مســاحت 
۳۲۶.۴۰مترمربع

۳۸۴۶- صدیقــه نــوری خضرآبــاد ششــدانگ زمین واقــع در خضرآباد به مســاحت 
۵۱۷.۶۰مترمربع

 ۳۸۷۵- محمــد امینــی خضرآباد ششــدانگ زمین واقــع در خضرآباد به مســاحت 
۵۹۸.۱۲مترمربع

۳۹۹۰- محمد امینی خضرآباد دو دانگ مشــاع از ششــدانگ زمین واقع در خضرآباد به 
مساحت ۱۵۶۶ مترمربع

۸۵۱۲- مریم صفاری ششدانگ خانه واقع در مزرعه میان به مساحت ۲۱۷.۵۹ مترمربع
۸۶۱۴-عباس بابایی زارچ ششــدانگ زمین محصور مشــتمل بر ساختمان به مساحت 

۲۸۱.۰۸مترمربع
۸۶۲۰-محمد حســین چتر ابگون ششــدانگ خانــه واقع در مزرعه میان به مســاحت 

۲۴۰.۸۰مترمربع
لذا به موجب ماده ۱۶ قانون ثبت چناچه اشــخاص نسبت به شماره های مذکور واخواهی 
داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی نوبتی به مدت نود )۹۰( روز اعتراض خود راکتبًا 
به این اداره ثبت اشکذر تحویل و رسید اخذ نمایند و نیز معترض باید به استناد مادة ۸۶ 
اصلاحی آیین نامة قانون ثبت از تاریخ تسلیم اعتراض به ثبت ظرف مدت ۳۰روز دادخواست 
واخواهی خود را به دادگاه تقدیم و گواهی طرح دعوی از دادگاه اخذ و تسلیم ادارة ثبت اسناد 
و املاک نمایند و به موجب ماده ۱۷ قانون ثبت چنانچه بین تقاضا کننده و دیگری دعوی 
اقامه شد یا در جریان باشد مدعی باید از تاریخ انتشار اولین نوبت آگهی لغایت ۹۰ روز گواهی 
طرح دعوی از مراجع قضائی اخذ و به این اداره تسلیم نماید والا حق او ساقط خواهد شد و 
اقدامات قانونی بنا به درخواست ذینفع به عمل خواهد آمد در غیر اینصورت ادارة ثبت طبق 
مقررات نسبت به ادامة عملیات ثبتی اقدام خواهدنمود و نیز برابر مادة مرقوم آگهی نوبتی 

اصلاحی فقط یک نوبت منتشر و مهلت اعتراض از تاریخ انتشار به مدت سی روز می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول 1402/02/01

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/02/۳1

آگهی موضوع ماده 3 قانون
 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی

 و ساختمان های فاقد سندرسمی 
برابر رای شــماره ۱۴۰۱۶۰۳۲۱۰۰۶۰۰۳۵۹۱ هیئت اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ســاختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای احمد زارع فرزند آقاعلی به شماره شناسنامه ۵۴۴۹۲ صادره از یزد در یک باب خانه و باغچه به 
مساحت ۳۳۸ مترمربع به طور مفروز قسمتی از پلاک ۱۵ فرعی از ۱۴۹ اصلی بخش ۱۵ یزد واقع در شهرک 
مدیرعلی آباد خریداری عادی مع الواسطه از مالک رسمی آقای محمدرضا شایقی ساغند محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند، می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود 
را به مراجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: یکشنبه ۱۴۰۲/۰۱/۲۰
تاریخ انتشار نوبت دوم: دوشنبه ۱۴۰۲/۰۲/۰۴

علی اصغر کریمی م.الف 11
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت 

محمد صدوقی:
باید از لجبازی بین نسلی جلوگیری کنیم

جوانان ما معصومیت و معنویت خود را حفظ کرده اند



جوان ایرانی با کوچک ترین 
دست های دنیا رکورد زد

ایــن رکورد به عنوان فاصله از نوک انگشــت 
میانی تا زیر کف دست یعنی جایی که مچ آغاز 
می شــود مورد نظارت قرار گرفته است. اندازه 
دســت چپ افشین۶.۷ ســانتی متر و دست 
راست او ۶.۴ سانتی متر است. به گزارش فرارو 
دست های او تقریبا ســه برابر کوتاه تر از یک 
مرد بالغ هستند. افشــین و خانواده اش پس 
از دریافت این رکورد به شــوخی گفتند شاید 
دســت های او کوچک ترین دستان دنیا باشد، 
امــا اگر بینی اش اندازه گیری می شــد چنین 
رکودرشــکنی ای دور از ذهن بود! افشــین با 
قد ۶۵.۲۴ سانتی متری چهارمین مرد کوتاه 
قد است که توسط رکوردهای جهانی گینس 
تایید شــده است. او به گینس می گوید: »من 
می دانــم بلندترین مرد جهان کیســت. من 
ممکن اســت در کف دســتان او جا شــوم«. 
خب، حق با افشــین است. »سلطان کوسن« 
بلندقدتریــن مرد جهان نیــز در زمینه اندازه 
دســت رکوردشکن بوده اســت. او بزرگترین 
دســتان یک مرد زنده در جهان را داراست و 
طول هر یک از دســتان اش به ۲۸.۵ ســانتی 
متر و عرض آن به ۳۰.۴۸ سانتی متر می رسد. 
این یعنی آن که افشــین درســت می گوید و 
او واقعا می تواند در دســتان سلطان جا شود. 
افشین در روســتایی دورافتاده در شهرستان 
بوکان در استان آذربایجان غربی ایران متولد 
شــده و می تواند به زبان های کردی و فارسی 
صحبت کند. افشین از زمانی که رکوردشکنی 
کرده توانسته با سفر به چندین کشور جهان 
از زندگی بیش تر لذت ببرد. او از دفتر گینس 
در دبی بازدید کرد تا رکوردشــکنی اش مورد 

تایید قرار گیرد.

آفتاب یزد - گروه شــبکه: یکی از وعده های دولت سیزدهم 
ایجاد یک میلیون شــغل در ســال بود. وعده ای که آمار و ارقام 
)ســال گذشــته مرکز آمار اعلام کرده بود که نــرخ بیکاری با 
افزایش ۱.۵ درصدی در زمســتان نسبت به فصل پاییز، به ۹.۷ 
درصد رســیده و در عین حال در مقایسه با زمستان ۱۴۰۰ هم 
افزایش ۰/۳ درصدی داشــته اســت( می گوید تــا به الان رنگ 
واقعیت به خود نگرفته اســت اما مســئولان دولتی مدعی اند و 
بارها اعــلام کرده اند که وعده ایجاد یک میلیون شــغل محقق 
شــده است. اخیرا وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفته است:» 
در ســال گذشته وعده ایجاد یک میلیون فرصت شغلی را دادیم 
که توانستیم آن را محقق کنیم و در سال جاری نیز هدف گذاری 
ما بیشــتر از این عدد است.« صولت مرتضوی اظهار داشت: »ما 
در بحث رشــد تولید و مهار تــورم برنامه ریزی هایمان را انجام 
داده ایم و خدمت دســتگاه های مختلف عرض کردیم که معدل 

تولیدمان حداقل باید۱۵ درصــد افزایش پیدا کند. به مجموعه 
کارخانجات و موسساتی که تحت پوشش صندوق های ما هستند 
هم این موضوع را اعلام کرده ایم که حداقل باید۱۵ درصد معدل 

تولیدتان افزایش پیدا کند.«

< واکنش کاربران
اما در این میان واکنش کاربران هم جالب توجه است. واکنش هایی 

که گواه آن است که چنین وعده ای محقق نشده است.
یکی از کاربران در این باره نوشته است:»فکر کنم دست فروش های 
مترو و زباله گرد ها و گداهای ســر چهار راه ها را در سراســر کشور 

حساب کرده اند که شده یک میلیون شغل«.
دیگری نوشــت:»دولت اگر یک میلیون شغل درست کرده به خدا 
من پنجاه میلیون شغل ایجاد میکنم. این دولت حتی چند میلیون 

شغل را هم از بین برد«.

یکی دیگر از کاربران اینطور می نویسد:»خواهشا اون قناد یا کبابی یا 
رستوران که شاگرد و وردست و فروشنده و غیره میخواد استخدام 
کنه آگهی میذاره یا پزشکی که برای خودش منشی انتخاب میکنه 
که در مواردی با بیمه و بدون بیمه هســت )و زیادتر از فرصت های 

شغلی دولته( فرصت شغلی از جانب دولت حساب نکنید«.
کاربر دیگری گفته اســت:» فکر کنم هرکســی و دیدن داره کار 

می کنه جز شاغلین حساب کردند«.

آفتاب یزد - گروه شــبکه: عیسی زارع پور 
وزیر ارتباطات بعــد از نمازعید فطر تهران 
در جمع شــماری از مردم و گفتگو با آن ها 
دربــاره رفع فیلتر گفت که تصمیم گیری در 
این باره در حوزه او نیســت؛ این موضوع به 
شرایط مختلف بســتگی دارد... ما به دنبال 
توانمندســازی شــرکت های داخلی حوزه 
فضای مجازی هســتیم. وی در پاسخ به این 
سوال که اگر تصمیم گیری درباره رفع فیلتر 
تلگرام، واتس اپ و اینستاگرام به او سپرده 
شود آیا امروز موافق رفع فیلتر است گفت: 
در شــرایط فعلی، نه موافق نیستم. در این 
با  انتقاد کردند  گفتگو، تعدادی از جوانــان 
این  به  آن ها  دسترســی  اینستاگرام  فیلتر 
شبکه اجتماعی قطع شده و نمی توانند »جهاد 
تبیین« را دنبال کنند. به همین دلیل فضا در 
اینستاگرام به ســود طرف مقابل شده و به 
قول آن ها »در اینستاگرام تحول شده«. فرد 
دیگری هم انتقــاد کرد چرا وزارت ارتباطات 
همه فیلترشــکن ها را نمی بندد او جواب داد 
اگر این کار شــود در اینترنت کشور اختلال 

ایجاد می شود.
از سوی دیگر عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات درباره علت کیفیت نامطلوب 
آنتن دهی شــبکه تلفن همراه در برخی از 
شهرها و روستاها، اظهار داشت: اگر اختلال، 
مشــکل آنتن دهی یا هر مشــکل دیگری 
در شــبکه ارتباطی وجود داشت، هموطنان 
می توانند با شماره کشوری 1۹5 تماس بگیرند و 
گزارش دهند تا همکاران من رسیدگی و نتیجه 
را منعکس کنند. وی ادامه داد: تلاش این است 
که مشکلات در زمینه آنتن دهی برطرف شود. 
مــا در وزارت ارتباطات به دنبال فراهم کردن 
زیرساخت های پرسرعت و با کیفیت برای مردم 
هستیم؛ فرقی هم نمی کند که در شهر یا روستا 
باشد، همان فناوری نسل چهارم که در شهر در 
حال راه اندازی است، در روستا هم راه اندازی 

می کنیم. وی آماری درباره دسترسی روستاها 
به اینترنت ارائه داد و گفت: در ســال گذشته 
قریب به 2 هزار روستا و از ابتدای دولت تاکنون 
بیش از ۳400 روستا با فناوری نسل چهارم به 
اینترنت دسترسی پیدا کردند که هر روز این 
آمار افزایش می یابد. تمام روســتاهای باقی 
مانده که بالای 20 خانوار هســتند نیز امسال 
به شبکه دسترسی پیدا می کنند. زارع پور در 
پاسخ به این پرسش که چرا در برخی از موارد 
طرح مشکلات مردمی از طریق سامانه 1۹5 نیز 
راهگشــا نبوده است؟ گفت: گاهی مشکلات 
نیاز به پیگیری خودِ اشخاص دارد. به عنوان 
مثال فردی به من پیام داده بود که »در سال 
گذشــته دکل مخابراتی یا BTS در محل ما 
جمع شــده و پس از تماس با سامانه 1۹5، ما 
را به چند ماه بعد حواله دادند و گفتند مشکل 
را برطرف می کننــد، اما هنوز اقدامی صورت 
نگرفته است.« بنده شخصاً این مورد را بررسی 
کردم و متوجه شدم که اهالی محل به اپراتورها 
اجازه نصب BTS و تجهیزات را نمی دهند لذا 
اینگونه از موارد نیازمند پیگیری از سوی خودِ 
افراد اســت به گونه ای که یکی از مالکین را 

راضی کنند تا اجازه نصب تجهیزات داده شود. 
وی گفت: برخی موارد که ایجاد اختلال در آنتن 
دهی کــرده، از اراده وزارت ارتباطات خارج 
است و نیازمند فرهنگ سازی و اطلاع رسانی 
است، چون برخی از مردم تصورشان این است 
که آنتن های BTS مضر هســتند، در حالی 
که همکاران من در ســازمان تنظیم مقررات، 
انرژی  از محیط زیست و  ســازمان حفاظت 
اتمی، بارها اندازه گیری کردند و اعلام شــد 
که میزان تشعشعات BTSها در کشور ما به 
استانداردی که در دنیاست،  از میزان  مراتب 
پایین تر است؛ لذا باید از این طریق خیال مردم 
را راحت کنیم که هیچ ضرری برای ســلامتی 
نــدارد. وی بیان کرد: چنــدی پیش به یک 
استانی سفر کرده بودم، یک گروه می گفتند 
که محل ما آنتن نمی دهد و گروهی می گفتند 
تجهیزات را جمع کنید، ما نگران ســلامتی 
خودمان هستیم. زارع پور در پایان تأکید کرد 
که رسانه ها درباره اینکه آنتن های BTS مضر 
نیســتند، به مردم اطلاع رسانی کنند که در 
 این صورت بســیاری از مشکلات آنتن دهی 

برطرف خواهد شد.

< واکنش کاربران
تلخ است اینکه وزیر ارتباطات باشی اما مخالف 
ابتدایی ترین ابزار ارتباطات باشــی. یا بدتر از 
آن، آنچه را که در حیطه کاری اش اســت را با 
بیان جملاتی مانند به حوزه ما ارتباطی ندارد 
یا از اراده وزارت ارتباطات خارج اســت از سر 
خود باز کند. اگر این گونه اســت پس به قول 
جلیل رحیمی جهان آبادی عضو کمیســیون 
امنیت ملی مجلس؛ عیسی زارع پور دقیقا وزیر 
چیســت؟ اینکه دقیقا چرا ایشان موافق رفع 
فیلتر شبکه های اجتماعی نیستند، جای سوال 
دارد اما این اظهاراتش با واکنش هایی از سوی 

کاربران شبکه های اجتماعی روبرو شده است.
یکی از کاربران در این باره نوشته است: »مگه 
میرسلیم موافق واردات خودرو هست که این 

موافق رقابتی بودن نرم افزارها باشه«.
دیگری نوشــت: »درد اینجاســت که همه 
مسئولین و نمایندگانی که مخالف شبکه های 
اجتماعی هســتند و موافق صیانت، اینجا تو 

توئیتر توییت می زنند! با فیلترشکن«.
یکی دیگر از کاربران اینطور می نویسد: »چند 
روزه اینترنت بین الملل بالا نمیاد چه برسه به 

رفع فیلتر تلگرام و واتساپ«.
کاربران دیگر نوشته اند: »نگران کننده است 
وزیر ارتباطی که با وســایل ارتباطی موافق 
نیست«، »اگه اختیار رفع فیلتر پیام رسان ها 
بر عهده ی شما بود آیا موافقش بودید؟ عیسی 
زارع پور: نه موافق نیستم! به همین راحتی«، 
»کسی نمیخواد عیسی زارع پور رو متوقف کنه 
ایشون وزیر ارتباطات هستند از وقتی اومدن 
همراه اول دچار اختلال شدید شده خط ها دیر 
جواب میدن یا اصلا گرفته نمیشن آنتن دهی 
افتضاح و البته پهنای باند ضعیف و فیلترینگ 
شدید«، »فقط واسه من ســواله چرا اینو به 
جای وزیر »فیلترینگ« وزیر »ارتباطات« صدا 
میکنن!؟ کسی که از ابتدایی ترین ابزار ارتباطات 

دنیای مدرن »عمدا« استفاده نمیکنه«.

دولت رئیسی رسما اعلام کرد موافق فیلترینگ است
وزیر ارتباطات دولت از یکسو اعلام کرد موافق تداوم فیلتر واتس اپ و تلگرام است 

و از سوی دیگر تاکید نمود رفع برخی اختلالات آنتن دهی از اراده این وزارتخانه خارج است!

چراغ سبز به تاکسی ها 
برای افزایش ۶۰ درصدی کرایه ها!

آفتاب یزد- گروه شبکه: مسئولان شرایط 
عجیبی را بر مردم حاکــم کرده اند. به جای 
آنکــه تمام تلاش شــان را بــه کار ببندند تا 
شرایط اقتصادی مردم بهتر شود و بار گرانی را 
از دوششان بردارند، روز به روز با تصمیماتشان 
زندگــی را برای مردم ســخت تر می کنند. به 
تازگی امیــر بیات ترک معــاون برنامه ریزی 
سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهر 
تهران گفته است: فرمانداری تهران نسبت به 
مصوبه افزایش نرخ کرایه حمل و نقل عمومی 
تغییراتی را در قالب نامه ای به شــورای شهر 
تهران ارائه کرده اســت. متعاقبا شورای شهر 
این تغییــرات را قبول کــرده و در نهایت بر 
میانگین ۴۵ درصدی افزایش کرایه تاکسی ها 
در ســال ۱۴۰۲ تاثیری نداشــته است. وی 
افزود: در واقع تغییراتی که فرمانداری تهران 
در خصوص مصوبه افزایش نرخ کرایه حمل و 
نقــل عمومی انجام داده در بخش تبصره های 
این مصوبه بوده است. بر مبنای این مصوبه و 
در بخش تبصره ها شهرداری مجاز بود تا سقف 
۷۵ درصد نرخ تاکســی ها را در ســال جاری 
افزایش دهــد. معاون برنامه ریزی ســازمان 
تاکسیرانی شهر تهران ادامه داد: فرمانداری با 
کاهش میزان ســقف افزایش کرایه تاکسی ها 
این عــدد را به ۶۰ درصد رســانده اســت. 
بیات تــرک تصریح کــرد: تبصره های مصوبه 
افزایش نرخ کرایه حمل و نقل عمومی مربوط 
بــه موضوعاتی مانند شــلوغی خطوط، زمان 
پیک سفر، شرایط آب و هوایی و... بود. شورای 
شهر اجازه افزایش نرخ کرایه خطوط تاکسی 
را تا ســقف ۷۵ درصد به شهرداری و سازمان 
تاکسیرانی شهر تهران داده بود. فرمانداری این 
میزان را به ۶۰ درصد سقف افزایش نرخ کرایه 
کاهش داد. وی با تاکید بر اینکه شورای شهر 
تذکر فرمانداری تهران را قبول کرده اســت، 
یادآور شــد: همانطور که قول داده بودیم نرخ 
جدید کرایه تاکسی های شهر تهران از ابتدای 
اردیبهشت ماه اجرا می شود. اکنون نیز سازمان 
تاکسیرانی در حال آماده کردن برچسب نرخ 
جدید کرایه هاست. معاون برنامه ریزی سازمان 
تاکسیرانی شهر تهران تاکید کرد: امیدواریم 
تا در هفته آینده برچسب های جدید بر روی 
تمام تاکســی های شــهر تهران نصب شــود 
تا مســافران نیز از بابت میــزان کرایه ای که 
باید پرداخت کنند، نگرانی نداشــته باشــند. 
بیات تــرک در پاســخ به این ســوال که آیا 
امکان اعمال دو نرخ بر حسب تعداد مسافران 
تاکســی ها مانند ایام اوج بیماری کرونا وجود 
دارد یــا خیر، توضیح داد: بــا توجه به اینکه 
اکنون محدودیت هــای مربوط به دوره کرونا 
هیچ کدام اجرایی نمی شــود، در حال مذاکره 
با وزارت بهداشــت و ســتاد مبارزه با کرونا 
هستیم تا تکلیف این مساله را مشخص کنیم. 
وی افــزود: به رغم این شــرایط اما همچنان 
وزارت بهداشــت اعتقاد دارد که بحران کرونا 
تمام نشــده و باید برخی موضوعات همچنان 
رعایت شــود. معــاون برنامه ریزی ســازمان 
تاکســیرانی شــهر تهران ادامه داد: در حال 
حاضر در حال مذاکره هســتیم و در صورتی 
که به نتیجه مشــخصی برســیم نرخ کرایه 
تاکســی ها به صورت تک نرخه و یا در نهایت 
به صورت دو نرخه تعیین می شود. بیات ترک 
در پایان گفت: تغییرات نرخ جدید کرایه ها نیز 
در اپلیکیشن های پرداخت الکترونیکی اعمال 

می شود.

< واکنش کاربران
در حالی تصمیــم گرفته اند که نــرخ کرایه 
تاکســی به میزان گفته شده افزایش یابد که 
حقوقی که برای کارگران و کارمندان در نظر 
گرفته اند کمتر از این مقدار است. از همین رو 
این موضوع با واکنش هایی از ســوی کاربران 

شبکه های اجتماعی روبه رو شده است.
یکی از کاربران در این باره نوشــته است: »با 
این قیمت ها با ماشین شخصی بریم به صرف 

تره«.
کاربر دیگری گفته است: »زمان برف و زلزله 
و ســونامی و برخورد شــهاب سنگ و انفجار 
ابرنواختر در کهکشان اندرومدا چطور محاسبه 

میشه کرایه تاکسی«.
دیگری نوشت: »بین انواع باران مانند رگبار، و 

... تفاوتی نیست؟«
کاربر دیگری گفته اســت: »یعنی اگر یه روز 
صبح از خواب بیدار بشــی ببینی داره بارون 
میاد باید همون رو بخوابی، چون اون روز هر 

چقدر کار کنی باید بدی کرایه«.
یکی دیگر از کاربران اینطور می نویسد: »سال 
مهار تورم! امســال ســال مهار تورم هســت 
هنوز یک ماه از انتخاب شــعار سال نگذشته 
هر صنف بــه نوبت داره افزایش میده، یه روز 
خودرو یه روز مرغ یه روز دارو یه روز کاغذ و...

امروز کرایه تاکسی و مترو و اتوبوس«.
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گر دهد دستم کشم در دیده همچون توتیا حافظ نامه 
خاک راهی کان مشرف گردد از اقَدامِ دوست

تفســیر: حافظ می گوید: من خاک پای مسئولی که در راه مردم قدم 
بگذارد و کاری کند، توتیای چشــم می کنم به شــرط اینکه چنین 

مسئولی وجود داشته باشد!

آفتــاب یزد - رضا بردســتانی: این یک 
قانون نانوشته درباره ی دربی ها است؛ »همه ی 
بازی هــا را بباز اما دربی را برنده باش آن وقت 
هواداران تمامی باخت ها را فراموش می کنند« 

و ساپینتو درست همان بازی ای را باخت که نباید می باخت!
اســتقلال در روزهایی که روی نوار پیــروزی و در اوج آمادگی به 
ســرمی برد بازی را با یک گل به حریف ســرخپوش خود واگذار 
کرد تا سه، چهارم بدبختی های »ساپینتو« رقم بخورد مانده یک، 
چهارم که باید منتظر تابلوی پایانی لیگ باشــیم، اگر پرسپولیس 
قهرمان شــد آن یک، چهارم باقیمانده نیز به ســه، چهارم قبلی 
اضافه می شود و باید ســاپینتو را بدشانس ترین مربی غیر ایرانی 
استقلالی ها دانست اما اگر استقلال قهرمان شد آن وقت می توان 

درباره ی سال بعد و مترصد انتقام گرفتنِ ساپینتو باقی ماند!
محبوب تریــن مربیان قرمز و آبی ها لزوماً بهترین ها با بیشــترین 
قهرمانــی یــا گل زده نبودند، محبوب ترین یعنــی تعداد دفعات 
شکست دادن رقیب، یعنی تعداد نباختن ها به رقیب و منفورترین ها 
حتی اگر بیشترین قهرمانی را به اردوی آبی و قرمز ها آورده باشند 

همان هایی بوده اند که دربی را باخته اند!
برای تیفوسی های این دو تیم، هر جامی که این دو در آن شرکت 
می کنند وقتی لذت بخش و دوســت داشــتنی است که رقیب را 
شکست داده باشند حتی اگر در نقطه ی انتهایی جدول جاخوش 
کرده باشــند هم اهمیتی ندارد این خاصیت دوگانه های فوتبالی 
است همان هایی که دربی ها را به وجود آورده اند، همانی هایی که 

شده اند سمبل فوتبال یک کشور.
این ها را نوشتم که بگویم، حکایت قهرمان شدن و باختن در دربی 
دو حکایت جداگانه است نباز و قهرمان نشو، این شعاری است که 
سال های سال است می شــنویم، حالا بیچاره آن مربی ای که هم 

ببازد هم قهرمان نشود!
در دربی صدم، یحیی ۱۰۳ امتیازی شــد یعنی هم برنده ی ســه 
امتیــاز، هم برنده در صدمین رویارویی قرمز و آبی های پایتخت و 
این پرامتیاز ترین بازی این دو تیــم تا به امروز بود حالا فراموش 
کردن باخت در صدمین رویارویی به سختی فراموش کردن همان 
باخت ۶ بر صفر است آنقدر سخت که دیگر فراموش نخواهد شد 
زیرا؛ شش تایی ها را کسانی در ورزشگاه فریاد می زنند که سه دهه 
بعد از بازی معــروف به دنیا آمده اند یعنی فقط می دانند در یکی 
از ســال ها، قرمزها ۶ گل به آبی ها زده اند بی آن که حتی گل های 
بازی را دیده باشــند و از این جا به بعد، هواداران به خوبی به یاد 
خواهند سپرد پرسپولیس، برنده ی صدمین دربی بود یک بازی با 

۱۰۳ امتیاز.

< و اما بازی
دو تیــم قرمز و آبی پایتخت در شــرایطی رو بــه روی یکدیگر 

صف آرایــی کردند که هــر دو تنها به پیروزی 
نیــاز داشــتند و تســاوی فقــط راه را برای 
قهرمانی ســپاهان هموار می کرد. پرسپولیس 
در روزی که فرصت طلــب بود و جانانه از گل 
پیروزی بخش خود دفاع کرد، فاتح دربی صدم شد و شیرین ترین 

پیروزی فصل را به هوادارانش هدیه داد.
نیمه اول این بازی در ابتدا متعادل آغاز شــد و ترس در ساق های 
بازیکنان هر دو تیم احســاس می شــد. با این حال اســتقلال و 
پرســپولیس ســعی در ایجاد فضا از ســمت چپ داشتند و چند 
موقعیت نصفه و نیمه هم خلــق کردند اما توپی از خط دروازه ها 
عبــور نکرد. در نیمــه دوم اما بازی از همان ابتــدا پر تب و تاب 
شروع شد و تعویض یحیی خیلی زود جواب داد و عیسی آل کثیر 
بار دیگر طعم گلزنی در دربی را چشــید. عیسی در دقیقه ۵۰ با 
کنترل و یک ســرتوپ زیبا و ضربه ای تمام کننده دروازه حسینی 

را فرو ریخت.
پس از آن استقلال چهل دقیقه برای زدن گل تساوی تلاش کرد، 
اما مدافعان پرسپولیس جانانه دفاع می کردند و تعویض های یحیی 
گل محمدی باعث مســتحکم تر شــدن خط دفاعی سرخ ها شد و 
آن ها با محافظت از گل عیســی به ارزشمندترین برد فصل دست 
یافتند تا برای کسب قهرمانی امید زیادی پیدا کنند. پرسپولیس 
با این پیروزی ۵۷ امتیازی شد و موقتا در صدر جدول قرار گرفت 
و حالا باید برای تثبیت صدرنشــینی چشم انتظار امتیاز از دست 

دادن زردپوشان باشد.

جزیره رامــری در اعماق اقیانوس هند قــرار دارد و دولت هند به 
بازدیدکننــدگان اجازه نمی دهد تا ۵ کیلومتری این جزیره حرکت 
کنند. به گزارش خبرآنلاین، جزیره رامری رکورددار مرگ دســته 
جمعی توسط حیوانات است. در روزهای پایانی جنگ دوم، گروهی 
از نیروهــای ژاپنی، در حال فرار از حملــه متفقین به این جزیره 
کوچک در ســواحل برمه پناه بردند. ۱۹ فوریه۱۹۴۵ بود. دســته 

ســربازها به خط در حال گشت زنی در جزیره بودند غافل از اینکه 
جزیره رامری جولانگاه پشه های مالاریا، عقرب های سمی و از همه 
بدتر کروکودیل های آب شــور است. شب که از راه رسید سربازان 
که از همه جا بی خبر بودند، وارد رودخانه کم عمقی شــدند که از 
آن بگذرند. ناگهان صدای فریادهای مرگ از گوشه و کنار بلند شد. 

کروکودیل های گرسنه به سربازها حمله کرده بودند.

در شماره قبل در مورد »اینسامنیا« یا بی خوابی 
یــا خواب های گوناگویی که می بینیم صحبت 
کردیم و برخــی اعضا نظرات خود را گفتند و 
اینک سایر نظرات اعضای خبرچین که قطعا 

برایتان جذاب خواهد بود!
*فرناندو پسوآ می گوید: »مزیت خیال پرداز در 
این است که، خیال پردازی عملی تر از زندگی 
اســت و خیال پرداز از زندگی لذتی گســترده 
می برد« من هم چون معمولا آدم خیالپردازی 
هستم و در خواب هم رویاهای شیرین می بینم 
از زندگی لذت می برم غیر از خواب و خیال در 

عالم واقع از زندگی رنج می برم!
*لئوناردو داوینچی می گوید: »یک روز خوب 
یک خــواب راحت را به ارمغــان می آورد«. از 
آنجــا که بنده زیر خط فقــری روزهای خوب 
و قشنگی ســپری نمی کنم شب ها هم خواب 
خوشــی به ارمغان نمی برم! دیشب نصف شب 
پریدم یادم آمد یکی از اقســاط بانکی را ندادم 
پول هــم ندارم. لامصب شــانس من هر چی 
بدهکاری دارم نصف شب یادم میاد که خوابم 
خراب بشــه. یه خواب خــوش هم مثل پراید 

آرزوست.
*جناب منفی باف: من هم بدخواب شــدم یا 
کابوس می بینم از خواب می پرم. چندی پیش 
یک خواب عجیبی دیدم از خواب پریدم دست 
و پام لرزید عرق ســرد رو پیشــونی ام لابلای 
چروک های پیشــانی ام نشســته بود. خواب 
دیدم با چند تا از دوستام دوباره رفتیم جلوی 
ســفارت. . داد و بیداد می کردیم که چرا این 

سفارتو باز کردید؟!
*جناب شــعار باشــی: من اکثر اوقات دچار 
بی خوابی می شــوم وقتی هــم خوابم می برد 
رویا یا کابوس می بینم. مثلا چندی پیش یک 
شــب خواب دیدم در یک بیابان خشک و لم 
یــزرع اقامت دارم. بعد دیدم در خانه لاکچری 
کریســتین رونالــدو اقامــت دارم. از آنجا که 
برخی کارشناســان می گویند: »خواب خود را 
بنویسید« من هم در مورد خوابم چنین نوشتم:
آوارگی و کــوه و بیابانم نه آرزوســت - خانه 

لاکچری کریستین رونالدوام آرزوست.
*من تا نیمه های شــب بیدارم خوابم نمی برد. 
اگر مسئولین شب زنده دار که شبانه هم برای 
مردم کار می کنند تمایل دارند من هم به جمع 
اعضای دولت که در حال تغییر هم هســتند 
برای خدمتگزاری بپیوندم و به عنوان مسئول تا 
صبح کار کنم؟ آنوقت مردم مشاهده می کنند 

من چه خدمات ارزنده ای انجام داده ام!
یکی از دوســتان گفت: چون در مورد خواب 
صحبت کردیم عرض می کنم: »خواب دیدی؟ 

خیره«!

خبرچین
ما همه 

بی خواب هستیم )۲(
 امیر حسین ذاکری 

طنزنویس 

وزیر کار: سال گذشته یک میلیون فرصت شغلی ایجاد کردیم
هر فعالیتی شغل محسوب می شود؟

 
 دیالوگ 

ســلمان: چرا نمی خوای دخترتو به من بدی 
ازدواج کنیم؟ 

آقا نوری: من خودم دو تا داماد بی شــعور دارم 
نمی خوام سومی اش هم داشته باشم!

نون خ - سعید آقا خانی 

دربی 10۳ امتیازی پایتخت
ساپینتو حریف یحیی نشد!

راز جزیره ای که سفر به آن به قیمت مرگ است!



 محیط زیست

 نگاه 

 گزارش  بهداشت 

 رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:
نباید اجازه دهیم پلاستیک ها 

فضای شهر را زشت کنند
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست گفت: 
نباید اجازه دهیم کیسه های پلاستیکی بیش از 
این، منابع آب و خاک کشور را آلوده و فضای 
شهر ها و روستا ها را زشــت کنند. به گزارش 
باشــگاه خبرنگاران،علی سلاجقه ضمن تأکید 
بر آســیب های زیست محیطی استفاده مفرط 
از کیسه های پلاستیکی، گفت: ما نباید اجازه 
دهیم این کیســه ها بیش از این، منابع آب و 
خاک کشــور را آلوده کنند و فضای شهرها و 
روستاها را زشــت جلوه دهند. سلاجقه افزود: 
باید برای لوله های تیپ و مالچ های پلاستیکی 
مورد اســتفاده در مزارع کشاورزی که پس از 
پایان کار رها می شــوند، دســتورالعملی تهیه 
کنیم. همچنین وی اهمیت فرهنگســازی در 
کاهش استفاده از کیسه های پلاستیکی اشاره 
و نقش صدا و سیما را در این زمینه بسیار مهم 

ارزیابی کرد.

رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس:
مشکل حمل سلاح محیط بانان 

باید برطرف شود
رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس گفت: 
حمایت از محیط بانان نباید شعاری بلکه عملی 
باشــد و باید مشــکلات شــغلی آنها از جمله 
موضوع حمل سلاح توسط آنها برطرف شود.به 
گزارش آنا، سمیه رفیعی، نماینده مردم تهران، 
ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس، با اشاره 
به این کــه محیط بانان در صف اول حفاظت از 
محیط زیست کشور هســتند تأکید کرد: باید 
تمام هم و غم ســازمان محیط زیست حمایت 
از قشر محیط بانان و به خصوص معیشت آنها 
باشــد.وی با اشــاره به اقدامات صورت گرفته 
در مجلس بــرای ارتقای وضعیت محیط بان ها 
افزود: در عین حال باید مشکلات شغلی آنها از 
جمله موضوع حمل سلاح توسط آنها برطرف 

شود.

 عضو کمیسیون بهداشت و درمان خبرداد:
اجرای ناقص طرح دارویار

 به دلیل مشکلات بودجه ای
عضو کمیسیون بهداشت و درمان در مجلس 
شــورای اســلامی با انتقــاد از عــدم تامین 
اعتبارات مورد نیاز دارویی کشور، گفت: طرح 
دارویار به دلیل عدم وجود اعتبارات بودجه ای 
لازم، به صورت کامل اجرایی نشد و بر همین 
اساس شاهد بروز مشکلاتی در جهت مسائل 

دارویی هستیم.
همایون ســامه یح نجف آبــادی در گفتگو با 
خانه ملت در مورد بالا بردن تعهدات بیمه ای 
و پوشــش همگانی بیمــه در جهت کاهش 
پرداختــی از جیب مردم، گفــت: با اجرایی 
انتظار می رفت بسیاری  شــدن طرح دارویار 
از نابســامانی ها در حوزه دارو رفع شــود اما 
بــه دلیل وجود مشــکلات، حمایت های لازم 
صــورت نگرفته اســت.وی ادامــه داد: طرح 
دارویار به دلیل عدم وجود اعتبارات بودجه ای 
لازم به صورت کامل اجرایی نشــده بر همین 
اســاس شــاهد بــروز مشــکلاتی در جهت 
مسائل دارویی هســتیم، با تمام این تفاسیر 
داروخانه های کشور همکاری لازم را داشته و 
طرح بیمه را با همان شرایط قبلی پذیرفته اند 
تا فشــاری به بیماران وارد نشود، امیدواریم 
بازپرداخت بیمه ها به مراکــز طرف قرار آنها 

بسیار سریع تر انجام شود.
نماینــده مردم کلیمیــان در مجلس یازدهم 
با اشــاره به وابســتگی صنعت داروی کشور 
به بیمه ها، یادآور شــد: نه تنهــا داروخانه ها 
بلکــه صنعــت دارویی کشــور وابســته به 
بیمه ها هســتند ؛ یعنی اگر بیمه ها مطالبات 
داروخانه های کشور را پرداخت نکنند، بالطبع 
پرداختی داروخانه ها به شــرکت های پخش، 
وصول نخواهد شــد. در حال حاضر حداکثر 
فشــار بر دوش کارخانه های تولیدی کشــور 
اســت و این مســئله در کنار مشکلات عدم 
پرداخت بیمه ها و ســایر مشکلات اقتصادی 
دیگر ادامه دارد.سامه یح نجف آبادی در مورد 
اعتبارات در نظر گرفته شده برای اجرای طرح 
دارویار، ادامه داد: اعتبــارات اختصاص داده 
شــده کفاف اجرای طرح دارویار را نمی دهد 
و این مســئله به وزارتخانه بهداشت و درمان 
باز می گردد، نمایندگان در این راستا تذکرات 
لازم و کافــی را داده اند اما بــا این اعتبارات 
بودجه ای در نظر گرفته شده، نه تنها مشکلات 
دارویی کشور کمتر نمی شود حتی بیشتر هم 
خواهد شد.عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس شورای اسلامی، در خصوص پرداخت 
تعهدات بیمه ای توســط دولت برای پای کار 
آوردن آنها در جهــت حمایت دارویی، اظهار 
داشت: امیدواریم هر چه سریع تر این تعهدات 
توسط دولت به سازمان های بیمه گر پرداخت 
شــود که همگــی این مباحث به مشــکلات 
اقتصادی و نبود اعتبارات باز می گردد، مسئله 
اینجاســت که این تامین اعتبار باید صورت 
پذیرد.نماینــده مــردم در مجلس یازدهم در 
مورد شــانه خالی کردن بانک ها در پرداخت 
تعهــدات به داروســازان، خاطرنشــان کرد: 
جلســاتی را در مجلــس برای رســیدگی به 
این مسئله در دســتور کار قرار دادیم، اغلب 
بانک ها در اجرای تعهداتشان در مورد حمایت 
از شرکت های داروســازی کوتاهی داشته اند، 
 بایــد اقدامات مثمــر ثمری در این راســتا 

شکل بگیرد.

 عضو مجمع نمایندگان استان
 سیستان و بلوچستان در مجلس مطرح کرد:

بلاتکلیفی پروژه های آبی 
سیستان و بلوچستان از حق آبه 

هیرمند تا انتقال آب از دریا
عضو مجمع نمایندگان اســتان سیستان و 
بلوچستان در مجلس شورای اسلامی، گفت: 
کم لطفی مسئولان در اجرای قوانین، حلال 
تشنگی سیستان و بلوچستان، مشهود است 
و نمی توانیم بگوییم آمریکا و اسرائیل عامل 
اصلی تشــنگی مردم این سرزمین هستند 
در جایی که قوانین تصویب شده برای حل 
معضل بی آبــی در انتظار عملیاتی شــدن 
هســتند.حبیب اله دهمرده در گفت وگو با 
خانه ملت، در مورد آخرین وضعیت انتقال 
آب دریای عمان برای رفع تشنگی تاریخی 
استان سیســتان و بلوچســتان؛ گفت: در 
شــهریور ۱۴۰۱ کلیات طرح انتقال آب از 
دریای عمان به استان سیستان و بلوچستان 
تصویب و دولت مکلف به اجرایی شدن آن 
شــده اســت، تاکنون دولت اقداماتی برای 
اجرایی شــدن آن داشــته، اما متاسفانه به 
اهداف تعیین شــده یعنی سیرابی این شهر 
مرزی ایران نرسیده ایم. نماینده مردم زابل، 
زهک، هیرمند، نیمروز و هامون در مجلس 
شورای اسلامی عنوان کرد: طی سفر رئیس 
جمهور و معاون ایشان به استان سیستان و 
بلوچستان مصوباتی برای حل بحران بی آبی 
این اســتان در نظر گرفته شد که طی آن 
مقرر شــد از چند نقطــه آب دریای عمان 
به مناطق مختلف ایناســتان انتقال دهند، 
به فــرض مثال قرار بود پــروژه انتقال آب 
از زاهدان به چابهــار، چابهار به زاهدان به 
مرحله عملیاتی شدن برسد اما هنوز شاهد 
انتقال آب از زاهدان به چابهار و نه از چابهار 

به زاهدان نبودیم.

<دولت افغانستان در مورد هیرمند 
به هیچ صراطی مستقیم نیست

وی در ادامه یادآور شــد: سرنوشت نزدیک 
به یک و نیم میلیون سیســتانی وابسته به 
رودخانه هیرمند اســت که متاسفانه دولت 
افغانســتان در این راســتا به هیچ صراطی 
مســتقیم نبوده، بماند که بحث سیاســی، 
امینــی و حکمرانی آمریکا و اســرائیل در 
ابعاد مختلف بر این ماجرا سلطه دارد.عضو 
مجمع نمایندگان سیســتان و بلوچستان با 
اشاره به سیلاب های رخ داده در افغانستان، 
گفت: دولت افغانســتان عمــلا اعلام کرده 
کــه تحت هیچ شــرایطی قطــره ای آب از 
هیرمند بــه ایران نمی دهد و متاســفانه تا 
به امروز علیرغم مشــاهده باران های سیل 
آسا در افغانســتان شاهد سرازیر شدن سد 
کمال خان بودیم که طالبان نه تنها حاضر 
به پرداخت حقابه کشــور ما نشد حتی آب 
جاری شده را به شــوره زارهای افغانستان 
هدایت کــرد تا آب به خاک ایران نرســد. 
دهمرده با اشاره به راهکارهای متعدد برای 
حل معضل بی آبی سیســتان و بلوچستان، 
اظهار داشت: از پیشنهاد استخراج آب های 
ژرف گرفتــه تا انتقــال آب از دریای عمان 
برای رفع تشــنگی سیســتان و بلوچستان 
تعریف شده است که باید همگی به مرحله 
عملیاتی شــدن می  رسیدند؛ متاسفانه بارها 
این راه حل ها در قالب پیشنهاد مطرح شده 
اما به مرحله اجرا نرسیده است.نماینده مردم 
در مجلــس یازدهم با تاکید بر اینکه حیات 
سیستان با بی آبی از بین می رود، ادامه داد: 
تمام تشنگی سیستان و بلوچستان وابسته 
به آب هیرمند نیســت؛ زمانی که سخن از 
تشنگی این اســتان پهناور کشور در میان 
اســت، باید زاهدان، زابل، ایرانشهر، چابهار 
و سایر شهرستان های این استان را مد نظر 
قــرار داده که آب مورد نیــاز هر کدام باید 
به نحوی تامین شــود؛ در بخش شــمالی 
این اســتان یعنی سیستان که زندگی اکثر 
ساکنان به آب وابســته است؛ از آب شرب 
آشامیدنی مورد نیاز تا آب کشاورزی وابسته 
به هیرمند همگی بــه نوعی حیات در این 
استان را تحت الشعاع قرار می دهد.دهمرده 
با اشاره به طغیان ریزدگردها در سیستان و 
بلوچســتان ادامه داد: عدم پرداخت حقابه 
هیرمند در کنار نابودی کشــاورزی بیکاری 
را برای مردم این استان به ارمغان آورده که 
به نوعی ســناریوی مهاجرت و خالی شدن 
مرزها را برای این استان جنوبی ایران رقم 

می زند.

<دشمنان تصمیم به حذف سیستان از نقشه 
ایران را دارند

نماینــده مردم در مجلــس یازدهم با بیان 
اینکه بســیاری از شــهرها و روســتاهای 
سیســتان و بلوچســتان با بحــران بی آبی 
مواجه هســتند، تصریح کرد: تمام دشمنان 
ایران از آمریکا گرفته تا اســرائیل دست به 
دســت هم داده اند تا سیســتان را از نقشه 
ایران حذف کنند اما امروز چرا راهکارهای 
جبران تشــنگی سیســتان و بلوچســتان 
عملیاتی نمی شــود، بســیاری از شهرها و 
روســتاها در این اســتان پهناور با چالش 
بی آبی روبرو هستند که نمی توانیم با تانکر 
آبرسانی کنیم.وی در پایان خاطرنشان کرد: 
کم لطفی مسئولان در اجرای قوانین حلال 
تشنگی سیستان و بلوچستان، مشهود است؛ 
نمی توانیم بگوییم آمریکا و اســرائیل عامل 
اصلی تشــنگی مردم این سرزمین هستند 
در جایی که قوانین تصویب شده برای حل 
 معضل بی آبــی در انتظار عملیاتی شــدن

 هستند.

یک نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: رئیس جمهور باید افراد توانمند 
و باتجربه را انتخاب کند کسانی که در بحث اقتصادی حرفی برای گفتن 
داشته باشند نه اینکه اشخاص ناتوان را برای هیئت دولت انتخاب کند 
که ما این وضعیت را در حال حاضر داشته باشیم.به گزارش ایلنا، جلال 
محمودزاده درباره تغییرات صورت گرفته از سوی دولت در کابینه و اینکه 
آیا می تواند رافع مشکلات کشور باشد، گفت: یکی از راه هایی که پیشنهاد 
می شود دولت مشکلاتش در بحث مدیریت اقتصادی و مدیریت اداری 
کمتر شود تا موفق باشد این است که دایره انتخاب افرادش را گسترده تر 
کند.این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان این کهیکی از مشکلاتی 
که دولت آقای رئیسی دارد این است که دایره انتخابش محدود است و 
بیشتر از دانشگاه امام صادق و دستگاه حقوقی قضائی که قبلاً در آن کار 
کرده اند افرادش را انتخاب می کند و می آورد، عنوان کرد: آقای رئیسی 
دایره انتخابش بســیار محدود است و از ســایر افرادی که دارای تجربه 
هســتند و در دولت قبل و در دولت متعدد کار کرده اند، اصلا استفاده 
نمی کند، بنابراین هنگامی که دایره انتخاب محدود باشد، همین افراد 
انتخاب می شــوند.وی با اشاره به برکناری وزیر کشاورزی اظهار داشت: 
وزیر جهاد را رئیس جمهور جابجا کردند، چه کسی را می خواهند جای 
ایشان بگذارند؟ مشخص است از همین اطرافیان خودشان می آوردند، 
زیرا دایره و مانور انتخاب مدیرانش بسیار محدود است و افراد ضعیف و 
ناتوان و کسانی که بهتر از فرد قبلی نیستند، انتخاب می شوند.محمودزاده 
عنوان کرد: معتقدم کل بدنه اقتصادی دولت در واقع وزرای اقتصادی و 
معاونانش ضعیف هستند و همین امر باعث شده وضعیت تورم و گرانی 
در کشــور بیداد کند. مشاهده می کنیم در عرض یک ماهی که از سال 
۱۴۰۲ گذشته بسیاری از اقلام ۵۰ درصد گران شده اند و افزایش قیمت 
پیدا کرده اند در صورتی که امســال سال مهار تورم و رشد تولید است، 
اما بانک ها برای تولید ریالی پرداخت نمی کنند و همه حساب هایشان 
را بستند و تولیدکنندگان نمی توانند از بانک ها مبلغی برای سرمایه در 
گردش و توسعه فعالیت های شان بگیرند.وی ادامه داد: از نظر تورم هم 
که متأسفانه در یک ماه گذشته اقلام افزایش قیمت داشته اند همین الان 
مشاهده می کنیم مردم برای مرغ ۸۵ هزار تومانی در صف می ایستند و 
گوشت قرمز که از سفره ۹۰ درصد مردم حذف شده است و ماهی قزل آلا 
از ۶۰ هزار تومان به ۱۷۵ هزار تومان رسیده است! این ها کالا های اساسی 

هستند که مردم باید برای سفره شان تامین کنند؛ چه کسی این موارد 
را تدبیر می کند؟ کابینه و تیم اقتصادی دولت این کار را باید انجام دهد.
این نماینده مجلس با بیان این که برخی افراد در دولت کسانی هستند 
که مدعی بودند به تنهایی می توانند دولت و کشور را اداره کنند، گفت: 
دولت را در واقع کسانی تشکیل داده اند که کاندیدا بودند و می خواستند 
رئیس جمهور بشوند و تنها بیایند دولت را مدیریت کنند، حالا همه با هم 
آمده اند و این وضعیت اقتصادی کشور است.وی تاکید کرد: بنابراین به 
نظر من همه تیم اقتصادی دولت باید تغییر کنند و افراد توانمند بدون 
این که خودی و غیرخودی مدنظر باشد، انتخاب شوند. یعنی نگویند که 
دایره ما همین افراد هستند و از میان آن ها باید انتخاب شوند. در واقع 
باید دایره انتخاب دولت گسترده شود و از کل کشور افراد توانمند مورد 
استفاده قرار گیرند. افرادی که مدیر و مدبر هستند، در بحث اقتصادی 
حرفی برای گفتن دارند، تجربه کاری دارند و یک سر و گردن از وزرای 
فعلی و تیم اقتصادی بالاتر باشند. این ها را باید انتخاب کنند نه اینکه افراد 
ناتوانی را برای هیئت دولت انتخاب کنند که ما این وضعیت را داشــته 
باشیم.محمودزاده بیان کرد: امروز ما در وزارت ارتباطات، جهاد کشاورزی 
و اقتصاد و زمین گیر شــده ایم و مشکل داریم و با این تغییرات جزئی 
دولت نمی تواند خودش را از این باتلاق بیرون بیاورد و مردم را از این فشار 
اقتصادی خارج کند، این دولت باید حتما غیرت عمده ای به خرج دهد.
وی خاطرنشان کرد: یکی از مشکلاتی که دولت آقای رئیسی دارد بحث 
وزارت خارجه است یعنی دولت آقای رئیسی در بحث تعاملات بین المللی 
و ارتباطات با ســایر کشور ها ضعیف ترین دولت بوده است. دلیلش هم 
مشــخص است آقای رئیســی افرادی را در وزارت امور خارجه انتخاب 
کردند که توانایی ارتباط با یک کشــور همسایه جزئی و کوچک مثل 
ارمنستان و آذربایجان را ندارند.نماینده مردم مهاباد در مجلس شورای 
اسلامی عنوان کرد: بسیاری از مشکلاتی که در بحث اقتصادی داریم به 
تعاملات بین المللی بازمی گردد. چند حرکتی هم که قبل از عید داشتیم، 
دبیرشورای عالی امنیت ملی انجام داد. آقای شمخانی بود که به چین 
رفت و با عربســتان نشست و با عراق ارتباطاتی برقرار کرد؛ بنابراین اگر 
یک مقداری حرکتی در این اواخر انجام شد، از وزارت امور خارجه نبود 
بلکه شورای عالی امنیت ملی به کمک آمد. اگر وزارت خارجه و وزیر امور 
خارجه آقای رئیسی توانمند بود نیازی نبود رئیس شورای امنیت ملی 

به کمکش بیاید و حرکتی کند؛ بنابراین در بحث تعاملات بین المللی 
و تیم اقتصادی دولت کاملاً مشــکل دارد و باید حتماً این مشکلات را 
حل کند و مدنظر قرار دهد.وی افزود: آقای رئیسی باید در بحث معاون 
اول و سایر معاونانش تجدیدنظر کند اگر این کار را نکند و افراد اجرایی 
و توانمندی را در این۲ سال باقیمانده انتخاب نکند، مطمئناً مشکلات 
عمده ای برای دولت و در نهایت برای مردم ایجاد خواهد شد چراکه دود 
عدم انتخاب افراد توانمند و حضور تیم اقتصادی ناتوان به چشم مردم 
مــی رود و ضررش را آن ها می دهند و مردم تحت فشــار اقتصادی قرار 
می گیرند و با این وضعیت معیشــتی روبرو خواهند شد که ما در حال 
حاضر شاهد هستیم.محمودزاده درباره اینکه گفته می شود استیضاح 
وزرای دولت در مجلس به یک خط قرمز تبدیل شده است و وزرا قبل از 
اینکه مسئله استیضاح شان مطرح شود، برکنار می شوندیا استعفا می دهند، 
گفت: مجلس یازدهم با مجلس های قبلی فرق می کند مجلس یازدهم 
مجلسی است که اکثر نمایندگان همراه دولت هستند و ضعف های دولت 
را می پوشانندیعنی اگر ضعفی هم شناسایی کنند معتقد هستند این 
ضعف نباید برجسته شود، نباید با تذکر، سوال و استیضاح و نهایتاً ابزار 
نظارتی دولت را وادار کنند وارد یک ریل درســت شود.وی خاطرنشان 
کرد: رویکرد در مجلس یازدهم باعث شده دولت گاهی اوقات حتی اگر 
مدیریت کشور هم دچار چالش و مشکل باشد سعی نکند خود را اصلاح 
کند و راه اصلاح را انتخاب نمی کند و دچار روزمرگی ها می شود که این 
بسیار بد است.محمودزاده یادآور شد: یکی از نکات منفی مجلس یازدهم 
این بود که در زمان انتخابات ریاست جمهوری۲۲۰ نماینده مجلس نامه 
نوشتند که آقای رئیسی کاندیدا شود که در طول تاریخ مجالس چنین 
چیزی ندیدیم که مجلس شورای اسلامی بیاید و مستقیماً وارد انتخابات 
ریاســت جمهوری شود و نمایندگان مستقیم از یک نفر بخواهند وارد 
انتخابات شود.نماینده مردم مهاباد بیان کرد: زمانی که ۲۲۰ نفر نماینده 
از یک شخصی درخواست می کنند که کاندیدای انتخابات شود وقتی 
که این فرد انتخاب شــد مطمئنا همراهی می کنند و همین هم نقطه 
ضعف و پاشنه آشیل برای مجلس و دولت شده و باعث به وجود آمدن 
چنین مسائلی شده است که ما در حال حاضر متاسفانه در دولت مشاهده 
می کنیم.وی گفت: حال اگر یک تعداد از نمایندگان منتقد در مجلس پیدا 
می شوند و تذکر می دهند و می گویند استیضاح می کنیم، مورد هجمه قرار 
می گیرند و اجازه صحبت کردن به آن ها نمی دهند. این ها مسائلی است 

که در مجلس وجود دارد و باید واقعیت ها را قبول کرد.

رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مســافرتی ایران با 
اشاره به تبلیغ تور مصر به قیمت حدودی چهار هزار دلار )حدود ۲۰۰ 
میلیون تومان به نرخ روز ارز( در بازار ایران، تبلیغات ســفر به مصر از 
ایران را "کاذب" اعلام کرد و اجرای این تورها را پیش از تعیین سازوکار 
و توافق رسمی بین دولت ایران و مصر، غیرممکن و تعهد ناپذیر خواند.
حرمت الله رفیعی به ایسنا گفت: پس از اعلام خبر صدور ویزای مصر 
برای گردشگران ایرانی،یکسری از دفاتر خدمات مسافرتی بلافاصله به 
تبلیغ تور مصر اقــدام کردند، درحالی که هنوز هیچ اتفاقی نیفتاده و 
سازوکاری بین دو کشور مشخص نشده است. فقط مقام گردشگری 
مصر در رسانه ها یک خبری را اعلام کرده، درحالی که هماهنگی بین 
دولت های دو کشور هنوز اتفاق نیفتاده است.او با اشاره به تور مصر که 
با قیمتی در حدود ۴۰۰۰ دلار تعیین شــده است،  اظهار کرد:  رصد 
تبلیغات تورها نشــان می دهد که برخــی از آژانس ها هنوز هیچ چیز 
معلوم نشده به تبلیغ تور مصر اقدام کرده اند و رقم های بی ربطی هم 
تعیین کرده اند. تور مصر که هنوز وضعیت مشخصی ندارد سه تا چهار 
هزار دلار قیمت گذاشته شده است!رفیعی با توجه به نامشخص بودن 
سازوکار صدور ویزا و سفر گردشــگران ایرانی به مصر،  از آژانس های 
مسافرتی درخواست کرد تعهدی در این باره ایجاد نکرده و به فروش تور 
مصر مبادرت نکنند و صبور باشند تا بین دو کشور توافق رسمی صورت 
گیرد و مرجع قانونی به ویژه برای صدور ویزا مشخص شود.رئیس هیئت 
مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی ایران ادامه داد: براساس 
اعلام مقام گردشــگری مصر به رسانه ها، روادید این کشور فقط برای 
گردشگرانی که با تور ســفر کنند صادر می شود که این گردشگران 

فقط اجازه ســفر به »سینا« را دارند و امکان ورود و تردد به سرزمین 
مصر برای دیدن اهرام و تاریخ و تمدن این کشــور را ندارند. از طرفی، 
تنها منطقه توریستی سینا، »شرم الشیخ« است که اگر امکان ورود به 
این منطقه هم فراهم نشود، منطقه سینا با توجه به منازعات مصر و 
اسرائیل، شــرایط ایده آل و جذابیتی برای ایران به لحاظ گردشگری 
ندارد.رفیعی گفت: در اظهارات وزیر گردشــگری مصر اشاره شده که 
»شهروندان ایرانی تنها از طریق شرکت های گردشگری می توانند وارد 
مصر شوند«، درحالی که وزارت امور خارجه و وزارت میراث فرهنگی 
و گردشگری کشور از این موضوع اطلاع ندارند و درحال حاضر کلیت 
این موضوع و قابلیت اجرای آن، محل پرسش و ابهام است و مشخص 
نیست گردشگران ایرانی با چه سازوکار و شرایطی می توانند به مصر 
ســفر کنند.در همین رابطه، وزارت میراث فرهنگی،  گردشــگری و 
صنایع دستی نیز چندی پیش درباره برگزاری سفر گروهی و اجرای 
تورهای گردشــگری به مقصد مصر هشدار داد و اعلام کرد:  »نظر به 
این که در حال حاضر روابط سیاســی رســمی بین دو کشور ایران و 
مصر برقرار نیســت، بنابراین تا زمانی که امکان سفر به آن کشور از 
طریق مبادی قانونی اعلام نشده و وضعیت حقوق گردشگران ایرانی 
و نحوه پیگیری آن در مقصد مشخص نیست، برگزاری هرگونه سفر 
گروهی و اجرای تور گردشگری به این مقصد توصیه نمی شود و مورد 
تایید نیست.«حمید عیسی  ـ وزیر گردشگری مصر ـ به تازگی در یک 
نشست خبری با اشاره به تسهیلات جدید این کشور برای شهروندان 
چین، هند، رژیم صهیونیســتی، ترکیه، ایران، مراکش و الجزایر خبر 
داد و گفت که شهروندان ایرانی تنها از طریق شرکت های گردشگری 

می توانند وارد مصر شــوند و در حال حاضر تنها می توانند به جنوب 
سینا ســفر کنند.در ادامه، محمد حسین سلطانی فرد ـ رئیس دفتر 
حافظ منافع ایران در قاهره ـ با انتشار متنی در توئیتر، تایید کرد که 
گردشگران ایرانی می توانند در قالب تورهای سیاحتی به »شرم الشیخ« 
مسافرت کنند.با این وجود، معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، 
 گردشــگری و صنایع دستی با ابراز بی اطلاعی از چنین تسهیلاتی به 
ایسنا گفت که ساز و کار این اقدام از سوی وزارت امور خارجه تاکنون 
مشخص و اعلام نشده است. نخست باید ساز و کار این اقدام، مکانیسم 
و چگونگی صدور ویزای مصر برای گردشگران ایرانی از سوی دولت آن 
کشور به اطلاع مقام رسمی کشورمان برسد که هنوز از سوی وزارت 
امور خارجه کشــورمان به معاونت گردشگری اعلام مکتوبی صورت 
نگرفته است.اظهارات ناصر کنعانی ـ سخنگوی وزارت امور خارجه ـ در 
نشست خبری هفته گذشته نیز بیانگر آن است که این وزارتخانه هنوز 
به طور رســمی در جریان تصمیم دولت مصر و برای دادن تسهیلات 
ویزای توریستی مصر به شهروندان ایرانی قرار نگرفته است. کنعانی در 
این باره گفته است: »ما هم این مطلب را در رسانه ها دیدیم و اظهارات 
وزیر مصری برای تسهیل روادید برای برخی کشورها از جمله ایران. ما 
از هرگونه تحول مثبت و رو به جلو در تقویت ارتباطات مردمی میان 
دو ملت ایران و مصر اســتقبال می کنیم. در ارتباط با سفر شهروندان 
مصری به ایران ما اساسا محدودیتی قائل نبوده و نیستم و از هرگونه 
گشایشی از سوی مصر برای سفر شهروندانشان به ایران هم استقبال 
می کنیم.«روابط دو کشــور بیش از چهار دهه است که قطع شده و 
رفت وآمد گردشگران بین دو کشور برقرار نیست. با این حال شهروندان 
مصری می توانند بدون دریافت روادید به مدت ۲۰ روز به ایران ســفر 

کنند.

تعرفه های جدید خدمات پزشکی برای سال ۱۴۰۲ اعلام شد، تعرفه هایی 
که جامعه پزشــکی یکبار دیگر به آن اعتراض دارد و معتقد اســت به 
ضرر پزشکان و بیماران است. طوری که هم بیماران نمی توانند به مراکز 
درمانی مراجعه کنند و هم پزشکان درآمد کافی ندارند، متخصصان در 
گفت وگو با خبرآنلاین از کم کاری دولت و سازمان های بیمه گر برای رفع 
مشکل صحبت کردند. »وقتی می گیم سه سال دیگه باید گدایی پزشک 
بکنید حرف بی ربطی نزدیم.« این بخشی از توییت سخنگوی سازمان 
نظام پزشکی اســت.رضا لاری پور در بخش دیگری از پیام خود نوشته 
که: »از همین الان یادتون باشه تعداد انصرافی های امسال رزیدنتی رو 
بشماریم، فقط سال یکی و تازه وارد!« این حرف ها درحالی  گفته و نوشته 
می شود که بسیاری معتقدند یکی از دلایل بی میلی برای ادامه تحصیل 
در رشته پزشــکی و حتی ادامه طبابت، کاهش درآمد پزشکان است. 
مثلاً ایرج خسرونیا می گوید: »درحالی با تعرفه های جدید یک پزشک 
فوق تخصص برای ویزیت سه دلار درآمد دارد که در افغانستان، عراق، 
پاکستان و سوریه، درآمد پزشک برای ارائه خدمت بیش از ۱۰ دلار است، 
در نتیجه پزشک متخصص به کشور دیگر مهاجرت می کند، آن هایی هم 
که نمی توانند مهاجرت کنند تغییر شغل می دهند.«اشاره رئیس جامعه 
پزشکان متخصص داخلی ایران به تعرفه های پزشکی سال ۱۴۰۲ است 
که یکی دو روز قبل اعلام شد، بر اساس ابلاغیه هیئت وزیران مصوب ۲۹ 
فروردین۱۴۰۲ در بخش خصوصی ویزیت پزشکان عمومی۹۰ هزار تومان، 
ویزیت پزشک متخصص ۱۳۵ هزار تومان، ویزیت پزشک فوق تخصص 
۱۷۲ هزار تومان، ویزیت متخصص روانپزشکی۱۷۹ هزار تومان، ویزیت 
فوق تخصص روانپزشکی۲۰۴ هزار تومان، نرخ ویزیت کارشناسان ارشد 
پروانه دار در رشته های پیراپزشکی۷۳ هزار تومان و ویزیت کارشناسان 
این رشــته ها ۶۳ هزار تومان تعیین شده اســت.این درحالی ست که 
خسرونیا در ادامه می گوید: »این تعرفه ها مطابق با تورم جامعه نیست، 
امروز تورم حدود ۵۰ درصد است درصورتی که تعرفه پزشکان حدود ۲۰ 
درصد اضافه شده است، جامعه پزشکی معتقد است تعرفه ها باید به سود 
مردم باشد، یعنی وقتی که تعرفه ها کم است مردم ضرر می کنند چراکه 
پزشکان مجبور می شوند با افزایش تعداد پذیرش بیمار هزینه های مطب 
را جبران کنند، این کار به ضرر مردم می شود.«درهمین باره یاسر صالحی 
نجف آبادی، رئیس نظام پزشکی نجف آباد اصفهان می گوید: »قیمت ارائه 
یک خدمت باید با خدماتی که ارائه می شود توازن داشته باشد، تعرفه ای 
که اعلام شده به هیچ وجه منطقی نیست و منجر به تعطیلی مراکز ارائه 
خدمت پزشکی می شود. تعرفه ها صرفاً شامل دستمزد پزشک نیستند، 
بلکه شامل کرایه مطب، حقوق و بیمه منشی، آب وبرق وگازوتلفن، دفع 
پسماند، و البته باید شامل محاسبه ریسک پذیری ارائه خدمت باشد، دیه 
یک فرد در ماه حرام یک میلیارد و دویســت میلیون تومان است، باید 
موقع محاسبه تعرفه ها ریسک پذیری ارائه خدمات پزشکی را هم حساب 
کرد.وقتی تعرفه ها متناسب با تورم و نوع خدمت افزایش پیدا نمی کند 
سبب می شــود که کیفیت خدمات افت پیدا کند و یکسری از مراکز 
تعطیل شوند تا ارائه خدمت پزشکی متوقف شود. در این وضعیت برخی 

مراکز مجبور می شوند کمبود تامین هزینه ها را با افزایش تعداد ویزیت 
بیمار جبران کنند، دراین صورت مثلاً یک پزشک به جای۳۰ بیمار، در 
روز ۷۰ بیمار را ملاقات می کند تا بتواند هزینه ها را جبران کند، این اتفاق 

حتما کیفیت ارائه خدمات را کاهش می دهد.«

<باز هم داستان مهاجرت...
ایــن روزها مهاجرت پزشــکان با درآمد آن ها گره خورده اســت، طی 
ســال های گذشته کم نشنیده ایم که اگر درآمد پزشکان ارزش سال ها 
درس و تحصیل را نداشــته باشد آن ها ترجیح می دهند به جای ماندن 
در ایــران مهاجرت کنند، حالا یک بار دیگر همزمان با خبرهای مربوط 
به تعرفه های پزشکی در سال جدید مسئله مهاجرت کادر درمان بر سر 
زبان ها افتاده است.خسرونیا در واکنش به تعرفه های پزشکی امسال و 
تاثیر آن بر ادامه فعالیت مراکز پزشکی و البته خود پزشکان بیان می کند: 
»بیمارستان های خصوصی یکی یکی ورشکسته می شوند، به خصوص 
بیمارستان های درجه سه و چهار، چراکه قادر نیستند درآمد خودشان 
را حفظ و هزینه ها را تامین کنند. بیمارستان  دولتی هم ضرر می کنند 
چراکه آن ها هم باید بخشی از حقوق کادر درمان و کارمندان را از ارائه 

خدمات پزشــکی تامین کنند، بودجه ای که برای آن ها در نظر گرفته 
می شود جوابگوی هزینه های آن ها نیست، با این وجود این تعرفه ها به 
ضرر همه اســت. به دلیل همین تعرفه های پزشکی است که مهاجرت 
پزشکان روز به روز بیشتر می شود،یک پزشک بعد از چهل سال درس 
خواندن و نبود درآمد کافی انگار باید چیزی از جیب خودش هم برای 
درمان هزینه کند، در نتیجه به کشورهای اطراف ایران مهاجرت می کند 
و با درآمد چهار پنج برابری مشــغول به کار می شود.«او ادامه می دهد: 
»تعرفه ها باید طوری باشد که تعداد پزشکان کم نشود، البته تصمیم گیران 
فکر می کنند کمبود پزشک را با پزشکان سهمیه ای جبران می کنند، 
درصورتی که پزشکان سهمیه ای، کسانی که نفر آخر هستند اما سر کلاس 
پزشکی می نشینند سواد پزشکی ندارند و دانش پزشکی افت می کند، 
امروز بهترین پزشکان ما دارند مهاجرت می کنند.« درحالی که جامعه 
پزشکان به کم بودن تعرفه های پزشکی اعتراض دارند، بسیاری معتقدند 
مــردم توان پرداخت همین تعرفه ها و هزینه های درمانی را هم ندارند، 
دراین باره یاسر صالحی نجف آبادی می گوید: »این که باید مراقب هزینه ها 
از جیب مردم بود حرف کاملاً صحیحی است، اما متاسفانه دولت پشت 
آن مخفی می شود به خاطر این که از انجام مسئولیت های خود شانه خالی 
کند، دولت وظیفه دارد ۷۰ درصد تعرفه پزشکان را پرداخت کند و فقط 
۳۰ درصد تعرفه ها را مردم بپردازند، آیا دولت این کار را انجام می دهد؟ 
متاسفانه با شانه خالی کردن از انجام مسئولیتی که قانون به عهده اش 
گذاشــته است، سختی و مشقت زیادی به جامعه پزشکی و مردم وارد 
می کند، جامعه پزشکی مجبور می شود از جیب خودش سوبسید بدهد 
تا کم کاری دولت جبران شود، مردم هم مجبور می شوند پول درمان را از 
جیب خودشان بدهند و ضرر کنند. ضمن این که ممکن است بیماران در 
مراحل اولیه بیماری به دلیل هزینه های زیاد که به عهده آنان افتاده است 
از مراجعه به پزشک خودداری کنند، و در مرحله ای که بیماری به اوج 
رسیده برای دریافت خدمات پزشکی اقدام کنند. لذا از هر طرف به این 
روش تعرفه گذاری نگاه کنیم ایراد دارد.«درهمین باره ایرج خسرونیا هم 
به می گوید: »قرار نیست هزینه ارائه خدمت را مردم پرداخت کنند، وقتی 
از تعرفه صحبت می شــود پرداخت آن ها به عهده سازمان های بیمه گر 
اســت که باید۸۰ درصد تعرفه ها را در هم در بخش خصوصی و هم در 
بخش دولتی پرداخت کنند، منتهی سازمان های بیمه گر فقط از مردم 
پول می گیرند، ما نمی گوییم هم تعرفه ها زیاد شود و هم از جیب مردم 
پرداخت شود، بلکه سازمان های بیمه گر وظیفه پرداخت دارند بخش زیاد 
تعرفه پزشکی را پرداخت کنند، به نظرم اصلاً ارتباط مالی پزشک و بیمار 
نیاز نیست، وقتی یک بیمار وارد مطب می شود باید کلیه هزینه های آن 
را بیمه ها پرداخت کنند. امروز به قدری وضعیت خراب اســت که مردم 
نمی تواننــد هزینه ها را پرداخت کنند، از طرفی بیمه ها به آن ها کمک 
نمی کنند، لذا وقتی بیمار قادر به پرداخت هزینه های درمان نیســت 
دچار عوارض می شود،یک بیمار مرض قند که نتواند هزینه های درمان 
را پرداخت کند کلیه و چشم او هم از کار می افتند، بنابراین هزینه های 

درمان مجدد افزایش پیدا می کند.«

بیمارستان های خصوصی درحال ورشکستگی

 مردم نمی توانند هزینه های درمان را پرداخت کنند
 

خدمت  نوع  و  تورم  با  متناسب  تعرفه ها  وقتی 
افزایش پیدا نمی کند سبب می شود که کیفیت 
خدمات افت پیدا کند و یکسری از مراکز تعطیل 
شوند تا ارائه خدمت پزشکی متوقف شود. در 
این وضعیت برخی مراکز مجبور می شوند کمبود 
تامین هزینه ها را با افزایش تعداد ویزیت بیمار 
 جبران کنند، دراین صورت مثلاً یک پزشک به جای
تا  می کند  ملاقات  را  بیمار  روز ۷۰  در  بیمار،   ۳۰ 
حتما  اتفاق  این  کند،  جبران  را  هزینه ها  بتواند 

کیفیت ارائه خدمات را کاهش می دهد

 نماینده مجلس: در همین یک ماه بسیاری از اقلام ۵۰ درصد گران شده اند

 تور کاذب مصر ۲۰۰ میلیون تومان!
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خبرگزاری بلومبرگ اعلام کرد که امروز ویژگی ها و ابعاد جنگ سرد 
جدید میان چین و آمریکا در خاورمیانه بیش از پیش آشکارتر شده 
است. به گزارش ایسنا، خبرگزاری بلومبرگ در این باره گزارش داد: 
ویژگی های جبهه خاورمیانه در »جنگ سرد جدید« میان واشنگتن و 

پکن روشن تر شده است.
طبق این گزارش، چین به ویــژه با میانجی گری برای نزدیکی روابط 
عربستان ســعودی و ایران، به گونه ای انگشت روی منطقه گذاشته 

است که ۶ ماه پیش قابل حدس زدن نبود.
بلومبرگ همچنین اعلام کرد: در همین راســتا، این نکته قابل توجه 
است که کین گانگ، وزیر امور خارجه چین اخیرا از جامعه بین المللی 
خواست تا اقدامات اساسی را با هدف ترویج تلاش برای یافتن راه حلی 

زودهنگام و عادلانه برای مسئله فلسطین انجام دهد.

در ایــن گزارش آمده اســت، در بعد مالی نیز بانک ســرمایه گذاری 
زیرســاخت آسیا مســتقر در پکن اولین دفتر خارج از کشور خود را 

اخیرا در ابوظبی افتتاح کرد.
بانک سرمایه گذاری زیرساخت آسیا یک بانک توسعه چندجانبه است 
که تقریباً یک دهه پیش به عنوان پاســخ چین به موسسات ساخته 

شده توسط کشورهای غربی طراحی شد.
طبق این گزارش، این اتفاق درپی موج شوک ایجاد شده در واشنگتن 
پس از مخالفت عربســتان سعودی و ســایر اعضای اوپک پلاس با 
درخواست آمریکا برای افزایش تولید نفت و تصمیم آن ها برای کاهش 
این تولید رخ داده اســت. بلومبرگ در ادامه آورده است که عربستان 
سعودی به رهبری محمد بن ســلمان ولیعهد این کشور به سرعت 

درحال خروج از مدار واشنگتن به نفع پکن است.

سیاسی

یک نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: رئیس جمهور باید افراد 
توانمند و باتجربه را انتخاب کند کسانی که در بحث اقتصادی حرفی 
برای گفتن داشته باشند نه اینکه اشــخاص ناتوان را برای هیئت 
دولت انتخاب کند که ما این وضعیت را در حال حاضر داشته باشیم. 
جلال محمودزاده در گفت وگو با ایلنا، درباره تغییرات صورت گرفته 
از ســوی دولت در کابینه و اینکه آیا می تواند رافع مشکلات کشور 
باشد، گفت: یکی از راه هایی که پیشنهاد می شود دولت مشکلاتش 
در بحث مدیریت اقتصادی و مدیریت اداری کمتر شــود تا موفق 

باشد این است که دایره انتخاب افرادش را گسترده تر کند.
این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان این که یکی از مشکلاتی 
که دولت آقای رئیســی دارد این است که دایره انتخابش محدود 
اســت و بیشــتر از دانشگاه امام صادق و دســتگاه حقوقی قضائی 
که قبلًا در آن کار کرده انــد افرادش را انتخاب می کند و می آورد، 
عنوان کرد: آقای رئیســی دایره انتخابش بسیار محدود است و از 
ســایر افرادی که دارای تجربه هستند و در دولت قبل و در دولت 
متعدد کار کرده اند، اصلا اســتفاده نمی کند، بنابراین هنگامی که 

دایره انتخاب محدود باشد، همین افراد انتخاب می شوند.
وی با اشــاره به برکناری وزیر کشاورزی اظهار داشت: وزیر جهاد را 
رئیس جمهور جابجا کردند، چه کســی را می خواهند جای ایشان 
بگذارند؟ مشخص است از همین اطرافیان خودشان می آوردند، زیرا 
دایره و مانور انتخاب مدیرانش بســیار محدود است و افراد ضعیف 

و ناتوان و کسانی که بهتر از فرد قبلی نیستند، انتخاب می شوند.
محمــودزاده عنوان کرد: معتقدم کل بدنه اقتصادی دولت در واقع 
وزرای اقتصادی و معاونانش ضعیف هستند و همین امر باعث شده 
وضعیت تورم و گرانی در کشــور بیداد کند. مشاهده می کنیم در 
عرض یک ماهی که از ســال ۱۴۰۲ گذشــته بسیاری از اقلام ۵۰ 
درصد گران شــده اند و افزایش قیمت پیدا کرده اند در صورتی که 
امسال سال مهار تورم و رشد تولید است اما بانک ها برای تولید ریالی 
پرداخت نمی کنند و همه حساب هایشان را بستند و تولیدکنندگان 
نمی تواننــد از بانک ها مبلغی برای ســرمایه در گردش و توســعه 

فعالیت های شان بگیرند.
وی ادامه داد: از نظر تورم هم که متاسفانه در یک ماه گذشته اقلام 
افزایش قیمت داشــته اند همین الان مشاهده می کنیم مردم برای 
مرغ ۸۵ هزار تومانی در سفر می ایستند و گوشت قرمز که از سفره 
۹۰ درصد مردم حذف شده است و ماهی قزل آلا از ۶۰ هزار تومان 
به ۱۷۵ هزار تومان رسیده است! این ها کالاهای اساسی هستند که 
مردم باید برای سفره شان تامین کنند؛ چه کسی این موارد را تدبیر 

می کند؟ کابینه و تیم اقتصادی دولت این کار را باید انجام دهد.

ایــن نماینده مجلس با بیان این که برخی افراد در دولت کســانی 
هستند که مدعی بودند به تنهایی می توانند دولت و کشور را اداره 
کنند، گفت: دولت را در واقع کســانی تشکیل داده اند که کاندیدا 
بودند و می خواســتند رئیس جمهور بشــوند و تنها بیایند دولت را 
مدیریت کنند، حالا همه با هــم آمده اند و این وضعیت اقتصادی 

کشور است.
وی تاکیــد کرد: بنابراین به نظر من همه تیم اقتصادی دولت باید 
تغییر کنند و افراد توانمند بدون این که خودی و غیرخودی مدنظر 
باشد، انتخاب شوند. یعنی نگویند که دایره ما همین افراد هستند 
و از میان آن ها باید انتخاب شوند. در واقع باید دایره انتخاب دولت 
گسترده شود و از کل کشور افراد توانمند مورد استفاده قرار گیرند. 
افرادی که مدیر و مدبر هســتند، در بحــث اقتصادی حرفی برای 
گفتن دارند، تجربه کاری دارند و یک ســر و گردن از وزرای فعلی 
و تیم اقتصادی بالاتر باشــند. این ها را باید انتخاب کنند نه اینکه 
افــراد ناتوانی را برای هیئت دولت انتخاب کنند که ما این وضعیت 

را داشته باشیم.
محمودزاده بیان کرد: امروز ما در وزارت ارتباطات، جهاد کشاورزی 
و اقتصاد و زمین گیر شده ایم و مشکل داریم و با این تغییرات جزئی 
دولت نمی تواند خــودش را از این باتلاق بیرون بیاورد و مردم را از 
این فشار اقتصادی خارج کند، این دولت باید حتما غیرت عمده ای 

به خرج دهد.
وی خاطرنشان کرد: یکی از مشکلاتی که دولت آقای رئیسی دارد 
بحث وزارت خارجه است یعنی دولت آقای رئیسی در بحث تعاملات 
بین المللی و ارتباطات با سایر کشورها ضعیف ترین دولت بوده است. 
دلیلش هم مشخص است آقای رئیســی افرادی را در وزارت امور 
خارجه انتخاب کردند که توانایی ارتباط با یک کشور همسایه جزئی 

و کوچک مثل ارمنستان و آذربایجان را ندارند.
نماینده مردم مهاباد در مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: بسیاری 
از مشــکلاتی که در بحث اقتصــادی داریم به تعاملات بین المللی 
بازمی گردد. چند حرکتی هم که قبل از عید داشــتیم، دبیرشورای 
عالی امنیت ملی انجام داد. آقای شــمخانی بود که به چین رفت و 
با عربستان نشست و با عراق ارتباطاتی برقرار کرد. بنابراین اگر یک 
مقداری حرکتی در این اواخر انجام شد، از وزارت امور خارجه نبود 
بلکه شــورای عالی امنیت ملی به کمک آمد. اگر وزارت خارجه و 
وزیر امور خارجه آقای رئیسی توانمند بود نیازی نبود رئیس شورای 
امنیت ملی به کمکــش بیاید و حرکتی کنــد. بنابراین در بحث 
تعاملات بین المللی و تیم اقتصادی دولت کاملًا مشکل دارد و باید 

حتماً این مشکلات را حل کند و مدنظر قرار دهد.

وی افزود: آقای رئیســی باید در بحث معاون اول و سایر معاونانش 
تجدیدنظر کند اگر ایــن کار را نکند و افراد اجرایی و توانمندی را 
در این ۲ ســال باقیمانده انتخاب نکند، مطمئناً مشکلات عمده ای 
برای دولت و در نهایت برای مردم ایجاد خواهد شد چراکه دودعدم 
انتخاب افراد توانمند و حضور تیم اقتصادی ناتوان به چشــم مردم 
می رود و ضررش را آن ها می دهند و مردم تحت فشار اقتصادی قرار 
می گیرند و با این وضعیت معیشتی روبرو خواهند شد که ما در حال 

حاضر شاهد هستیم.
محمودزاده درباره اینکه گفته می شــود استیضاح وزرای دولت در 
مجلس به یک خط قرمز تبدیل شــده اســت و وزرا قبل از اینکه 
مســئله استیضاح شان مطرح شــود، برکنار می شــوند یا استعفا 
می دهنــد، گفت: مجلس یازدهم با مجلس های قبلی فرق می کند 
مجلس یازدهم مجلســی اســت که اکثر نمایندگان همراه دولت 
هســتند و ضعف های دولت را می پوشــانند یعنی اگر ضعفی هم 
شناسایی کنند معتقد هستند این ضعف نباید برجسته شود، نباید 
با تذکر، سوال و استیضاح و نهایتاً ابزار نظارتی دولت را وادار کنند 

وارد یک ریل درست شود.
وی خاطرنشــان کرد: رویکرد در مجلس یازدهم باعث شده دولت 
گاهی اوقات حتی اگر مدیریت کشــور هم دچار چالش و مشــکل 
باشد سعی نکند خود را اصلاح کند و راه اصلاح را انتخاب نمی کند 

و دچار روزمرگی ها می شود که این بسیار بد است.
محمودزاده یادآور شد: یکی از نکات منفی مجلس یازدهم این بود 
که در زمان انتخابات ریاســت جمهوری ۲۲۰ نماینده مجلس نامه 
نوشتند که آقای رئیســی کاندیدا شود که در طول تاریخ مجالس 
چنین چیزی ندیدیم که مجلس شورای اسلامی بیاید و مستقیماً 
وارد انتخابات ریاســت جمهوری شود و نمایندگان مستقیم از یک 

نفر بخواهند وارد انتخابات شود.
نماینــده مردم مهاباد بیان کرد: زمانی که ۲۲۰ نفر نماینده از یک 
شخصی درخواست می کنند که کاندیدای انتخابات شود وقتی که 
این فرد انتخاب شــد مطمئنا همراهی می کنند و همین هم نقطه 
ضعف و پاشنه آشــیل برای مجلس و دولت شده و باعث به وجود 
آمدن چنین مســائلی شده است که ما در حال حاضر متاسفانه در 

دولت مشاهده می کنیم.
وی گفت: حال اگر یک تعداد از نمایندگان منتقد در مجلس پیدا 
می شــوند و تذکر می دهند و می گویند استیضاح می کنیم، مورد 
هجمــه قرار می گیرند و اجازه صحبت کــردن به آن ها نمی دهند. 
این ها مسائلی اســت که در مجلس وجود دارد و باید واقعیت ها را 

قبول کرد.

یک فعال سیاسی گفت: شواهد و قرائنی نمی بینم که آقای لاریجانی 
بخواهد در انتخابات مجلس شــرکت کند. هرکس که می خواهد در 
انتخابات شــرکت کند باید در جامعه حضور بیشتری داشته باشد و 
صحبت های بیشــتری انجام دهد که من این حضــور و ظهور را در 
آقای لاریجانی نمی بینم. منصور حقیقت پور فعال سیاسی اصولگرا در 
گفت وگو با ایلنا، در پاســخ به این سوال که آقای قالیباف دیداری با 
آقایان حجت الاســلام ناطق نوری، حداد عادل و علی لاریجانی در 
یک ضیافت افطاری داشتند. با توجه به اینکه شخصیت های مطرح 
شــده در گذشته جایگاه ریاســت مجلس را در اختیار داشتند، اما 
این برداشــت مطرح می شود که آقای قالیباف به دنبال بازی جدید 
در جریان اصولگرایی با اســتفاده از چهره های محافظه کار و اعتدالی 
است و می خواهد با جریان افراطی اصولگرا که به نام جبهه پایداری 
شناخته می شود رقابت کند. تحلیل شما در این مورد چیست، گفت: 
این افطاری یک دعوت ساده بر پایه اخلاق و ادب بود که آقای قالیباف 
رؤسای پیشــین مجلس قبل از خود را دعوت کرد. تا آنجا که بنده 
مطلع هستم در این جلسه هیچ بحث سیاسی صورت نگرفت و هیچ 

تفاهم و توافقی بین این افراد صورت نگرفته است.
وی افزود: اینکه آقای قالیباف با جبهه پایداری مشکل دارد، درست 
است. جبهه پایداری یک جریان تمامیت خواه، خود حق بین و خود 
ولایت بیــن بوده کــه فقط خود را می بیند و بقیه اگــر خارج از این 
چارچوب باشند، غیرولایی و جاسوس هســتند. در خانواده جریان 
اصولگرایی هم خیلی افراد را نمی پذیرند. در گذشته هم این رفتار را 
انجام داده اند. با آقای هاشمی رفسنجانی برخورد کردند، با آقای ناطق 
برخورد کردند و همچنین با آقای لاریجانی هم برخورد کردند، حالا 
هم رسیده اند به اینکه با آقای قالیباف برخورد کنند. در اختلاف جبهه 
پایداری با آقای قالیباف، هر چقدر به انتخابات نزدیک تر می شــویم، 

شکاف بیشتر خواهد شد.
وی افزود: حتی در انتخابات ریاست مجلس خواهیم دید که اگر آقای 
قالیباف بخواهد رئیس شــود، ۱۸۰ تا ۱۹۰ رأی نمی آورد، مگر آنکه 
با تعدادی کمتر از این رئیس مجلس شود. اینکه آقای قالیباف یک 
رویکرد دیگر داشته باشد طبیعی است. مردم از این نگاه خشک و تند 
جبهه پایداری خسته شدند و حتما به دنبال فضای سیاسی دیگری 
هستند. شاید آقای قالیباف فضایی را ترسیم کند که مردم احساس 
کنند در این فضا می توانند راحت تر باشند و بهتر می توانند جلو بروند، 

بنابراین به سمت آقای قالیباف بیایند.
حقیقت پور در پاسخ به این سوال که در تحلیل ها این نکته وجود دارد 
که در انتخابات آینده آقای لاریجانی به مجلس برگردد و آقای قالیباف 
در انتخابات مجلس شرکت نکرده و خود را برای حضور در انتخابات 
۱۴۰۴ آماده کند. چقدر با این تحلیل موافق هستید و آیا این احتمال 
وجود دارد که آقای لاریجانی در انتخابات مجلس آتی حضور داشته 

باشد گفت: من شواهد و قرائنی نمی بینم که آقای لاریجانی بخواهد 
در انتخابات مجلس شرکت کند. هرکس که می خواهد در انتخابات 
شرکت کند باید در جامعه حضور بیشتر داشته باشد و صحبت های 
بیشــتری انجام دهد که من این حضور و ظهور را در آقای لاریجانی 

نمی بینم.
وی افزود: ما حتما در وضعیت مجلس تغییراتی خواهیم داشــت که 
افــرادی حرفه ای تر و دقیق تر بیاینــد و مدیریت مجلس را بر عهده 
بگیرند تا در مجلس ایفای نقش داشته باشند تا در خروجی مجلس، 
قوانین متقن، چند جانبه گر و جامع داشته باشیم. اما اینکه خودشان 
به صورت جدی در انتخابات حضور داشته باشند من این موضوع را 
مشاهده نمی کنم اما آقای قالیباف می توانند برای انتخابات مجلس و 
انتخابات ۱۴۰۴ برنامه داشته باشد و آن پوزیشنی که برای خودشان 
تداعی می کنند، محتمل است و باید دید در آینده چه اتفاقاتی می افتد.
حقیقت پور در پاســخ به این ســوال که آیا احتمال دارد در جریان 
اصولگرایی شاهد رقابت داخلی طیف های متفاوت اصولگرایی باشیم، 
گفت: در گذشــته این اتفاقات به این شکل بوده است. مگر در زمان 
احمدی نژاد اینطور نبود؟ آقای احمدی نژاد با چه کسی رقابت می کرد؟ 
بــا آقایان قالیباف، ولایتی و ســایر اصولگرایان دیگر رقابت می کرد. 
اصولگرایان فقط یک حزب نیســتند که دارای چارچوب و مقررات 
خاصی باشــند. اصولگرایی بیشتر یک طیف و محفل است. جریانی 
که آقای بذرپاش به راه انداخته چه جریانی است؟ از اصولگرایان جدا 
شده است. همین جبهه پایداری که در مقابل آقای قالیباف ایستاده، 
تیم آقای رئیسی هم یک طرف قضیه است. آن ها هم اصولگرا هستند. 
بنابراین ما هم دود ســفیدی از اردوی اصولگرایی نمی بینیم، دودش 
سیاه است و احتمال هم دارد دو، سه شاخه شوند و در جریان انتخابات 

به صورت جداگانه لیست دهند و وارد صحنه انتخابات شوند.

ساکنان سرزمین های اشغالی شامگاه شنبه در اعتراض به تصمیم 
نخســت وزیر رژیم صهیونیســتی برای انجام اصلاحات قضائی به 
خیابان ها آمدند. به گزارش ایلنا به نقل از تایمز آو اسرائیل، ساکنان 
سرزمین های اشــغالی در اعتراض به تصمیم »بنیامین نتانیاهو« 
نخســت وزیر رژیم صهیونیســتی برای انجام اصلاحات قضائی به 
خیابان ها آمدند. این شــانزدهمین هفته متوالی است که مخالفان 

برنامه های دولت بنیامین نتانیاهو دســت بــه تظاهرات می زنند. 
شرکت کنندگان در این تظاهرات، سیاست های دولت جدید نتانیاهو 
بــه ویژه در ارتباط با نظام قضائی را مغایر با آزادی و دموکراســی 
خوانده و شــعارهایی در اعتراض به آن سر دادند. در چارچوب این 
اصلاحات، پارلمان رژیم صهیونیســتی اجازه دارد تا با رای اکثریت 
اعضایش، تصمیمــات دادگاه عالی را وتو کند. معترضان می گویند 

که کابینه جدید اســرائیل، »اصول دموکراتیک« نظام سیاسی این 
رژیم را هدف قرار داده است. بنیامین نتانیاهو در حال حاضر برای 
ششمین بار در اسرائیل به مقام نخست وزیری رسیده و در ائتلافی 
با گروهای تندرو و مذهبی دست راستی، اکثریت را در پارلمان در 
اختیار دارد. کابینه فعلی اسرائیل، تندروترین دولت در تاریخ رژیم 

صهیونیستی توصیف شده است.

بلومبرگ: ابعاد جنگ سرد آمریکا و چین 
در خاورمیانه آشکارتر شده است

چین

دانمارک

ترکیه

آمریکا

برزیل

چین در پی اظهارات رئیس جمهور کره جنوبی 
درباره تایوان به سئول شکایت کرد. به گزارش 
ایلنا به نقل از خبرگزاری فرانســه، چین اعلام 
کرد که در پی اظهارات نادرست و کاملا غیرقابل 
قبول »یون ســوک یــول«، رئیس جمهور کره 
جنوبی درباره تایوان به ســئول شــکایت کرده 

است.
پکن و ســئول پس از مصاحبه یون با رویترز که 
تنش بین چین و تایوان را یک مسئله بین المللی 
مشابه کره شمالی دانست و علت تشدید تنش را 
تلاش برای تغییر وضع موجود با توســل به زور 
اعلام کرد، انتقاداتی را از یکدیگر رد و بدل کردند.

وزارت خارجه چین درخواست »سون ویدونگ«، 
معاون وزیر خارجه این کشــور برای شکایت از 
ســفیر کره جنوبی علیه اظهارات یون را تایید 
کــرد. طبق این گزارش، وی بــا ابراز نارضایتی 
عمیق به سفیر کره اعلام کرده است که اظهارات 

یون کاملا غیر قابل قبول است.
معاون وزیر خارجه چین تاکید کرد که مسئله 
تایوان یک موضوع مرتبط با چینی هاست و به 
هیچ قدرتی اجازه مداخله داده نمی شــود. وی 
افزود: »ســئول باید به اصل چین واحد پایبند 
باشــد و از رفتار و گفتار مداخله آمیز در مضوع 

تایوان اجتناب کند«.

وزارت دفــاع دانمارک اعلام کرد، این کشــور 
تصمیــم گرفته تا تمامی کارشناســان نظامی 
خود را که در کمپین مقابله با داعش در عراق و 
سوریه شرکت داشتند، خارج کند تا با تهدیدات 
در نزدیکی مرزهــای دانمارک مبارزه کنند. به 
گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری اسپوتنیک، 
وزارت دفاع دانمارک در بیانیه ای اعلام کرد: در 
حال حاضر ما یــگان متخصصان نظامی مان را 
بــه دو دلیل از عراق و ســوریه خارج می کنیم. 

یکی اینکه تعداد تروریســت های داعش در این 
دو کشــور به شدت کاهش یافته و دیگر نیازی 
به مشارکت ما نیست و دوم اینکه ما به احیای 
قدرت نظامی مان برای مقابله با تهدیداتی که در 

پیرامون مان مشاهده می کنیم، نیاز داریم.
در ادامه این بیانیه آمده اســت، کارشناســان 
نظامی دانمارک از سال ۲۰۱۶ میلادی در خاک 
عراق و سوریه بوده اند. این نیروها در زمینه دفاع 

هوایی فعالیت داشتند.

افرادی ناشــناس به ســوی یکی از دفاتر حزب 
حاکم عدالت و توسعه ترکیه شلیک کردند. این 
حمله هیچ تلفاتی نداشــت. به گزارش ایسنا به 
نقل از خبرگزاری اسپوتنیک، دو فرد با خودروی 
خود به دفتر حزب عدالت و توسعه در استانبول 
رفته و پنج تیر هوایی شلیک کردند. همچنین 
دفتر فرمانداری اســتانبول اعلام کرد که جای 
چهار گلوله در طبقه بالایی این دفتر مشــاهده 

شده است.
این حمله تلفاتی در پی نداشته و پلیس ترکیه 

در حال حاضر در جستجوی عاملان آن است.
عمر چلیک، ســخنگوی حزب عدالت و توسعه 
ضمن محکوم کــردن این رویداد گفت که این 
حزب به تلاش برای انتخابات ریاست جمهوری 

و پارلمانی ماه آینده ادامه خواهد داد.
در اواخر ماه مارس در حمله ای مشــابه، افرادی 
مســلح در دفتر حزب اپوزیسیون »خوب« در 
استانبول آتش گشودند. در آن زمان رهبری این 
حزب مسئولیت حمله را به گردن رجب طیب 

اردوغان، رئیس جمهوری ترکیه انداخت.

رئیس جمهوری برزیــل گفت که در اظهاراتش 
مبنی بر اینکه تقصیر جنــگ اوکراین تا حدی 
به گردن کی یف اســت، قصد نداشــته کسی را 
راضی کند. به گزارش ایسنا به نقل از خبرگزاری 
الجزیره، لوئیس ایناســیو لولا داســیلوا، رئیس 
جمهوری برزیل خواستار دستیابی به راهکاری 
برپایه مذاکره در جنگ روسیه و اوکراین شده و 
گفت در موضع گیری هایش نسبت به این مناقشه 
قصد نداشته کسی را راضی کند. داسیلوا که قصد 
دارد برزیــل را بار دیگر به جایگاه میانجی گر در 
مناقشات جهان برگرداند، با اظهارات اخیر خود 
مبنــی بر اینکه کی یف تا حــدی در این جنگ 
مقصر است، خشم اوکراین را برانگیخت. برزیل 
همچنیــن بــه تحریم های غرب علیه روســیه 
نپیوسته و به کی یف ســلاح نفرستاده است. او 

شــنبه گفت: من و دولتم نقض تمامیت ارضی 
اوکرایــن را محکوم می کنیــم؛ اما در عین حال 
خواســتار یک راهکار سیاسی بر مبنای مذاکره 
هســتیم. رئیس جمهوری برزیل چندی پیش 
آمریکا و متحدان اروپایی اش را به طولانی کردن 
ایــن جنگ متهم کرده و گفته بود که آن ها باید 

ارسال سلاح به اوکراین را متوقف کنند.
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جلال محمودزاده، نماینده مردم مهاباد:
دولت با تغییرات جزئی نمی تواند مردم را از فشار اقتصادی نجات دهد

دایره انتخاب رئیسی محدود است

حقیقت پور فعال سیاسی اصولگرا:
در دیدار قالیباف با ناطق نوری، حداد عادل و لاریجانی هیچ توافقی صورت نگرفت

شواهدی نمی بینم که لاریجانی در انتخابات شرکت کند

برگزاری تظاهرات علیه نتانیاهو برای شانزدهمین هفته متوالی

شکایت چین به سئول 
در پی اظهارات رئیس جمهور کره جنوبی درباره تایوان

دانمارک نیروهای خود را از سوریه و عراق خارج می کند

حمله به دفتر حزب اردوغان در استانبول

روزنامه نیویورک تایمز نوشت که رئیس جمهوری 
آمریکا باید هوادارانش را نسبت به توان جسمی 
و سن خود برای دور دوم ریاست متقاعد کند. به 
گزارش ایلنا، روزنامه نیویورک تایمز در گزارشی 
با استناد به نتایج یک نظرسنجی نوشت که »جو 
بایدن«، رئیس جمهور آمریکا اگر می خواهد در 
انتخابات ریاست جمهوری آینده در سال ۲۰۲۴ 
شرکت کند، باید با هوادارانش به صراحت درباره 
ســلامتی و سن خود صحبت کند. این روزنامه 
داده های یک نظرسنجی را که به طور مشترک 
توســط آسوشیتدپرس و مرکز تحقیقات روابط 
عمومی »نورس« انجام شده است، منتشر کرد.

بر اساس نتایج این نظرســنجی، ۴۷ درصد از 
رای دهنــدگان حامی حــزب دموکرات معتقد 
هســتند که بایدن باید در انتخابات ریاســت 
جمهوری آتی شــرکت کند. بــه طور کلی ۲۶ 
درصد از شــرکت کنندگان در نظرســنجی در 
میان دموکرات ها و جمهوری خواهان گفتند که 

نامزدی وی را برای دور دوم مناسب می دانند.

این روزنامه در عین حال نوشت که بسیاری از 
حامیان دموکرات ها به ویژه جوانان معتقدند که 
سن بایدن بسیار بالاســت و در پایان دور دوم 
۸۶ســاله خواهد شــد و بنابراین در این دوره 

کارآمد نخواهد بود.
نیویورک تایمز با اشاره به اینکه بایدن مسن ترین 
رئیس جمهــور در تمام تاریخ ایــالات متحده 
اســت، تاکید کرد که او نســبت به بسیاری از 
اســلاف معاصر خود کنفرانس های مطبوعاتی 
و مصاحبه های بســیار کمتری برگزار می کند 
و امتنــاع او از برقراری ارتبــاط منظم با مردم 
پرسش هایی را نسبت به سن و سلامتی او ایجاد 

می کند.
طبق این گــزارش، در واقع بایدن با ســکوت 
خــود عرصه را برای منتقدان و کســانی که به 
توانایی های او شــک دارند، باز می کند. بنابراین 
رئیس جمهور باید به طور علنی با مردم در این 
بــاره صحبت کند و از وانمــود کردن به اینکه 

موضوع مهمی نیست، دست بردارد.

در پی تشــدید تنش ها در ســودان، نیروهای 
نظامی آمریــکا تمامی دیپلمات هــای ایالات 
متحده و خانواده های آن ها را از ســودان تخلیه 
کردند. به گزارش ایلنا، در پی تشــدید تنش ها 
در ســودان، نیروهــای نظامــی آمریکا تمامی 
دیپلمات های ایالات متحده و خانواده های آن ها 

را از سودان تخلیه کردند.
عملیات خروج دیپلمات های آمریکایی از سودان 
توســط ارتش ایالات متحده و با کمک شــش 
فروند هواپیما انجام شده است. گروه »نیروهای 
پشتیبانی سریع« اعلام کرد که عملیات ارتش 

آمریکا با هماهنگی این گروه انجام شده است.

یک گــروه مقاومتی عراقی نســبت به افزایش 
شــمار نیروهای آمریکا در این کشــور هشدار 
داد. به گزارش ایســنا، به نقل از شبکه خبری 
المیادین، گــروه عراقی موســوم به »اصحاب 
کهف« در بیانیه ای از دولت این کشور خواست 
که نســبت به افزایش شمار نیروهای آمریکا در 

داخل و اطراف این کشور توجه کند.
در ایــن بیانیه آمده اســت: نیروهای اطلاعاتی 
آمریکا این روزها به صورت مداوم از حریم هوایی 

عراق استفاده می کنند.

طبق این بیانیه، این اقدام با هدف انتقال پرسنل 
و تجهیزات فنــی از پایگاه »الجهراء« کویت به 
پایگاه »ویکتوری« واقع در فرودگاه بغداد انجام 

شده است.
گروه اصحاب کهــف به همین منظور به دولت 
عراق نسبت به افزایش نیروهای آمریکا در این 
کشور هشــدار داد. این گروه همچنین از دولت 
عراق خواست که به برنامه این روزهای نیروهای 
آمریکا که بر کمک به رژیم صهیونیستی متمرکز 

است، توجه کند.

نیویورک تایمز:
بایدن باید هوادارانش را نسبت به توان جسمی خود قانع کند

رئیس جمهوری برزیل بازی در زمین روسیه را تکذیب کرد

تمامی دیپلمات های آمریکایی از سودان خارج شدند

هشدار نسبت به افزایش شمار آمریکایی ها در عراق
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 آل پاچینــو، یکــی از هنرمنــدان حاضر در اولین نســخه فیلم 
»پدرخوانده« در یــک گفت وگوی تلویزیونی بیان کرد: نســخه 
اولیه »پدرخوانده« که در ســال ۱۹۷۲ میلادی ســاخته شــد 
»ســرگرم کننده تر« از »قسمت دوم« اســت. آل پاچینو در ادامه 
افزود: نسخه اولیه »پدرخوانده« به بهترین حالت داستان  را روایت 
می کند و مخاطبان دقیقا می توانند اصل موضوع را متوجه شوند. 
این هنرپیشــه معروف هالیوود درباره علت عدم قبول حضور در 
پروژه »جنگ ســتارگان« گفت: حضور در ایــن پروژه برای من 
پیشنهاد خوبی بود اما من اکنون در حال نوشتن یک کتاب هستم 
و از آنجــا که نیمــی از کار را انجام داده ام علاقه ای نداشــتم که 
حال و هوای متفاوتی را تجربه کنم چون برای حضور در »جنگ 
ســتارگان« باید زمان زیادی اختصاص مــی دادم. وی همچنین 
تاکید کرد: از ســال گذشته که این کتاب را شروع کردم »جنگ 
ســتارگان« تنها پیشــنهاد من نبود و به نوعی بــا درنظر گرفتن 
اولویت کارهایم نیمی از پیشــنهادی مختلف را رد کردم و تلاش 
می کنم به بهترین شــکل ممکن کتاب مورد نظرم را تمام کنم و 
بعــد از آن دوباره در نقش های احتمالی مورد نظرم بازی می کنم. 
وی درباره موضوع کتابی که درحال نوشــتن آن است نیز گفت: 
بعد از مدتی به آن سن می رسی که باید شروع به کاری کنی و از 
خودت یادگاری مناســبی به جای بگذاری و من اکنون در همین 

شــرایط هستم و می خواهم از آنچه تا امروز تجربه کردم بنویسم. 
آل پاچینــو درباره خاطراتش از پروژه پدر خوانده نیز تصریح کرد: 
وقتــی به آن دوره کاری خودم که جوان بودم فکر می کنم به این 
نتیجه می رســم که شاید تا به امروز پروژه ای با این همه انرژی و 
توانمندی را تجربه نکرده ام، در آن دوره ســنی واقعا نمی دانستم 

چه در پیش دارم و بــه هیچ عنوان آماده  چنین تجربه ای نبودم، 
همــه دیدیم که چطور این فیلم توانســت نظرها را به خود جلب 
کند و در میان منتقدان جایگاه ویژه ای به خود اختصاص دهد. به 
گفتــه آل پاچینو پروژه قدیمی »پدرخوانده« به هیچ عنوان قابل 
مقایســه با پروژه جدید یا همان »پدرخوانده «۲ نیســت به این 
دلیل که روایتگری بخش نخست آنقدر کامل بوده که شاید اصلا 
نیازی به ساخت بخش دوم نبود واقعا می گویم آن پروژه منحصر 
بفرد بود. این برنده جایزه اســکار درباره حســش از »پدرخوانده 
یک« گفت: اخیرا دوباره این فیلم را دیدم واقعا در تمامی لحظات 
فیلم هرگز داستان را رها نکردم و به عنوان یک مخاطب به دلیل 
اینکه داســتان های متفاوتی در طول فیلم مطرح می شد مخاطب 
واقعــا جذب صحنه ها، داســتان و شــرایط می شــد درحالی که 
واقعیت امر اینجاست که در »پدرخوانده« دو داستان خطی شاید 
خسته کننده باشد و در میانه راه مخاطبان داستان را رها کنند. به 
گزارش تسنیم، آل پاچینو گفت: اکنون ۵۰ فیلم در کارنامه کاری 
خود دارم و در آینده ۴ پروژه دیگر هم دارم که شاید نیازی به فکر 
کردن به پروژه جدید نداشــته باشم، البته اجازه بدهید که بگویم 
من درباره بازنشستگی صحبت نمی کنم چون من فکر می کنم از 
۲۵ ســالگی بازنشسته شدم ولی همانطور که گفتم زندگی به من 

راهی نشان داده که دیگر نمی خواهم کار کنم.

 آل پاچینو: 

دیگر نمی خواهم کار کنم 
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محمدرضــا علیمردانی فیلم »تتریــس« را در پلتفرم فیلم نت 
دوبلــه کرد و این اثر روز ســینمای جهان در این پلتفرم قابل 
تماشــا اســت. »تتریس« یک تریلر زندگینامه ای و محصول 
کشور آمریکا اســت که مارس ۲۰۲۳ توسط سرویس استریم 
اپل تی وی پلاس منتشر شده است. »تتریس« نام بازی پازلی 
مشــهوری اســت که هنوز هم محبوبیت زیادی در سطح دنیا 
دارد. ایــن بازی همچــون یک پازل بی انتها اســت که در آن 
قطعاتی با شــکل های مختلف از بالای صفحه وارد می شوند و 
کاربر باید آنها را به گونــه ای در کنار هم قرار دهد که خطوط 

کاملی را تشکیل دهند./ایسنا 

 مجموع هشت فیلم خاطره انگیز » هری پاتر « در راستای احترام 
به مخاطبان و در ادامه پخش آثار مطرح سینمای جهان، مجدد 
دوبله شــده تا لذت تماشــای »هری پاتر« برای علاقه مندان آن 
دوچندان شود. دوبله قدیمی این فیلم ها حدود یک دهه پیش از 
تلویزیون پخش شد و این بار فیلیمو این فیلم ها را با بهره گیری 
از اســتادان دوبله ایران و به مناســبت عید ســعید فطر منتشر 
کرده اســت. ویژگی نسخه جدید ســری فیلم های »هری پاتر« 
علاوه بر دوبلــه آن، کیفیت بالای فیلم ها و بهره گیری از ترجمه 
دقیق و مناسب آن است. مجموعه  فیلم های »هری پاتر« در ژانر 

ماجراجویی و فانتزی است./موج  

فیلم ســینمایی »به دنیا آمده برای پرواز« نسخه چینی »تاپ 
گان« قرار است در سینما های انگلستان روی پرده نمایش برود. 
این فیلم چینی بازســازی نســخه آمریکایی فیلم موفق »تاپ 
گان« اســت و »لی یو« و گروهی از هوانوردان نخبه را دنبال 
می کند که تحت آموزش های سخت گیرانه قرار می گیرند تا به 
عنوان خلبان آزمایش رســمی شناخته شوند. آن ها به رهبری 
فرمانده باتجربه ژانگ، وظیفــه آزمایش جدیدترین جت های 
جنگنــده را دارند. این فیلم در ۲۸ آوریل و در زمان تعطیلات 
اول ماه می که یکی از ســه فصل مهم در تقویم اکران است در 

چین اکران می شود./باشگاه خبرنگاران 

 »تتریس« درفیلم نت »تاپ گان« چینی شد  »هری پاتر« آمد

میلاد کیایی آهنگســاز و نوازنده سنتور درباره 
آثار جدید خود گفت: مشــغول ســاخت چند 
اثر موسیقایی هســتم که قرار است این آثار را 
به صورت تک ترک منتشــر کنم. آهنگسازی و 
نوازندگی بیشــتر این آثار به عهده خودم بوده 
اســت و این آثار در مراحل نهایی قرار دارد. این 
آهنگساز در ادامه درباره وضعیت موسیقی تاکید 
کرد: باید بپذیریم که موسیقی در وضعیت خوبی 
قرار ندارد و بهتر اســت مسئولین بیشتر به این 
هنر توجه کنند زیرا هنرمندان موســیقی واقعا 
افسرده شده اند و تا زمانی که شرایط خوبی برای 
هنرمندان فراهم نشود آنها نمی توانند در زمینه 
انتشــار آثار و یا برگزاری کنسرت فعالیت کنند. 
ایــن هنرمند افزود: در چند ســال اخیر هزینه 
برگزاری یک کنســرت خیلی زیاد شده است و 
هنرمندان موســیقی باید از نزدیک با مخاطبان 
در ارتباط باشــند در نتیجه با توجه به شــرایط 
نامناســب اقتصادی وضعیت ایــن هنر هر روز 
نســبت به روز قبل بدتر می شــود. وی در ادامه 

خاطرنشــان کرد: موسیقی باید در جریان باشد 
پس هنرمند اگر از نظر فکری در شرایط مطلوبی 
باشــد می تواند آثار بهتری خلق کند. متاسفانه 
مسئولین و نهادهای حوزه موسیقی اصلا به رشد 
این هنر فکر نمی کنند و موسیقی ایرانی و محلی 
ما به طور کامل در حال نابودی است. این نوازنده 
سنتور در ادامه عنوان کرد: ما هنرمندان خوبی 
داریم که می توانند به رشد موسیقی کمک کنند 
ولی در چند سال اخیر حتی یک میز گرد درباره 
بررسی موسیقی صورت نگرفته است در نتیجه 
هنرمندان مجبور شده اند شغل دیگری انتخاب 
کنند و نمی توانند در این شــرایط به فکر خلق 
اثر باشــند. به گزارش صبا، وی در پایان گفت: 
موسیقی ایرانی با روح سر و کار دارد و در فضای 
آشــفته جامعه می تواند بــه آرامش همه کمک 
کند ولی چیزی که شــاهد آن هستیم گسترش 
موســیقی های سخیف اســت که هیچ محتوای 
مناســبی ندارد و هنرمندان و مسئولین باید به 

کمک هم این هنر را نجات دهند.

محمد ابهری بازیگر پیشکســوت که چندسالی 
اســت از فضای سینما و تلویزیون دور شده بیان 
کرد: در این مدت که کاری نکردم بازی در نقش 
دکتر حسابی به من پیشنهاد شد اما گفتم توان 
کار سنگین و ساعات طولانی کار را ندارم و صرفا 
می توانم ۴، ۵ ساعت خودم را روی پا نگه دارم و 
بیش از این در توانم نیست. این هنرمند با اشاره 
به خاطره ای از دوران بازیگری خود تصریح کرد: 
در ســریال های »ســربداران« و »بوعلی سینا« 
تجربه سوارکاری و روی اسب کارکردن را داشتم؛ 
ســریال »بوعلی« را که بازی می کردیم یکی از 
دو پیکــی که دنبال »بوعلی ســینا« بودند، من 
بــودم و دیگری مرحوم فیــروز بهجت محمدی 
بود. در طول ســاخت این مجموعه ما همیشــه 
روی اسب بودیم، روی اسب زندگی می کردیم و 
ســاخت این سریال یک سال و نیم طول کشید؛ 
زمان ناهار که می شــد بــرای ما عذاب بود چون 
گریم مان ســنگین بود و ریشی که روی صورت 
ما چســبانده بودند امکان غذا خــوردن را از ما 

می گرفت چراکه با حرکت آن لب و صورت گریم 
ما جدا می شد و وسط بیابان و روی اسب گریمور 
نداشــتیم در نتیجه بقیه می نشستند چلوکباب 
می خوردند و ما مجبور بودیم سوپ بخوریم. وی 
ادامه داد: قدیمی ها جایگاه خاصی در ســینمای 
ایران داشــتند و کارهایشــان به دل می نشست 
آدم هایی مثل عــزت الله انتظامی، علی نصیریان 
و محمدعلی کشــاورز به علت مطالعه زیادشان 
خروجی قابل تاملی در کارهایشان داشتند. بازیگر 
سریال »کوچک جنگلی« به ایرنا گفت: امروز یک 
بازیگر وظیفه دارد که وقتی جلوی لنز دوربین یا 
صحنه تئاتر قرار می گیرد وقایع جامعه ای که در 
آن هست را به اجرا بگذارد؛ هنرمند باید همواره 
دو قدم از اجتماعش جلوتر و چراغ راه باشــد و از 
همه جهت اطلاعات در درونش داشته باشد. هنر 
یک دریای بیکران اســت که هرچه جلو بروی به 
جایی نمی رسی بنابراین باید مطالعه و تحقیقات 
زیاد باشــد تا بتوانی آن نقشی که به شما محول 

شده را به وجود بیاوری.

نادر فلاح بازیگر تئاتر، سینما 
کارگــردان  و  تلویزیــون  و 
تئاتر دربــاره اجرای نمایش 
»کابوس های آنکه نمی میرد« 
در تالار مولوی گفت: از آنجا 
که در این نمایش قرار است 
با یک گــروه جوان کار کنم 
و تــالار مولوی نیز بیشــتر 

حامی آثار دانشــجویان تئاتر و هنرمندان جوانی 
که هنوز اســم و رســمی ندارند، است تصمیم 
گرفتم نمایش جدیــدم را در این تالار به صحنه 
ببرم. البته غیر از سیاست های مولوی در حمایت 
از جوان ها، فرم و شــکل سالن و علاقه شخصی 
که همیشه با این سالن داشتم مزید بر علت شد. 
وی درباره دیگر دلایل اجرا در تالار مولوی افزود: 
ضمن اینکه نمایش »کابوس های آنکه نمی میرد« 
درباره علامه دهخدا اســت و ایشان هم خودش 
ریاست دانشــکده حقوق و علم سیاسی دانشگاه 
تهران را برعهده داشت و هم لغت نامه اش بعد از 
سال ها تلاش و رنجی که برای نگارشش کشیده 
بود، توســط دانشــگاه تهران به چاپ رسید و از 

طرف دیگر نمی توانستم از پس 
تماشاخانه های  در  اجرا  هزینه 
خصوصــی بربیایــم از این رو 
مناســب ترین  مولوی  ســالن 
نمایش  اجــرای  بــرای  مکان 
نمی میرد«  آنکه  »کابوس های 
بــود. فــلاح دربــاره مضمون 
و داســتان اثر بــه مهر گفت: 
»کابوس های آنکه نمی میرد« در واقع کابوس های 
علی اکبر دهخدا را به تصویر می کشد و به نوعی 
مرور تاریخ و زندگی این شــخصیت فرهیخته را 
در حالت کابــوس و وهم روایت می کند. دهخدا 
دانــش آموخته علوم سیاســی بــوده و در ایام 
جوانی شخصیتی به شدت سیاسی داشته است 
و به همراه جهانگیر خان صوراسرافیل در روزنامه 
صوراسرافیل برعلیه محمدعلی شاه و در حمایت 
از مشروطه مطالب زیادی منتشر می کرده است. تا 
زمانی که مجلس به توپ بسته می شود و او چند 
بار مورد سوءقصد قرار می گیرد، از کنش سیاسی 
مستقیم فاصله می گیرد و به نوعی به اروپا تبعید 

می شود و شرایط سختی را از سر می گذراند.

در حالــی کــه در هفته هــای اخیــر، تعداد 
سریال های در حال انتشار پلتفرم های وی اودی 
نســبت به ۶ مــاه قبل کاهش یافتــه، اما این 
پلتفرم هــا از ابتــدای ســال ۱۴۰۲ به افزایش 
قیمت دســت زده اند. اگرچه از آخرین مرحله 
گران شدن اشــتراک هر سه پلتفرم زمان قابل 
توجهــی می گذرد، اما بــا رونق صنعت نمایش 
ویدیوی آنلاین، ضعف محصولات رســانه ملی 
و رشد مداوم شمار کاربران، پلتفرم ها عملا نیاز 

چندانی به افزایش نرخ اشتراک حس نمی کنند. 
روشن است که قیمت گذاری دستوری خصوصا 
در اکوسیســتم دیجیتال، اشتباه است و ثابت 
شــده کــه در نهایت باعــث ثبــات قیمت ها 
نمی شــود، اما افزایش مداوم هزینه اشــتراک 
پلتفرم هــا، بدون توجــه به اقتضائــات بازار و 
کشش قیمتی خدمات، ممکن است مخاطبان 
را بیشتر از قبل به سمت استفاده از ماهواره یا 

کانال های دانلود فیلم سوق دهد./سرنا 

»گنج اژدها« به کارگردانی اشــکان رهگذر در 
 Work( بخش انیمیشــن های در حال ساخت
in Progress( جشنواره انیمیشن اشتوتگارت 
ITFS آلمــان راه پیــدا کرد. ایــن بخش از 
جشــنواره به پروژه های انیمیشــنی منتخبی 
می پــردازد کــه در مراحل مختلــف تولید از 
»ایده« تا »ســاخت« قرار دارند. کارگردانان و 
تهیه کنندگان اولین بخش های پروژه هایشــان 
را در این جشــنواره ارائه می دهند. جشــنواره 

از معتبرترین  انیمیشــن اشــتوتگارت یکــی 
جشــنواره های انیمیشن در جهان است که هر 
سال در شهر اشتوتگارت آلمان برگزار می شود. 
این جشنواره در تاریخ ۲۵ تا ۳۰ آپریل ۲۰۲۳ 
مصادف با ۵ تا ۱۰ اردیبهشــت ۱۴۰۲ برگزار 
می شــود. آرمان رهگذر، تهیه کننده این پروژه 
است. اشــکان رهگذر و آیدا نوشــالی به طور 
مشــترک فیلمنامه »گنج اژدها« را به نگارش 

درآورده اند./سرنا 

آفتاب یزد: نمایــش »زندگی« به کارگردانی 
محمدرضــا قلی پــور و فرشــته فرشــاد که با 
همکاری خانه فرهنگ شــهر هاگن، به صورت 
یک پروژه بین المللی تعریف شــده است،  دوم 
اردیبهشــت برابر با )۲۲ آپریل ۲۰۲۳( در این 
شــهر آلمان به اجرا درآمد. بــه گفته قلی پور، 
نمایــش »زندگی« بــه جدال انســان ها برای 
زندگــی می پــردازد و از روزگاری می گوید که 
بشر در تنگنایی خودســاخته، زندگی را برای 
خود و هم نوعانش ســخت کرده اســت. قصه  
آدم هایی که تلاش دارند همه را شبیه به عقاید 
خود کنند و این رنجی  است که بخش عظیمی 
از مردم دنیا با آن دســت به گریبانند و بخشی 

دیگر، بی تفاوت و فقط نظاره گرند.
 کارگــردان تئاتــر »زندگی« ادامــه می دهد: 
»این نمایــش از لزوم احترام آدم ها به باورهای 

یکدیگر، تلاش برای هم زیســتی مسالمت آمیز 
در کنار هم و رســیدن به معنای واقعی زندگی 
ســخن می گوید.« فرشــته فرشــاد نیز درباره 
ساختار و شــکل اجرایی این نمایش می گوید: 
»تئاتر »زندگی« دارای موســیقی زنده و بدون 
دیالوگ است. در واقع این نمایش حرکت محور 
و صوت محور اســت؛ یعنی فــرم خاصی برای 
نمایــش در نظر گرفته ایــم و صوت خاصی که 
از ســوی بازیگــران ارائه می شــود، جایگزین 
دیالوگ ها شــده اســت. به همیــن دلیل هر 
مخاطبی با آن ارتبــاط می گیرد و دیگر بحث 
زبان در نمایش مطرح نیســت. در این نمایش، 
بازیگــران از آکسســوار و ابزار صحنــه مانند 
ماســک های ضــدگاز، دوربین و پلــکان هم 
اســتفاده ویژه ای کرده اند که باعث جذابیت اثر 

شده است.« 

ســینمایی  مســتند  فیلــم 
»ایســاتیس« بــه کارگردانی 
علیرضا دهقان در ادامه حضور 
بــه هفتمین  جهانی خــود، 
جشــنواره بین المللی مستند 
درخــت طلایی فرانســه راه 
یافــت و در این جشــنواره به 
رقابت خواهد پرداخت. از بین 

فیلم های رسیده به جشنواره از سراسر دنیا ۱۶ فیلم 
در بخش مستند بلند انتخاب شدند که »ایساتیس« 
به نمایندگی از ایران در این جشنواره حضور دارد. 
هفتمین جشنواره بین المللی فیلم مستند درخت 
طلایی اول تا ۳ اردیبهشــت ماه مصادف با ۲۱ تا 
۲۳ آوریــل ۲۰۲۳ در پاریــس برگزار می شــود. 
موضوع هفتمین جشنواره بین المللی فیلم مستند 

درخــت طلایی »ریشــه های 
فرهنگ« با تمرکز بر زیستگاه، 
انســان و طبیعــت، تغییرات 
محیط زیســت  و  اجتماعــی 
اســت. »ایساتیس« مستندی 
شــاعرانه از بخشی از فرهنگ 
ایــران به روایــت چهار عنصر 
طبیعت است. به گزارش صبا، 
در خلاصه این فیلم آمده است: »داستان دستهای 
مردمانی که از خاک کیمیا ســاختند و از نیستی 
به هستی رسیدند. داستانی کهن از منزلت حقیقی 
آب؛ از اندیشه های نو در رانش آب. داستان پر فراز 
و نشیب شهری که قرن هاست چون عقیق بر دل 
خاک خشــک و خالی کویر می درخشد. داستان 

گفتگوی مهربان ادیان و عطر ایمان…«

ارســلان کامکار آهنگســاز و 
نوازنده گفــت: در حال حاضر 
چند اثر موســیقایی در دست 
انتشــار دارم که برای خلق هر 
کــدام زمان زیــادی را صرف 
کــردم اما به دلیــل وضعیت 
چندین  آثار،  نشــر  نامناسب 
ماه اســت کــه نمی توانم این 

آثار را منتشــر کنم. این آهنگســاز در ادامه بیان 
کرد: متاسفانه انتشــار آثار موسیقی اصلا بازدهی 
مالی برای هنرمندان ندارد و یک هنرمند چندین 
ســال برای خلق یک اثر زحمت می کشد و هزینه 
می کند ولی در نهایت مخاطبان آن اثر را در عرض 
چند ثانیه دانلود می کنند! او افزود: به همین دلیل 
اســت که تهیه کنندگان موســیقی هم برای آثار 
سرمایه گذاری نمی کنند زیرا حق کپی رایت رعایت 
نمی شود و هنرمندان با هزینه های سرسام آور مواجه 
شده اند که این هزینه ها در فعالیت های هنری خلل 

ایجاد کرده است. این هنرمند 
در ادامه خاطرنشــان کرد: در 
همه جــای دنیــا قانون کپی 
رایت رعایت می شــود و اینجا، 
فقط در جلسات متعدد راجع 
به آن صحبت شده است ولی 
هیچ تدبیــری در نظر گرفته 
نشده است. این آهنگساز عنوان 
کرد: ساخت یک اثر موسیقایی خوب، شاید چند 
سال زمان ببرد، به خصوص اگر در حوزه موسیقی 
کلاســیک باشد… باید شــرایطی فراهم شود تا 
هنرمندان بتوانند با هزینه کمتر آثار خود را منتشر 
کنند و بتوانند از طریق آن اثر منبع درآمدی داشته 
باشند. به گزارش صبا، او در پایان گفت: در چند ماه 
اخیر کلی ایده به ذهنم رسیده است، ولی نمی توانم 
آنها را به نتیجه برسانم، زیرا می دانم فایده ای ندارد و 
تا شرایط مناسبی فراهم نشود، این ایده ها و آثار در 

گنجه خاک می خورد.

منابع رسمی تأیید کردند که انتظار می رود دادستان های آمریکا 
اتهامــات قتل غیرعمد علیه الک بالدوین در قتل هالینا هاچینز، 
فیلمبردار فیلــم »زنگار« )Rust( را لغو کنند. دادســتان ویژه 
این پرونده در بیانیه ای گفتند که حقایق جدیدی آشــکار شده 
است که امکان رســیدگی علیه بالدوین را در زمان تعیین شده 

غیرممکن می کند. 

دادســتان ها، کاری موریســی و جیســون لوئیــس گفتند که 
تحقیقات همچنان فعال اســت و ادامــه دارد و اتهامات ممکن 
اســت بعداً مجدداً مطرح شــود. وکلای بالدوین در بیانیه خود 
گفتنــد که از نتیجــه راضــی هســتند. وکلای بالدوین، لوک 
نیکاس و الکس اســپیرو گفتند: ما از تصمیــم برای رد پرونده 
علیه الک بالدوین خرســندیم و تشــویق می کنیم که تحقیقات 

 مناســب در مــورد حقایــق و شــرایط ایــن حادثــه غم انگیز
 انجام شود. 

به گزارش باشگاه خبرنگاران به نقل از ورایتی، بالدوین در ژانویه 
به قتل غیرعمد هالینا هاچینز به دلیل تیراندازی تصادفی ســر 
صحنه فیلم ســینمایی »زنگار« کــه در اکتبر ۲۰۲۱ روی داد، 

متهم شد. 

در آستانه فرا رسیدن روز ملی رادیو، مدیرکل هنرهای نمایشی 
رادیو و رادیو نمایش درخواســت کرد که یکی از ساختمان های 
ارگ، معروف به ســاختمان آرشــیو رادیو هرچه سریع تر احیا، 
مرمت و به موزه تبدیل شود. محسن سوهانی مدیر رادیو نمایش 
گفت: یکی از بناهای قدیمی و کهنســال مجموعه ارگ معروف 
به ساختمان آرشیو، محلی اســت که برگ های مهمی از تاریخ 
خاطــرات رادیو در آن رقم خورده اســت. وی ادامــه داد: این 
مجموعه شــامل بخش های مختلف از جمله برخی استودیوهای 
موســیقی که محل ضبط برنامه معروف گل ها بود و واحد ترانه 
و موســیقی رادیو که نامدارانی مانند داود پیرنیا و امیرهوشنگ 
ابتهاج ســال ها مدیریت آن را بر عهده داشــتند. این ساختمان 

چــه از نظر قدمت بنا و معماری و چه از نظر درونمایه و تاریخی 
که به واســطه افــراد، بــزرگان و نامدارانی کــه در آن رفت و 
آمد داشــته اند پشت سر گذاشــته، یک میراث فرهنگی توامان 
ملموس و ناملموس گرانبهاســت که متاسفانه در دست تخریب 
و خطر ویرانی قرار گرفته اســت. ســوهانی تصریح کرد: برخی 
تصمیم های مدیریتی به واســطه تغییــر نفرات ناتمام می ماند و 
به آفت بی ســرانجامی دچار می شود. در مورد این ساختمان نیز 
طی دوره های متفاوت ریاســت سازمان صدا و سیما تصمیمات 
گوناگونی گرفته شــد. نهایتاً پس از فراز و نشــیب مدیریت های 
اســبق، در زمان ریاست سابق قرار شد که تبدیل به موزه رسانه 
ملی شــود و مســئولیت آن نیز از عهده رادیو خارج و به حوزه 

ریاســت ســازمان و اداره کل روابط عمومی واگذار شد. اما این 
طــرح نیز ناتمام ماند. به گزارش مهر، وی اضافه کرد: با توجه به 
اینکه در این ساختمان دیگر ســکونتی وجود ندارد و در مسیر 
تخریب و آستانه خطر ویرانی قرار گرفته جای توجه فوری دارد 
که امیدوارم با عنایت خاصی که ریاســت محترم فعلی سازمان، 
آقای جبلی به حفظ و توسعه میراث فرهنگی سازمان دارند، هر 
چه زودتر تصمیمی برای اولاً احیا و مرمت تخصصی و ثانیاً آینده 
آن گرفته شود. پیشــنهاد بنده این است که با توجه به پیشینه 
تاریخی اش تبدیل به موزه رادیو و مسئولیت راه اندازی و انجامش 
بار دیگر بر عهده معاونت صدا قرار گیرد تا آورده فرهنگی بسیار 

خوبی برای سازمان صدا و سیما داشته باشد.

فیلم ســینمایی »غریب« به کارگردانی محمدحســین لطیفی در 
مناطق کم برخوردار اکران می شود. این فیلم محصول سازمان هنری 
رسانه ای اوج است که مقطعی از زندگی شهید محمد بروجردی را 
روایت می کند. »غریب« نخســتین بار در چهل و یکمین دوره از 
جشنواره بین المللی فیلم فجر و هفدهمین جشنواره فیلم مقاومت 

بــه اکران درآمد و ســپس اکران عمومی این فیلم ســینمایی از 
چهارشنبه ۲۴ اسفند ماه آغاز شد که تا کنون ۱۶۸ هزار قطعه بلیط 
به ارزش ۷ میلیارد و ۳۵۰ میلیون تومان فروخته است. حال سینما 
سیار انجمن سینمای جوانان ایران فیلم سینمایی »غریب« را برای 
مناطق کم برخوردار در سراســر کشــور اکران می کند. به گزارش 

باشــگاه خبرنگاران، در خلاصه داستان »غریب« آمده است: سال 
۱۳۵۸ با بالا گرفتن اختلافات گروه های مســلح سیاسی از جمله 
کومله و دموکرات و... شــهید محمد بروجردی به همراه اندکی از 
همرزمانش، برای سامان دادن به اوضاع و رسیدگی به شرایط مردم 

راهی غرب کشور شدند...

کوئنتین تارانتینو در جشــنواره فیلم کن امســال با یک »نمایش 
ســری« حضور خواهد داشــت. وی قرار اســت به عنوان مهمان 
افتخاری در بخش دو هفتــه کارگردان های کن حضور یابد و این 
برنامه را اجرا کند. گفته می شود این برنامه به نوعی با کتاب جدید 
وی »اندیشه سینما« مربوط است. »نمایش سری« تارانتینو ۲۵ ماه 
می در بخش دو هفته کارگردان های کن انجام می شــود؛ روزی که 

وی قرار است درباره تئوری تاریخ غیرواقعی سینما در دهه ۱۹۷۰ 
که در کتاب جدیدش به آن پرداخته است، صحبت کند. دو هفته 
کارگردان های کن از سال ۱۹۶۹ راه اندازی شده که طبق گفته های 
تارانتینو در کتاب جدیدش درست دورانی است که نسل جدیدی 
از فیلمســازان علیه هالیوود قدیمی به پا خواستند. تارانتینو با کن 
بیگانه نیست و آخرین بار ۴ سال پیش برای اولین نمایش جهانی 

فیلمــش »روزی روزگاری در هالیوود« در کن حاضر بود. وی ۲۹ 
سال پیش با »داستان عامه پسند« برنده نخل طلای کن شده بود. 
برنامه ویژه امسال تارانتینو ممکن است جایزه ای دریافت نکند اما 
حضور او رنگ و بوی ویژه ای به جشنواره می بخشد. به گزارش مهر 
به نقل از ورایتی، هفتاد و ششمین دوره جشنواره فیلم کن از ۱۶ تا 

۲۷ ماه می )۲۶ اردیبهشت تا ۶ خرداد( برگزار می شود.

 محمد ابهری:  میلاد کیایی: 

 نادر فلاح و مرور تب آلود خاطرات دهخدا

سریال دیدن گران تر شد

»گنج اژدها« در آلمان 

»زندگی« در آلمان روی صحنه رفت 

 »ایساتیس« در جشنواره درخت طلایی فرانسه

ارسلان کامکار و آثاری که بازدهی مالی ندارند

توان کار سنگین را ندارم  باید جلوی رشد موسیقی سخیف را گرفت 

»الک بالدوین« تبرئه می شود

خطر ویرانی ساختمان خاطره انگیز رادیو 

اکران سیار »غریب« در مناطق کم برخوردار 

تارانتینو برای کن برنامه مخفی دارد! 
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آمریکا

اتحادیه اروپا

بر اســاس گزارش نیویورک تایمز، جک تشیرا 
اطلاعات حساس را ماه ها پیش از آنچه تاکنون 
گمان می رفت و در گروهی بســیار بزرگ تر از 
آنچه تصور می شد، منتشر کرده بود. به گزارش 
ایســنا، به نقل از ایندیپندنــت، نیویورک تایمز 
نوشــت، جک تشیرا، عضو نیروی هوایی ایالات 
متحــده و متهم به افشــای اســناد محرمانه 
پنتاگــون، اطلاعات حســاس را ماه ها پیش از 
آنچه تاکنون گمان می رفت و در گروهی بسیار 
بزرگ تر از آنچه تصور می شد، منتشر کرده بود.

این روزنامه با اســتناد بــه محتواهای آنلاین، 
گــزارش داد پروفایلی که در رســانه اجتماعی 
دیسکورد با مشــخصات جک تشیرا همخوانی 
دارد، در فوریــه ۲۰۲۲ و اوایل جنگ اوکراین، 
اطلاعات محرمانه مرتبــط با اقدام های جنگی 
روســیه را در گروهــی که ۶۰۰ عضــو دارد، 
منتشر کرده است. حال آنکه پیش از این گمان 
می رفت او این اطلاعــات را در اکتبر ۲۰۲۲ و 
در گروهی با ۵۰ عضو منتشــر کرده اســت. به 
گزارش نیویورک تایمز، این تالار گفت وگوی۶۰۰ 
نفری در یک کانال یوتیوب عمومی نیز فهرست 
شــده بود و به راحتی می توان به آن دسترسی 
داشــت. پنتاگون از اظهارنظر درباره افشــای 
اسناد تازه ای که نیویورک تایمز از آن خبر داده، 

خودداری کرده است. نیروهای اف بی آی ۱۰ روز 
پیش، جک تشیرا، عضو ۲۱ساله نیروی هوایی 
ایالات متحده را به اتهام افشای اسناد محرمانه 
پنتاگون بازداشــت کردند. تشیرا در یک مورد، 
به زیر پا گذاشــتن قانون جاسوسی درخصوص 
کپی و انتقــال غیرقانونی اطلاعات حســاس 
دفاعــی و در مورد دیگر، بــه انتقال غیرقانونی 
اطلاعات دفاعی به جایی غیرمجاز متهم شــده 
است. به گفته کارشناسان حقوقی، او احتمالا با 
اتهام های بیشتری روبرو خواهد شد. به گزارش 
نیویورک تایمز، اطلاعات فاش شده در این گروه 
بزرگ تر شامل جزئیاتی درمورد تلفات نیروهای 
روســیه و اوکراین، فعالیت های ســازمان های 
جاسوسی مســکو و آخرین کمک های ارسال 
شــده به اوکراین، بوده اســت. براســاس این 
گزارش، کاربری که این اطلاعات را منتشر کرده 
اســت ادعا کرده که آن هــا را از آژانس امنیت 
ملی، ســازمان اطلاعات مرکزی )سیا( و سایر 
ســازمان های اطلاعاتی آمریکا، به دست آورده 
است. کارشناســان بر این باورند که این پرونده 
جدی ترین حفره امنیتی ایالات متحده از ســال 
۲۰۱۰ تاکنون اســت. در ســال ۲۰۲۱ نزدیک 
به ۷۰۰ هزار ســند، ازجمله ویدیوها و اســناد 
دیپلماتیک، در وب سایت ویکی لیکس منتشر شد.

مســئول سیاست خارجه اتحادیه اروپا گفت که 
نیروهای دریایی کشــورهای عضو این اتحادیه 
باید در تنگه مورد مناقشــه تایوان به گشت زنی 
بپردازند. به گزارش ایســنا به نقل از وب سایت 
روزنامه گاردین، جوزپ بورل، مسئول سیاست 
خارجــه اتحادیــه اروپا گفت: تایــوان از منظر 
اقتصــادی، تجاری و فناوری دغدغه ماســت. او 
ادامــه داد: به همین دلیــل از نیروهای دریایی 
اروپایی می خواهم که در تنگه تایوان گشت زنی 
کنند تا تعهد اروپا به آزادی آمد و شــد در این 
منطقه حساس نشان داده شود. تایوان جزیره ای 
خودگردان است که چین آن را بخشی از خاک 
خود دانسته و حمله نظامی را یکی از راه های پس 
گرفتنش می داند. پکن ارتباط دیپلماتیک مستقل 
کشورها با تایوان را مردود می داند. از سوی دیگر، 
آمریکا بزرگترین تامین کننده تسلیحاتی تایوان 
بوده و بارها به روش های مختلف اعلام کرده که 

در صورت حمله چیــن، به نحوی از این جزیره 
خودگردان حمایت خواهــد کرد. چندی پیش 
چین رزمایشی سه روزه در اطراف تایوان برگزار 
کرد که در آن محاصــره و حمله به این جزیره 
را شبیه سازی کرده بود. این رزمایش در واکنش 
به دیدار تسای اینگ ون، رئیس جمهوری تایوان 
و کوین مک کارتــی، رئیس مجلس نمایندگان 
آمریکا برگزار شد. بورل در اظهاراتی در پارلمان 
اروپا گفت: واضح است که تایوان بخشی از محیط 
ژئواستراتژیک ما برای تضمین صلح است. ما نه 
تنها به دلیل اخلاقی، بلکه از منظر اقتصادی هم 
باید هر نوع حمله ای به تایوان را مردود بشماریم، 
زیرا تایوان در تولید پیشرفته ترین نیمه هادی ها 
نقشی استراتژیک دارد. این اظهارات بورل پس 
از آن مطرح شــد که امانوئــل ماکرون، رئیس 
جمهوری فرانسه گفته بود اروپا نباید در دفاع از 

تایوان با آمریکا همگام شود.

کارشــناس مســائل اســرائیل گفت: در زمان وقوع بیداری اسلامی 
اســرائیل با توجه به اوضاع کشورهای شمال آفریقا و منطقه احساس 
خطر کرد و به دنبال یک محیــط جدید برای ایجاد رابطه محکم و 
چند جانبه می گشــت که در نهایت آسیای میانه انتخاب شد. »سید 
محمدجعفر رضوی« کارشــناس مسائل اســرائیل با اشاره به افتتاح 
سفارت رژیم صهیونیستی در ترکمنستان در گفت وگو با ایلنا عنوان 
کــرد: قبل از آنکه بخواهیم به تحلیل ابعاد و دلایل افتتاح ســفارت 
اسرائیل در ترکمنستان بپردازیم باید به اهمیت منطقه قفقاز، آسیای 
میانه و اوراســیا برای تل آویو اشــاره کنیم. مسئله اول این است که 
یهودیــان معتقدند که طایفه ۱۷ )طایفه هفدهــم( از قدیم الایام در 
کنار اقوام دیگر و در حاشــیه خــزر زندگی می کردند و در این میان 
در طرح »اســرائیل بزرگ« هم آرمان هایی را برای خود در مورد این 
منطقــه مکتوب کردند و به نوعــی در راهبردهای کلان خود به این 
منطقه اشــاره کردند. از ســوی دیگر یهودیان ساکن در کشورهای 
مشــترک المنافع یا جدا شده از شوروی سابق مهمترین طیفی را در 
بر می گیرند که در زمان وارد شدن به سرزمین های اشغالی بیشترین 

نفرات از همین جغرافیایی را وارد فلسطین کردند.
وی ادامه داد: مســئله دوم که منطقه آســیای میانه و قفقاز را برای 
یهودیان و اســرائیل مهم می کند بحث ثروت هایی است که ساکنان 
یهودی این منطقه به خود اختصــاص می دهند؛ به گونه ای که باید 
گفت یهودیان ساکن در آسیای میانه یکی از ثروتمندترین طیف های 
یهودیان جهان به حساب می آیند. دلیل سوم اهمیت این منطقه برای 
اسرائیل، نفوذ آمریکا بر دایره کمونیســت ها است. ایالات متحده از 
دهه هــا قبل و خصوصاً در زمانی که در حال مبارزه با اتحاد جماهیر 
شوروی و اندیشــه چپ گرای آن ها بود، از نفوذ یهودی ها و بالاخص 
آژانس یهود در این کشــورها اســتفاده کرد و بــه نوعی باید گفت 
واشنگتن طی دهه های گذشته از نفوذ و ظرفیت یهودیان و اسرائیل 

در این کشورها به نفع خود استفاده کرد و حالا هم به دنبال ادامه و 
گسترش همین مسئله است.

این تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: اگر به یاد داشته باشیم می بینیم 
که در زمان شــروع جنگ اوکراین، روس ها علناً علیه اسرائیل موضع 
گرفتند و این روند به جایی رســید که مســکو فعالیت آژانس یهود 
در خاک روســیه را ممنوع اعلام کــرد. در این میان باید متوجه بود 
که قبل از اســرائیل ما شاهد نفوذ ایالات متحده در ترکمنستان طی 
دو دهه اخیر بودیم و این ســرمایه گذاری آمریکایی ها صراحتاً برای 
هدف قرار دادن کمونیست ها انجام شد. اینکه بخواهیم بگوییم اهمیت 
ترکمنستان یا کشورهای آسیای میانه برای اسرائیل چیست، باید به 
وقایع سال ۲۰۱۱ و بحث بهار عربی یا همان بیداری اسلامی مراجعه 
کنیم. در آنموقع اسرائیلی ها با توجه به اوضاع کشورهای شمال آفریقا 
و منطقه احساس خطر کردند و به دنبال یک محیط جدید برای ایجاد 
رابطه محکم و چند جانبه می گشــتند که در نهایت آسیای میانه به 

عنوان جزئی از این راهبرد انتخاب شد.

وی تصریح کرد: رژیم صهیونیســتی علاوه بر عادی ســازی روابط با 
کشورهای حاشیه خلیج فارس و شمال آفریقا سعی کرد طی یک بازه 
زمانی مشــخص با کشورهای حاشیه خزر و آسیای میانه وارد رابطه 
شــود. به عنوان مثال جمهوری آذربایجان در شــرایط کنونی اولین 
شریک تسلیحاتی و سیاسی اســرائیل در قفقاز به شمار می رود که 
البته در این میان داد و ستدهای اقتصادی و مناسبات تجاری این دو 
را نمی توان نادیده گرفت و حالا هم بحث تقویت روابط با ترکمنستان 
از ســوی اسرائیل مطرح است. بسیاری از تحلیلگران معتقدند که بر 
اساس فعل و انفعال های سیاسی در منطقه خاورمیانه و حاشیه خلیج 
فارس پروژه توافق ابراهیم و عادی سازی روابط با اعراب با موانعی روبرو 
شده است و حالا تل آویو تمرکز خود را بر آسیای میانه قرار داده است. 
بر همین اســاس طی چند روز گذشته شاهد افتتاح رسمی سفارت 

اسرائیل در ترکمنستان بودیم.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: وزیر خارجه اســرائیل قبل از آنکه به 
عشــق آباد سفر کند وارد باکو شد و با الهام علی اف، رئیس جمهوری 
آذربایجان دیدار و گفتگو کرد که این سفر در راستای تقویت روابط با 
آذربایجان و همچنین شروع فاز جدید مناسبات سیاسی با ترکمنستان 
به حســاب می آید. در این راســتا باید دانست که ترکمنستان برای 
اســرائیل اهمیت زیادی دارد که نخست بحث انرژی خصوصاً نفت و 
گاز موجود در پهنه خزر و ســواحل ترکمنستان مطرح است. این در 
حالی است که ترکمنستان هم اشتراکات بسیار زیاد فرهنگی با ایران 
دارد اما در این میان همچنان مشکلاتی میان کشورهای حاشیه خزر 
در مورد توافق نامه های مربوط به اســتخراج انرژی وجود دارد که به 
نظرم اســرائیل از این اختلاف ها به نفع خود استفاده خواهد کرد. در 
نهایت باید بگویم که ترکمنستان از سوی دیگر به روسیه نزدیک است 
و آمریکا به واسطه نفوذ اسرائیل در عشق آباد می تواند اشراف خود بر 

روسیه را افزایش دهد و رفتار آن ها را زیر نظر داشته باشد.

رضوی کارشناس مسائل اسرائیل:

آمریکا از طریق نفوذ اسرائیل در ترکمنستان،
روسیه را رصد می کند

تل آویو از اختلاف کشورهای حاشیه خزر به نفع خود استفاده خواهد کرد
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نایب رئیس کمیســیون اجتماعی گفت: ما مراجعات زیادی در 
رابطه با افرادی که به هر دلیلی به اشــتباه از فهرســت دریافت 
یارانه حذف شده اند داشتیم، با پالایش مجدد این فرصت فراهم 
می شــود که این افراد نیز مجددا بررســی شده و در صورتی که 
واجد شــرایط بودند، دوباره ثبت نام کنند. ولی اسماعیلی نایب 
رئیس اول کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای اســلامی در 
گفت گو با ایلنا، درخصوص انتقادات نســبت به دهک بندی های 
افراد در بحث یارانه ها و حذف افرادی که مشمول شرایط دریافت 
یارانــه بوده اند، گفت: یک کاری که الان در کمیســیون مطرح 
است و ادامه دارد، مسئله دهک بندی های درست و منطقی است. 
خب طی راستی آزمایی هایی که صورت گرفته مشخص شده که 
بعضــی افراد مثلا در دهک ســه بودند امــا در دهک هفت قرار 

گرفتند یا دهک شش بودند و در دهک سه قرار گرفته اند.
وی ادامه داد: پیگیری حل مســئله و کاهش میزان خطای این 
اتفاق نیازمند آن است که سامانه طراحی و بررسی دهک بندی ها 

به تمامی سرورهای مختلف دستگاه ها علی الخصوص ثبت اسناد 
و انتقال خودرو و... متصل شــود و اطلاعات و آمار دقیق را به روز 

دریافت کند که خطای ما در این بحث به کمترین حد برسد.
عضو مجمع نمایندگان استان اردبیل در ادامه اظهار داشت: خب 
اگر خطا به کمترین میزان برسد، قطعا برنامه ریزی ما دقیق تر و 
بهتر خواهد شــد برای مثال در بحث مستمری برای مددجویان 
کمیته امداد و بهزیستی یا مشوق هایی که برای این افراد خواهیم 
داشــت از جمله وام های بدون بهره برای اشــتغالزایی سرپرست 
خانوارها نیز می تواند متکی به آمارهای به روز و دقیق تری باشد.

وی افــزود: اکنــون در حال طراحی این مســئله هســتیم که 
ان شــاءالله یک پالایش و بررسی مجددی شود و کمترین آسیب 
را ما از این مدار داشته باشیم، فکر می کنم حدوداً یک تا دو ماه 
دیگر این بحث قطعی شــود و بتوانیم از طریق رسانه ها آن را به 

اطلاع مردم برسانیم.
نایب رئیس کمیســیون اجتماعی در پاسخ به این سوال که »آیا 

بررســی مجدد دهک بندی ها یک طرح از سوی نمایندگان است 
یا خیر؟«، ابراز داشــت: این مسئله یک همکاری مشترک میان 
کمیســیون اجتماعی با وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است 
که بتوانیم با کمترین آســیب ادامه روند دهک بندی ها را داشته 
باشیم و نقاط ضعف فراوان و اشتباهاتی که وجود دارد را برطرف 

کنیم.
اسماعیلی در واکنش به احتمال ثبت نام مجدد در بحث یارانه ها 
با توجه بــه اعتراضاتی که وجود دارد، گفــت: بله، ما مراجعات 
زیادی داشــتیم و افرادی داریم که بعد از بررسی مشخص شده 
اســت که از قلم افتاده اند یا مثلا ازدواجی صورت گرفته و هنوز 
یارانه را مستقل نکرده اند یا اشتباهی در محاسبات بوده و منجر 
به حذف فرد یا خانوار از فهرســت دریافت کنندگان یارانه شده 
اســت. طبیعتا با پالایش مجدد این فرصت فراهم می شــود که 
این افراد نیز مجددا بررسی شده و در صورت اینکه واجد شرایط 

باشند به فهرست دریافت کنندگان یارانه اضافه شوند.

وزیر امور خارجه چین در جریان نخستین سفرش به فیلیپین از 
زمان روی کار آمدنش در دسامبر سال گذشته میلادی، با همتای 
فیلیپینی خود در مانیل دیدار کرد. به گزارش ایســنا، به نقل از 
روزنامه نیکئــی، انریکه مانالو، وزیر امور خارجه فیلیپین در آغاز 
مذاکرات با کین گانگ، همتای چینــی اش گفت، یکی از منابع 
درآمدی و امنیتی مردم فیلیپیــن به ویژه ماهیگیران در دریای 

چین جنوبی متزلزل شده است.
وی افزود، چین و فیلیپین باید به دنبال راهی موثر برای رسیدگی 
به مسائل این منطقه که هر دو بر آن ادعای مالکیت دارند، باشند.
ارنیکه مانالو به »تحولات برجســته و چشــمگیر« اشاره کرد که 
»نه تنها تکاپو بلکه عمق روابط این دو کشور را نشان می دهند و 
بدون شک هنوز باید کارهای بسیاری در این راستا انجام شوند«.
در همین حال، کین گانگ بدون اشــاره به دریای چین جنوبی 

گفت، چین امیدوار اســت این دو کشور بتوانند به طور مناسب 
اختلافاتشــان را حل کنند و برای خود و دیگر مردمان ســود و 

مزیت های بیشتری به ارمغان آورند.
وی تمایل چین را برای تقویت روابط دوجانبه در بخش اقتصادی 

و دیگر حوزه ها ابراز کرد.
کین گانگ گفــت: در بحبوحه اوضاع متلاطــم منطقه ای، یک 
روابط ســالم و باثبات میان چین و فیلیپین نه تنها آرزوی مردم 
این دو کشــور است بلکه همســو با آرزوها و تمایلات مشترک 

کشورهای منطقه ای نیز محسوب می شود.
وی افزود: ما باید با یکدیگر همکاری کنیم تا به سنت دوستی مان 
ادامه دهیم و به طور مناسب اختلافاتمان را در چهارچوب رایزنی 
و گفت وگو حل کنیم و بر ســر تعهداتی که به یکدیگر داده ایم، 

باقی بمانیم.

وزرای امور خارجه چین و فیلیپین همچنین درباره دیدار روسای 
جمهور این دو کشــور در پکن در ژانویه سال جاری میلادی که 
در جریان آن با تقویت روابط موافقت کرده بودند، صحبت کردند. 
این دیپلمات ها همچنین درباره مناقشات دریایی در دریای چین 

جنوبی و دیگر مسائل منطقه تبادل نظر کردند.
آن ها به مســائل امنیتی منطقه ای نیــز پرداختند. وزیر خارجه 
فیلیپین نســبت به تنش های رو به فزونــی در تنگه تایوان ابراز 

نگرانی کرد.
این دیــدار پس از آن صوت گرفت که بــه دنبال تصمیم مانیل 
برای اجازه دسترسی آمریکا به پایگاه های نظامی اش در نزدیکی 

تایوان، روابط چین و فیلیپین خدشه دار شد.
این سفر سه روزه کین گانگ به مانیل با بزرگ ترین مانور نظامی 

فیلیپین-آمریکا مصادف شده است.

هنوز دو سال از خروج پر هرج و مرج آمریکا از 
افغانستان نگذشته و تروریست های داعش در 
حال استفاده از خاک این کشور برای طرح ریزی 
حملات خود در آســیا و اروپا هســتند. اسناد 
فاش شــده پنتاگون همچنین نشان می دهند 
که شاخه خراسان داعش هم نقشه های مفصلی 

برای حمله به ایالات متحده دارد.
به گزارش ایسنا، به نقل از وبسایت شبکه خبری 
فاکس نیوز، اســناد محرمانه پنتاگون که جک 
تشیرا، عضو گارد ملی هوایی ایالت ماساچوست 
به انتشــار آن ها متهم شــده، نشان می دهند 
که ســازمان های اطلاعاتی آمریکا از نقشه های 
داعش برای حمله به سفارت خانه ها، کلیساها، 
مراکز تجاری و جام جهانی فوتبال در قطر آگاه 

بوده اند.
واشــنگتن پســت گزارش داد کــه »مقامات 
پنتاگون در دسامبر ســال گذشته از ۹ حمله 
اینچنینی رهبران داعش در افغانســتان آگاه 
بودند و در ماه فوریه ســال جاری این آمار به 

۱۵ پرونده رسید«.
در این سند آمده است: داعش برای عملیات های 
خارجی که به منابعی خارج از خاک افغانستان، 
عامل هایی در کشور هدف و شبکه های گسترده 
نیاز دارند، یک مدل با هزینه بهینه تدوین کرده 

اســت. این مدل به داعش کمک می کند تا از 
موانعی مانند سرویس های امنیتی توانمند گذر 
کــرده و زمانبندی عملیات هــا را کاهش دهد 
که موجــب کاهش احتمال بــروز اختلال در 

عملیات ها خواهد شد.
دیگر گزارش های اطلاعاتی فاش شــده نشان 
می دهنــد که تروریســت های داعش در دیگر 
نقاط جهــان به دنبال دســتیابی به تخصص 
ســاخت تسلیحات شــیمیایی و اســتفاده از 
پهپادها هســتند. آن ها همچنین ممکن است 
دیپلمات هــای عراقی را در فرانســه یا بلژیک 
گــروگان بگیرند تا ۴۰۰۰ زندانی داعشــی را 
آزاد کننــد. اوایل ماه جــاری میلادی مقامات 
ارشد دفاعی و امور خارجه فیلیپین و آمریکا در 
واشنگتن دیدار کردند. این نشست معروف به 
نشست »۲+۲« برای نخستین بار در هفت سال 

گذشته برگزار شد.
فردیناند مارکــوس، رئیس جمهوری فیلیپین 
قرار اســت ماه آینده برای دیدار با جو بایدن، 
همتای آمریکایی اش به ایالت متحده سفر کند. 
این اقــدام به عنوان بخشــی از تلاش ها برای 
تقویت همکاری امنیتی میان این دو کشــور 
در بحبوحه فعالیت های نظامی چین در دریای 

چین جنوبی محسوب می شود.

رئیس رژیم صهیونیستی درگیری های جاری در 
ارتباط با طرح جنجالی اصلاح دستگاه قضائی 
را خطرناک تریــن بحران داخلــی این رژیم از 
زمان تشکیل دانست. به گزارش ایسنا، به نقل 
از خبرگزاری آناتولی ترکیه، اسحاق هرتزوگ، 
رئیس رژیم صهیونیســتی در مصاحبه ای ویژه 
بــا روزنامه عبــری زبان یدیعــوت آحارونوت 
اظهــار کرد: »فکــر می کنم بحــران فعلی در 
واقع خطرناک ترین بحران در تاریخ ما اســت، 
خطرناک ترین بحران از زمان تشــکیل دولت، 
این بحران داخلی بسیاری از بخش ها را تحت 
تاثیر قرار می دهد«. رئیس رژیم صهیونیســتی 
در ادامــه گفت کــه »بســیاری از طرف ها از 
او خواســتند از ســمت خود به عنوان رئیس 
رژیم استعفا دهد زیرا تبلیغاتی وجود دارد که 
اعتراضات گســترده ای علیه اش  مخالفت ها و 
وجــود دارد«.هرتزوگ در ادامه ضمن تاکید بر 
مخالفت با این درخواست ها مدعی شد که »از 
اعتبار بالایی در میان شــهروندان اسرائیلی از 

تمامی گروه ها برخوردار است«.
سمت ریاست دولت در رژیم صهیونیستی یک 
پســت افتخاری اســت و او اختیارات سیاسی 

گسترده ای ندارد.
بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی 

در پــی فشــارهای ناشــی از اعتصاب هــا و 
تظاهرات هــای گســترده در طــول ۱۶ هفته 
اخیــر، در اواخر مارس اعلام کرد طرحش را تا 
دوره تابســتانی کنست )پارلمان این رژیم( که 
۳۰ آوریل جاری آغاز می شــود و سه ماه ادامه 
دارد، به حالت تعلیــق در می آورد تا زمانی که 
گفت وگویی با اپوزیسیون انجام شود؛ اما هرگز 

آن را رها نخواهد کرد.
این طرح جنجالی اختیارات مســئولان دادگاه 
عالی رژیم صهیونیســتی را محدود کرده و به 
ائتــلاف دولتی حاکم اجــازه کنترل بر کمیته 
انتخاب قضات را می دهــد. هرتزوگ بلافاصله 
پــس از تعلیق طرح، میزبانی از نشســت های 
گفت وگو میان احزاب ائتلاف و اپوزیســیون را 

جهت نزدیک کردن دیدگاه ها اعلام کرد.
یائیر لاپید، رئیس اپوزیسیون رژیم صهیونیستی 
و برجسته ترین چهره آن که قبلا نخست وزیر 
نیز بوده، مدعی شــد که »طرح اصلاح دستگاه 
قضائی به شــکل فعلــی اش به منزلــه پایان 
دموکراسی و آغاز دوره دیکتاتوری در این رژیم 
اســت«، او در ادامه نیز این طــرح را کودتای 
خودکامه توصیف کرد. اما نتانیاهو مدعی است 
که هدف از طرحش برقراری دوباره تعادل میان 

مسئولان است.
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اسناد پنتاگون: 

افغانستان به صحنه هماهنگی داعش 
تبدیل شده است

هرتزوگ: 

بحران اصلاح دستگاه قضا خطرناک ترین بحران
در تاریخ اسرائیل است

ولی اسماعیلی، نماینده مردم اردبیل مطرح کرد:
پالایش مجدد دهک بندی ها با اتصال سامانه رفاهی به سامانه های آماری تمامی دستگاه های اجرایی
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وزارت خارجه روســیه اعلام کرد که »بیش از 
۲۰ دیپلمــات آلمانی« را بــرای مقابله به مثل 
در برابر اقدامی مشــابه از ســوی برلین اخراج 
می کند. به گزارش ایسنا، به نقل از یورونیوز، این 
خبر در حالی منتشــر می شود که دولت آلمان 
اخراج دیپلمات هــای روس را تائید نکرده، اما 
از انجام پروازی از مبداء برلین خبر داده اســت 
که سرنشینان آن اعضای سفارت روسیه بودند. 
ماریا زاخارووا، سخنگوی وزارت خارجه روسیه 
در جریان مصاحبه ای تلویزیونی از اخراج »بیش 

از ۲۰ دیپلمات آلمانی« سخن گفت.
ماریا زاخارووا اعلام کرد، مســکو تصمیم گرفته 
اســت که در اقدامی تلافی جویانه و در پاســخ 
به اخراج کارمندان نمایندگی های دیپلماتیک 
روسیه از آلمان، بیش از ۲۰ دیپلمات آلمانی را 

از این کشور اخراج کند.
وزارت خارجه روسیه ساعاتی قبل از پخش این 
مصاحبه تلویزیونی در بیانیه ای بر مقابله به مثل 
در برابر »اخراج جدید و گسترده« دیپلمات های 

خود در آلمان تاکید کرده بود.
این اقدام روسیه به نوبه خود، پاسخی به اخراج 
۴۰ تن از همکاران سفارت روسیه در برلین در 
اوایل آوریل ۲۰۲۲ بــود که مقامات آلمانی در 
آن زمان، آن ها را »افــراد نامطلوب« خوانده و 
به انجام »جاسوسی« در این کشور متهم کرده 

بودند.
برلیــن در بهــار ســال ۲۰۲۲ تصمیم گرفت 
حدود ۴۰ نفر از دیپلمات های روســیه را اخراج 
کند. وزارت خارجــه آلمان نه تنها هنوز اخراج 

دیپلمات هــای روس را تایید نکــرده، بلکه در 
واکنش به انتشــار خبر دیپلمات های خود در 

روسیه نیز واکنشی محتاطانه نشان داده است.
ایــن وزارتخانه به اعلام اینکه از ســخنان ماریا 
زاخارووا »مطلع« شده و دو طرف طی هفته های 
گذشــته درباره حضور کارکنان دیپلماتیک با 

یکدیگر در تماس بوده اند، بسنده کرده است.
ایــن وزارتخانه اعلام کرده کــه دو طرف طی 
هفته های گذشــته در خصوص کاهش حضور 
اطلاعاتی روســیه در آلمــان در تماس بوده اند 
و سفر وابســتگان دیپلماتیک روسیه به همین 

موضوع مربوط می شود.
آلمان تا پیش از عملیات ویژه نظامی روســیه 
بــه اوکراین یکی از شــرکای اقتصادی نزدیک 
مســکو بود. روابط دو کشــور پس از آن در پی 
وضع تحریم های اقتصادی کشورهای غربی علیه 
روسیه و حمایت نظامی و مالی برلین از اوکراین 

تیره شد.
آلمان سه ماه پیش اعلام کرده بود که تانک های 
لئوپارد به اوکراین تحویل می دهد. بامداد شنبه 
یک هواپیمای دولتی روســیه با مجوز ویژه از 
مسکو به برلین پرواز کرد. این هواپیما که از نوع 
ایلیوشــین »دو ۳۰۰-۹۶« بود مجددا در پرواز 

بعد از ظهر در مسکو فرود آمد.
حریــم هوایی میان روســیه و اتحادیه اروپا به 
دلیل تحریم هایی که بعد از حمله این کشور به 
اوکراین توسط اروپا اعمال شده در واقع مسدود 
است. هنوز مشــخص نیست که دیپلمات های 

روسیه در این پرواز بوده اند یا نه.

مسکو درباره سفر شهروندانش به کانادا هشدار 
داد. بــه گزارش ایلنا به نقل از رویترز، مســکو 
درباره سفر شــهروندانش به کانادا هشدار داد. 
سفارت روســیه درباره سفر اتباع این کشور به 
کانادا، هشدار داد. سفارت روسیه در اتُاوا از اتباع 
روس خواســت که از سفر به کانادا و همچنین 
تراکنش با نظام بانکی و واحد پول این کشــور 

خودداری کنند. در این بیانیه آمده اســت: »با 
توجه به مــوارد متعدد اقدامــات تبعیض آمیز 
علیه شهروندان روسی به دلیل قومیت و تابعیت 
در کانــادا، از جمله خشــونت فیزیکی، توصیه 
می کنیم از سفر به این کشور برای گردشگری، 
تحصیــل و همچنین در زمینــه روابط تجاری 

خودداری کنید«.

معاون رئیس شورای امنیت روسیه هشدار داد، 
اگر گروه هفت صادرات به روسیه را ممنوع کند، 
مســکو با خاتمه دادن بــه توافق غلات دریای 
سیاه که امکان صادرات حیاتی غلات از اوکراین 

را فراهم می کند، پاسخ خواهد داد.
به گزارش ایســنا، به نقل از خبرگزاری رویترز، 
خبرگزاری کیودو هفته گذشته به نقل از منابع 
دولت ژاپن گــزارش داده بود که کشــورهای 
گروه هفت در نظر دارند صادرات به روســیه را 
ممنوع کنند. روســیه بارها تهدید کرده که به 
مشارکتش در توافق غلات دریای سیاه که قرار 
است ۱۸ مه سال جاری میلادی منقضی شود، 

خاتمه خواهد داد. دیمیتــری مدودف، معاون 
رئیس شــورای امنیت روسیه و رئیس جمهور 
سابق این کشور در پستی در کانال تلگرام خود 
نوشــت: این ایده از ســوی افراد نادان در گروه 
هفت درباره ممنوعیت کامل صادرات به روسیه 
بــه طور پیش فرض زیبا اســت زیرا به معنای 
ممنوعیت متقابل واردات از کشــورمان است و 
شامل انواع کالاهایی که برای گروه هفت بسیار 

مهم و حساس است، می شود.
وی افزود: در چنین شرایطی، توافق غلات - و 
بسیاری دیگر از کالاهای مورد نیازشان- خاتمه 

خواهد یافت.

نیویورک تایمز: اسناد محرمانه پنتاگون 
ماه ها پیش از آنچه تصور می شد، فاش شده بود

جوزپ بورل خواستار گشت زنی نیروی دریایی اروپا 
در تنگه تایوان شد

روسیه »بیش از ۲۰ دیپلمات آلمانی« را اخراج کرد

هشدار روسیه به شهروندانش درباره سفر به کانادا

مدودف هشدار داد
اگر گروه ۷ صادرات را ممنوع کند، مسکو توافق غلات را خاتمه می دهد


